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مسوول بسیج سازندگی سپاه استان قم از آغاز بکار قرارگاه تخصصی خانواده 
با رویکرد فرهنگ سازی  با همکاری معاونت اجتماعی سپاه استان   و جمعیت 
داد.   قانونی جوانی جمعیت خبر  اجرای دقیق  پیگیری جهت  و  فرزندآوری  در 
ایراندوست با اشاره به تشکیل قرارگاه خانواده و جمعیت استان قم، بیان داشت: 
این قرارگاه به نام قرارگاه تخصصی خانواده و جمعیت امام علی علیه الاسلام 
نامگذاری شده است. مسوول سازمان بسیج سازندگی سپاه استان قم با اشاره به 

از ایجاد موانع متعدد و  مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
فرهنگ سازی برای عدم ورود موتورسیکلت به بوستان ها خبر داد. پیام جوادیان 
با بیان اینکه طی سال های اخیر یکی از دغدغه های اصلی عدم ورود موتورسیکلت 
ورود  از  که  شده  تأکید  نیز  پارکبان ها  به  کرد:  اظهار  است  بوده  بوستان ها  به 
موتورسیکلت به داخل بوستان جلوگیری شود و در برخی مکان ها نیز با احداث 
باغچه از این کار جلوگیری شده است. وی مطرح کرد: در برخی فضاها نیز با موانعی 

مسوول بسیج سازندگی سپاه استان قم خبرداد:
آغاز بکار قرارگاه تخصصی خانواده و جمعیت 

مدیرعامل سازمان پارک ها شهرداری قم خبرداد:
ممنوعیت ورود و تردد موتورسیکلت در بوستان ها

48

فراخوان شرکت در مجمع عمومی انجمن هنرهای نمایشی استان قم 
جهت انتخابات اعضای جدید هیأت مدیره -1402

با عنایت به پایان دوره مسئولیت هیأت مدیره انجمن هنرهای نمایشی و لزوم برگزاری مجمع عمومی جهت برگزاری 
انتخابات و تعیین هیأت مدیره و بازرس جدید، از تمامی اعضای انجمن هنرهای نمایشی استان قم )گروه های نمایشی  
ثبت شده در سامانه استقرار و اعضای جدید انجمن( درخواست می گردد که نمایندگان خود را  به اداره کل فرهنگ و 

ارشاد اسلامی استان معرفی نمایند. 
توضیحات:

1ـ مدیران گروه ها می بایست بر اساس نوع گروه شان )الف:3 نفر ـ ب:2 نفر ـ ج:1نفر( نمایندگان خود را از میان اعضای 
هسته مرکزی، جهت شرکت در مجمع عمومی و انتخابات به معاونت هنری وسینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

استان معرفی معرفی نمایند. 
2ـ متقاضیان نامزدی انتخابات هیأت مدیره و بازرس، می بایست توسط مدیر گروه به معاونت هنری وسینمایی اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی استان معرفی شوند. در غیر اینصورت نمی توانند اعلام نامزدی نمایند.
3ـ متقاضیان نامزدی می بایست شخصاً تقاضای خود را با تکمیل فرم مربوطه  به معاونت هنری وسینمایی اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی استان معرفی نمایند.
4ـ داشتن مدرک کارشناسی یا معادل آن برای نامزدی شرکت در انتخابات مجمع عمومی الزامی است.

5ـ شرکت در انتخابات و نامزدی در هیأت مدیره و بازرس، منوط به تکمیل فرم تقاضا و پس از طی مراحل قانونی و تأیید 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان خواهد بود و مجوز حضور در مجمع عمومی انتخابات،با تأیید آن اداره کل 

می باشد.
6ـ مدیران گروه ها می بایست نسبت به تمدید مجوز گروه خود اقدام نموده و تا یک هفته قبل از تاریخ برگزاری مجمع، 
پروانه فعالیت گروه خود را دریافت نمایند. لذا حضور نمایندگان آنها در مجمع عمومی و انتخابات، منوط به ارائه پروانه 

فعالیت دارای اعتبار خواهد بود.
7ـ اعضای انجمن هنرهای نمایشی استان قم)گروه های نمایشی  ثبت شده در سامانه استقرار و اعضای جدید انجمن( 
که کارمند دولت بوده و متقاضی شرکت در انتخابات هستند، می توانند در مجمع عمومی شرکت نموده و در صورت 

کسب حداکثر آرا، عضو هیأت مدیره گردند؛ اما نمی توانند به ریاست یا مدیرعاملی انجمن تعیین شوند.
8ـ در صورتی که عضوی به عللی قادر به حضور در جلسه مجمع عمومی استان نباشد، فقط می تواند حق رای خود را 
به موجب وکالت نامه رسمی که نزد به معاونت هنری وسینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان  تکمیل می 
نمایند ،معرفی نمایند، به عضو دیگر واگذار نماید. هیچ عضوی نمی تواند علاوه بر رای خود بیش از یک رای وکالتی 

حق رای داشته باشد. 
9ـ هنرمندانی که عضو هسته مرکزی گروه های نمایشی نیستند و قصد شرکت در مجمع عمومی و انتخابات را دارند، 
می بایست تقاضای خود را با عنوان »درخواست عضویت« به انجمن هنرهای نمایشی استان )آقای عقیقی( ارائه نمایند.
که پس از بررسی شرایط متقاضی توسط هیات مدیره انجمن هنرهای نمایشی استان و تأیید وهماهنگی اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان، اعضای جدید می توانند در مجمع عمومی و انتخابات شرکت نمایند. اعضای جدید 
همانند اعضای هسته مرکزی گروه های نمایشی می توانند در انتخابات شرکت و اعلام نامزدی نمایند)مهلت شرکت در 

این بخش تا ۹ خردادماه تمدید گردیده که فراخوان آن در انتهای همین اطلاعیه درج گردیده است(.
10ـ هنرمندانی که اسامی آنها در سامانه استقرار گروه ها به عنوان اعضای هسته مرکزی گروه ها ثبت شده است، 

صرفنظر از اینکه گروه شان فعال باشد یا غیرفعال، یا پروانه فعالیتشان دارای اعتبار باشد یا نباشد، اعضای هسته مرکزی 
گروه ها محسوب خواهند شد. اعضای هسته مرکزی گروه ها نیز به هیچ عنوان از طریق »عضویت در انجمن«، اجازه 

شرکت در انتخابات را ندارند و صرفاً می بایست از طریق معرفی توسط مدیر گروه در انتخابات شرکت نمایند.
11ـ مهلت ثبت نام شرکت در مجمع عمومی انتخابات و اعلام نامزدی تا تاریخ 1۹ خردادماه 1402 می باشد )مهلت 
ثبت نام تمدید نخواهد شد(.واداره کل فرهنگ وارشاد اسلامی وفق مقررات تعیین شده در اساسنامه ظرف مدت 30روز 

کاری نسبت به بررسی وتایید صلاحیت نامزدها جهت شرکت درانتخابات هیئت مدیره اقدام خواهد کرد.
12ـ مجمع عمومی و انتخابات انجمن هنرهای نمایشی استان قم، روز دوشنبه مورخ 1۹ تیرماه ساعت 17 در تالار 
فرهنگ و هنر  برگزار خواهد شد. در صورت هر گونه تغییر و تعویق زمان برگزاری مراتب به اطلاع ذینفعان  خواهد رسید.
13ـ  همچنین جلسه ای با دعوت از تمامی اعضای گروه ها جهت پاسخ به ابهامات و سوالات احتمالی این فراخوان، در 

تاریخ ۹ خرداد ماه در تالار فرهنگ و هنر برگزار خواهد شد.
«درخواست عضویت« در انجمن هنرهای نمایشی استان قم

)ویژه هنرمندانی که عضو هیچ گروه وحتی هسته مرکزی گروه های نمایشی نیستند(
با توجه به پایان دوره کاری هیأت مدیره انجمن هنرهای نمایشی استان قم و انجام مقدمات برگزاری انتخابات جدید،  با 
توجه به تغییرات صورت گرفته در اساسنامه این انجمن، هنرمندان هنرهای نمایشی در استان می توانند با شرایط ذیل به 
عضویت انجمن هنرهای نمایشی استان قم درآمده و در مجمع عمومی و انتخابات هیأت مدیره شرکت و در صورتی که مایل 

باشند اعلام نامزدی نمایند:
 1. تابعیت جمهوری اسلامی ایران.

2. حسن شهرت و نداشتن سوء پیشینه کیفری موثر.
3. قبول و تعهد اجرای مقررات اساسنامه و مصوبات قانونی ارکان انجمن.

4. دارا بودن یکی از شرایط ذیل :
داشتن مدرک دانشگاهی مرتبط)حداقل لیسانس(  به شرط فعالیت حرفه ای مستمر در حوزه هنرهای نمایشی

بازی در ده نمایش در بازه زمانی بیست سال اخیر با ارایه اصل مجوز با قید نام هنرمند در مجوز
کارگردان  با ده اثر اجرا شده در بازه زمانی بیست سال اخیر با ارایه اصل مجوز با قید نام هنرمند در مجوز

نمایشنامه نویس  با پنج اثر منتشر شده یا اجرا شده در بازه زمانی ده سال اخیر
داشتن سه اثر پژوهشی یا مقاله علمی پژوهشی یا علمی ترویجی چاپ شده در حوزه هنرهای نمایشی در ده سال گذشته.
متقاضیان می بایست تا تاریخ ۹ خرداد ماه 1402 همه روزه به جز ایام غیرتعطیل ، از ساعت 1۵ الی 1۸ به دفتر انجمن 
واقع در تالار فرهنگ و هنر مراجعه و فرم تقاضا را تکمیل و به همراه مستندات تحویل نمایند.همچنین می توانند فرم مربوطه 

را پس از تکمیل به همراه تصویر مستندات از طریق ایمیل یا پیام رسان ایتا ارسال نمایند. 
راه های ارتباطی برای کسب اطلاعات بیشتر:

namayesh.qom@gmail.com :ایمیل انجمن
 09336598812 استان:  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره  تئاتر  و  فیلم  دبیرخانه  تماس  شماره 

)حسینی(-025321142280
شماره تماس و ایتای نماینده انجمن هنرهای نمایشی استان قم: 09127493316 )عقیقی(

رییس شورای هماهنگی تبلیعات اسلامی استان قم خبرداد:

اعزام 10هزار نفر ازمردم قم به مرقد امام خمینی )ره(
نقش محوری مردم قم در قیام 15 خرداد برای نسل جوان تبیین شود
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سلامتی فعال سیاسی اصلاح طلب:
برخورد منفی با مطالبات مردم حل 

مشکلات را پیچیده تر می کند
فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: 
برخــورد منفی با مطالبات به حق 
مــردم مشــکل را حــل نمی کند، 
بلکه حل آن را پیچیده تر می کند. 
آنان کــه به دلیل ضعــف مدیریت 
و یــا بی برنامگی قادر نیســتند به 
مطالبات مردم پاسخ مثبت دهند، 
متاســفانه با ندانم کاری و برخورد 
نادرست سعی می کنند، صورت...

هشدار آملی  لاریجانی به مسئولان:
تحمل معضلات معیشتی برای مردم 

مشکل شده؛ فکر عاجلی کنید

2

آیت الله سید حسن خمینی :
در اصول باید محکم ایستادگی کنیم 

اما راه تقدسی ندارد
رییس مجمع تشخیص مصلحت 
نظــام گفــت: مکرر به مســئولان 
عرض کرده ایم که تحمل وضعیت 
معیشــتی برای بســیاری از مردم 
و بویــژه دهک هــای پایین جامعه، 
بسیار مشکل شده است، باید فکر 
عاجلی کرد تــا ان شــاءالله از این 
مسایل عبور کنیم و کشور در مسیر 

صحیحی در امور اقتصادی...

ســید حســن خمینــی گفت: 
در سیاســت خارجی بایــد توان 
گفتمان ســازهای بیــن المللی 
داشــته باشــیم. اصل انقلاب در 
چنیــن فضایــی شــکل گرفت. 
فضــای جهــان دوقطبــی بــود. 
امروز هم نیازمند گفتمان جدید 
هســتیم و ایــن امــر مســتلزم 

شناخت از نیازهای جدید ... 72

امام جمعه قم خطاب به نمایندگان :

اگرنمی  توانید با تورم مقابله 
کنید حداقل آن را مهار کنید

2

8

8
مدیرکل گمرکات استان قم خبرداد:

صدور 48 میلیون دلار کالا ازقم تا پایان اردیبهشت ماه

مدیرکل نظارت بر ضوابط شهرسازی شهرداری قم:

گره بافت فرسوده با بسته های تشویقی 
باز می شود 

4

استاندار قم :

دستگاه ها باید پیشرفت های کشور را به جوانان معرفی کنند

مدیرکل نظارت بر ضوابط شهرسازی شهرداری قم گفت: قرار است 
مجموعاً دوطبقه تشویقی برای پلاک هایی که در بافت فرسوده بوده، 
برای تشویق بهسازی و زندگی در بافت فرسوده در نظر گرفته شود. مسعود 

میلانی در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به بسته های تشویقی برای بافت 
فرسوده در قم اظهار داشت: بافت فرسوده به لحاظ پیگیری از کمیسیون 
ماده 5 که در مصوبات شورای عالی در سال 1401 ابلاغیه آن ارسال شده 

نمایندگان گفت: خیلی هوای  به  امام جمعه قم خطاب 
رای آوردن به سرتان نزند که مسئولیت فعلی تان را فراموش 
کنید. تا آخرین روزی که در مجلس هستید برای مردم تلاش 

کنید، نظارت بر اجرای قوانین داشته باشید اما این نظارت به 
معنای مچ گیری نیست بلکه به معنای هدایت گری است.

های  خطبه  در  بوشهری  حسینی  هاشم  سید  آیت الله 

 »مهار تورم و رشد تولید« شعار نیست بلکه جهت گیری نظام اسلامی است 
خیلی هوای رای آوردن به سرتان نزند که مسئولیت فعلی تان را فراموش کنید !

انجمن هنرهای   نمایشی استان قم – اداره کل فرهنگ وارشاد اسلامی استان قم



شنبه-6 خرداد ماه 1402-    سال بیست  وششم -   شماره 25734

راهکارها و راهبردهای برون رفت 
از چالش های بین المللی

در  را  داخلی  اقتصادی  مشکلات  از  بسیاری  ریشه 
جهان به هم پیوسته امروز، نهفته در سیاست خارجی 

و روابط بین المللی کشور عنوان کرده و افزوده است: تجربه های جهانی نشان داده 
اتخاذ رویکرد همکاری و روابط خارجی گسترده و عمیق تر با اکثر کشورهای جهان 
به ویژه 5٧ کشور اسلامی و جذب حداکثری در فرایند همکاری های منطقه ای 
و بین المللی، یکی از جدی ترین عواملی است که سبب شکل گیری زمینه ها و 
بسترهای خنثی سازی تحریم ها و توسعه و پیشرفت کشور و خنثی شدن تحریم های 
ظالمانه می شود و درواقع روابط دیپلماتیک حسنه و عادلانه و گسترده اجماع جهانی 
علیه یک کشور و اعمال انواع تحریم ها و فشارها، زورگویی ها و قدرت طلبی آمریکا و 

برخی از قدرت های استعماری اروپا را کنترل و خنثی می سازد.
 از طرف دیگر به طور ویژه در روابط دیپلماتیک اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی در 
صادرات و واردات و اجرای سیاست های اقتصادی داخلی هم دولت و حاکمیت موفق 
تر خواهد بود و امکان کنترل مسائل و چالش های داخلی و بحران ها و پیشگیری از 

بروز تنش های داخلی و ارتقاء سطح سرمایه اجتماعی بیشتر صورت می گیرد.
گسترش روابط دیپلماتیک در تمام زمینه ها با عربستان سعودی و ان شاءالله با مصر 
ضرورت دارد، روابط دیپلماتیک با سایر کشورهای جهان  که با مساعی چین و هند 
و روسیه و سایر کشورهای همسو صورت می گیرد را سبب این دانسته که کشورهای 
کلیدی منطقه  آسیا می توانند پس از گذشت قریب به چندین دهه اتحادیه هایی 
همانند اتحادیه اروپا داشته باشند و روابط دیپلماتیک گسترده خود را سریعتر برقرار 

سازند.
روابط دیپلماتیک با  57 کشور اسلامی و برقراری تشکیلات و اتحادیه های قوی و 
وحدت بخش و گسترده در تمام زمینه های اقتصادی و اجتماعی با یکدیگر را از دیگر 
راهبردها است این تحولات در سیاست خارجی و گسترش این روابط دیپلماتیک 
با کشورهای جهان نقطه عطفی در شرایط سیاست خارجی کشورمان محسوب 
می شود  و انتظار می رود توسعه این روابط در ابعاد مختلف، در سال 1402، بتواند به 
تغییر محیط و شرایط منطقه و حتی جهت گیری های بین المللی قدرت های بزرگ به 
نفع ایران کمک کند. از منظر راهبردی، آشتی سیاسی ایران و عربستان و ان شاءالله با 
مصر و امارات و بحرین و اردن می تواند منشأ تحولات مثبتی در ابعاد گوناگون باشد و 
پتانسیل همکاری های دوجانبه  و چند جانبه ای که تاکنون به علت اختلاف افکنی و 
دخالت  های قدرت های فرامنطقه ای و اختلافات سیاسی- ایدئولوژیک  معطل مانده 

بود را فعال و حل و فصل کند.
ساماندهی و گسترش فعالیت های خارجی و وحدت بخش در جهان پر از جنگ 
و آشوب و سیاست خارجی هماهنگ و صلح آفرین بین کشورهای متعلق به جهان 
اسلام و ایجاد هماهنگی و همسویی در پیگیری منافع و اهداف مشترک جهان 
اسلام و ایجاد صلح و همکاری منطقه ای باید از دیگر برنامه های ایران و عربستان با 
یکدیگر در این مقطع زمانی باشد. توسعه و ارتقاء روابط دیپلماتیک  بین دو کشور 
کلیدی منطقه و  غرب آسیا و سایر کشورهای اسلامی به ویژه مصر می تواند نتایج 
و دستاوردهای منطقه ای گسترده تری داشته باشد و در صورت مدیریت صحیح، 
به بهبود روابط جمهوری اسلامی ایران با سایر همسایگان به ویژه بیش از یک ونیم 
میلیارد جمعیت مسلمان در سراسر کشورهای جهان و سایر ادیان الهی کمک خواهد 
کرد. همچنین تسهیل و تسریع و گام های مؤثر برای بهبود روابط با امارات متحده 
عربی و بحرین و در کل توسعه روابط با کشورهای حوزه خلیج فارس، جدای اهمیتی 
که فی نفسه دارد، به رفع یکی دیگر از معضلات جدی سیاست خارجی کشور، یعنی 
توسعه پیمان ابراهیم و افزایش نفوذ رژیم صهیونیستی در مرزهای جنوبی ایران نیز 
کمک می کند و می تواند سبب توقف و حتی فروپاشی این پیمان خطرناک شود. البته 
پر واضح است که رژیم اشغالی اسرائیل که یکی از صد پایگاه های آمریکا است تلاش 
زیادی برای برهم خوردن این روابط خواهد کرد. بنابراین یکی از چالش های اساسی 
ایران ، مدیریت درست روابط با همسایگان عرب و جلوگیری از تیره شدن مجدد روابط 

با این کشورها باید باشد و خواهد بود.
از زمان جنگ قره باغ در سال 2020، حکومت باکو با تحریک رژیم اسرائیل تلاش 
عمده ای برای قطع ارتباط مرزی ایران با ارمنستان و ضربه زدن به منزلت ژئوپلیتیک 
ایران انجام داده است.ایجاد کریدور زنگزور که در صورت اجرایی شدن، لطمه بزرگی 
به منافع و موقعیت ژئوپلیتیک ایران خواهد زد، چالش عمده ای در سیاست خارجی 
کشور محسوب می شود. همچنین بعد از حادثه عجیب حمله به سفارت آذربایجان 
در تهران و تصمیم به تخلیه این سفارت توسط مقامات باکو، اهانت های زیادی به 
صورت رسمی و نیمه رسمی علیه ایران و تمامیت ارضی کشور مطرح شده که تاکنون 
با خویشتنداری و صبوری ایران همراه بوده است. بر این اساس، باتوجه به نفوذ 
روزافزون اسرائیل در آذربایجان و تحرکات این رژیم برای ایجاد اختلاف بین کشورهای 
منطقه،ضرورت دارد ایران با اتخاذ یک رویکرد فعال و بازدارنده نسبت به حل وفصل 
این مسائل و بحران ها با احساس مسئولیت و اقدامات بشر دوستانه و صلح آمیز اقدام 

کند.
بحران افغانستان و رویکرد طالبان نسبت به زنان، شیعیان و مدارس و مکاتب 
آنها و نیز حق آبه هیرمند، از دیگر مسائل جدی در سال 1402 عنوان شده که باید 
سیاست های سنجیده و تدابیری مناسب برای آن اندیشیده شوددر این راستا هر 
چند حفظ ارتباط و تلاش برای جهت دهی به سیاست ها و تأثیرگذاری و هدایت و 
روشنگری و تحول اندیشه های گروه طالبان از سوی ایران امری ضروری است، اما 
نکته مهم این است که قرار گرفتن در لیست کشورهای حامی طالبان، خطری برای 
پرستیژ و اعتبار سیاسی و منطقه ای و جهانی ایران محسوب می شود و از حمایت 
افکار عمومی داخلی نیز برخوردار نیست. این گروه علی رغم سیاست های اعلامی، 
در مدت نزدیک به دو سالی که بر سر کار آمده هرجا توانسته مزاحمت های مرزی 
برای ایران ایجاد کرده و تخصیص حق آبه هیرمند به کشورمان را با مشکل مواجه 
ساخته است که باید با سیاست های مناسب فرهنگی و اجتماعی تحول و پیشرفت 
را در این کشور مسلمان و همسایه مورد توجه قرار داد.بر این اساس به نظر می رسد 
سیاست مدارای صرف بدون توجه به تحولات فرهنگی و اجتماعی و اقتصادی با این 
گروه به مصلحت نخواهد بود و تهدیدات و مزاحمت های آنها علیه کشورمان را افزایش 

می دهد.
بحران های زیست محیطی مشترک با کشورهای همسایه شامل بحران گرد و غبار، 
خشکسالی و سدسازی های بی رویه برخی از این کشورها را نیز جزو اولویت های 
سیاست خارجی ایران در سال 1402است . در سطح بین المللی، بی شک مهم ترین 
چالش ایران در سال   1402همچون سال های گذشته، موضوع پرونده هسته ای و 
شفافیت و رسوایی حقه بازی ها و فریبکاری و کلاهبرداری آمریکایی ها و اروپایی ها در 
برجام برای مردم جهان است. در شرایط کنونی که کشور تحت تحریم و فشارهای 
ظالمانه بین المللی قرار دارد و این تحریم ها به اقتصاد و تجارت کشور ها ضربات 
هولناکی وارد کرده، لازم است اقدام فوری توأم با عزت، مصلحت و حکمت برای 
خروج از این وضعیت، موظف کردن غرب به تعهدات برجامی و رفع تحریم های 
ظالمانه صورت بگیرد و پس از آن تدابیری نیز برای خروج از لیست سیاه اف ای 
تی اف اندیشیده شود تا قطار اقتصاد کشور به ریل اصلی و طبیعی بازگردد و جامعه 
ایرانی بتواند با آرامش و ثبات بیشتری تجارت آزاد جهانی داشته باشد و حرکت خود 
به سمت توسعه و پیشرفت را تنظیم کند. ضمن این که ایجاد تعادل و توازن در روابط 
خارجی کشور، سنگین  نکردن ناموزون وزنه تعادلی سیاست خارجی به سمت شرق 
یا غرب و بازی متعادل با کارت همه کشورها و قدرت های اثرگذار بین المللی به 
منظور ایجاد رقابت بین آنها برای همکاری با ایران و بهره گیری حداکثری از توافقات 
راهبردی با روسیه و چین، از دیگر اولویت های راهبردی سیاست خارجی ایران در 

سال 1402 است.
گذاشتن همه تخم مرغ ها در سبد شرق و تحریک و دادن بهانه به غرب برای دشمنی 
بیشتر با کشورمان، نه تنها فشار تحریم ها و قطعنامه های سلسله وار بین المللی علیه 
ایران را بیشتر می کند و به تضعیف جایگاه کشورمان در سازمان های معتبر بین المللی 
منجر می شود، بلکه چین و روسیه را نیز به سمت بدعهدی در تعهداتشان با ایران 
و امتیازگیری از کشورمان سوق می دهد. بر این اساس، ایجاد توازن در سیاست 
خارجی و به ویژه حفظ فاصله با روسیه در جنگ اوکراین و پرهیز از هرگونه مشارکت 
و مداخله در این جنگ، باید از دیگر اولویت های کلیدی سیاست خارجی ایران 
در سال 1402 باشد. آن چه هم در سیاست داخلی و هم در سیاست خارجی از 
مهم ترین اصول موفقیت و پیشرفت یک کشور است، نگرش واقع بینانه به وضعیت 
موجود، شناخت دقیق چالش ها و مشکلات و دلایل شکل گیری آنها و تلاش برای 
رفع این چالش ها از طریق همکاری، هفکری و هم افزایی با همه گروه ها و طیف های 
سیاسی جامعه است. نه منفی گرایی و ناامیدی صرف و نه خوشبینی ساده لوحانه و 
القای دروغین شرایط مطلوب، هیچ یک کمکی به بهبود شرایط ایران و حرکت منظم و 

سازمان یافته به سمت پیشرفت و توسعه نمی کند.
استاد دانشگاه

اخبار

پایدار  اشتغال  ایجاد  اینکه  بیان  با  جمهور  رئیس 
دولتمردان  جدی  مأموریت  و  کشور  اصلی  اولویت 
است، تاکید کرد: دستگاه های عضو در شورای عالی 

اشتغال مصوبات شورا را با جدیت پیگیری کنند.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در چهارمین جلسه 
را  اشتغال  سیزدهم،  دولت  در  اشتغال  شورای عالی 
دولتمردان  جدی  مأموریت  و  کشور  اصلی  اولویت 
برشمرد و به بیان توصیه هایی به همه دستگاه ها در 
جهت ایجاد اشتغال پایدار و کاهش بیکاری در کشور 

پرداخت.
»توجه به ظرفیت های بخش خصوصی و تعاونی« 
نخستین توصیه رئیس جمهور به دولتمردان در زمینه 
اشتغال زایی بود که حجت الاسلام رئیسی در این رابطه 
تأکید کرد: نگاه به ظرفیت ها و زمینه های اشتغال زایی 
باید توسعه یابد. واگذاری امور به مردم و ارائه تسهیلات 
حمایتی به کسانی که می خواهند در جهت کسب و 
کارهای خرد شرکت تعاونی ایجاد کنند، نتایج خوبی 

برای کشور خواهد داشت.
رئیسی افزود: نگرش به تعریف اشتغال زایی هم باید 
تغییر کند و نباید صرفاً کار اداری و پشت میزنشینی به 
عنوان شغل در نظر گرفته شود، بلکه ضروری است به 
اشتغال در همه حوزه های تولیدی از جمله کشاورزی و 

صنعت توجه ویژه شود.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش ارزیابی 

مسیر  و  متولی  دستگاه های  وظایف  انجام  کیفیت 
طی شده برای اشتغال زایی در سال های اخیر را مورد 
تأکید قرار داد و گفت: باید آسیب شناسی شود که چه 
و  ابلاغ دستورالعمل ها  و  تدوین  اشکالاتی در نحوه 
همچنین روند اجرای این بخشنامه ها و دستورات بوده 

است تا دوباره گرفتار همان مشکلات گذشته نشویم.
رئیسی با بیان اینکه ارائه گزارش و آمار خوب است، 
اما باید تحلیل آماری داشته باشیم، تصریح کرد: مهم تر 
از بیان ارقام و اعداد، بررسی این مسئله است که چرا 
عملکرد بعضی دستگاه ها در اشتغال زایی ضعیف بوده 
و یا بررسی شود که چگونه برخی دیگر از دستگاه ها از 
برنامه جلوتر هستند تا سایر بخش ها از تجربیات آنها 

استفاده کنند.
رئیس جمهور تصویب اعتبارات را هم مشمول بررسی 
باید ارزیابی کنیم که سال  دانست و اظهار داشت: 
گذشته چه میزان بودجه به مجلس پیشنهاد دادیم و 
چه میزان از آن در مجلس تصویب شده و تخصیص 
یافته و چه میزان از بودجه مصوب و تخصیص یافته 

عملیاتی شده است.
رئیسی افزود: اگر بودجه غیرواقعی دیده شود، قطعاً 
در اجرا تأثیر منفی خواهد داشت و برای پیشگیری 
از این مسئله باید هم در بودجه ریزی و هم در تدوین 
دستورالعمل ها دقت شود تا امکان تحقق آنها وجود 

داشته باشد.

رئیس جمهور در همین خصوص تعیین تکلیف برای 
بانک ها را نیز مورد اشاره قرار داد و با اشاره به مقدورات 
و معذورات بانک ها، اظهار داشت: بانک ها تسهیلات 
اگر گردش  پرداخت می کنند که  تکلیفی متعددی 
مالی و توان پرداخت آنها مورد توجه قرار نگیرد، الزام 
به پرداخت تسهیلات جدید برای آنها تکلیف مالایطاق 

خواهد بود.
تعیین  در  را  بانک ها  مالی  امکان سنجی  رئیسی 
تکلیف برای آنها بسیار مهم دانست و گفت: اگر بانکی 
توان پرداخت تسهیلات نداشته باشد و ما بدون توجه 
به واقعیت ها تکلیف خارج از توان برای آنها بگذاریم 

موجب بدبینی و نارضایتی در افکار عمومی می شود.
رئیس جمهور در عین حال با بیان اینکه نباید اجازه 
داد هیچ کس خلاف قانون عمل کند، متذکر شد: اگر 
بانکی توان پرداخت تسهیلات داشت، اما به ابلاغیه ها 
بی توجه بود و به تعهداتش در پرداخت تسهیلات عمل 
نکرد نیز باید با جدیت با این تخلف برخورد شود و در 
این زمینه تفاوتی بین بانک های دولتی و خصوصی 

نیست.
شورای عالی  دبیرخانه  اساس  همین  بر  رئیسی 
اشتغال و دستگاه های ذیربط را مکلف کرد با فوریت 
برای  اشتغال  تسهیلات  پرداخت  دستورالعمل 
تا  حداکثر  که  کنند  نهایی  و  تدوین  را  سال جاری 

پانزدهم خردادماه به بانک ها ابلاغ شود.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: در تصمیم گیری ها 
و تخصیص اعتبارات باید شفاف عمل شود تا کارها 

دقیق و با سرعت پیش بروند.
رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر  گزارش  به  اشاره  با  رئیسی 
اجتماعی در عملکرد خوب استانداران در ایجاد یک 
میلیون شغل در سال گذشته، برطرف کردن دغدغه 
دولت  ارکان  همه  وظیفه  را  اشتغال  حوزه  در  مردم 

دانست.
رئیس جمهور در همین راستا دستگاه های عضو در 
شورای عالی اشتغال را مکلف کرد مصوبات این شورا 
را با جدیت پیگیری کنند تا اتفاقات مهمی در عرصه 
اشتغال زایی و کاهش بیکاری در کشور رقم بخورد و 
در جلسات آتی گزارش های امیدبخش به مردم داده 

شود.

رئیس جمهور:

هشدار آملی  لاریجانی به مسئولان:اشتغال اولویت اصلی کشور و مأموریت جدی دولتمردان است

تحمل معضلات معیشتی برای مردم 
مشکل شده؛ فکر عاجلی کنید

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: مکرر به مسئولان عرض کرده ایم که 
تحمل وضعیت معیشتی برای بسیاری از مردم و بویژه دهک های پایین جامعه، بسیار 
مشکل شده است، باید فکر عاجلی کرد تا ان شاءالله از این مسایل عبور کنیم و کشور 

در مسیر صحیحی در امور اقتصادی پیش برود.
آیت الله صادق آملی لاریجانی با گرامیداشت سالروز آزادی خرمشهر اظهارداشت: 
این روز، نماد تحول عظیمی در جریان دفاع مقدس بود، ایثارها، رشادت ها و اخلاص 

و شهادت پشتوانه این پیروزی بزرگ بود. آن را باید گرامی بداریم.
 وی با اشاره به ثمرات از خودگذشتگی رزمندگان، ایثارگران و شهدا در دفاع مقدس 
گفت: هر کجا که اخلاص و ایثار و از خودگذشتگی باشد، راه توفیقات و نصرت 
الهی باز است. هر جا خودپرستی و عدم اخلاص و هوای نفس ظهور کند، عقب 
گرد و اضمحلال و شکست پدید می آید. اگر خواهان پیروزی و پیشرفت هستیم ، 
باید راه الهی را با اخلاص و فداکاری دنبال کنیم. رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام گفت: آزادسازی خرمشهر با هیچ تحلیل دنیایی قابل توجیه نیست. پیروزی 
رزمندگان اسلام در آزادسازی خرمشهر و آن تحول شگرف در واقع نصرت الهی بود 
که به دنبال آن ایثارگری ها و مجاهدت ها پدیدار شد. این راه روشن الهی است و 

خداوند متعال به ما توفیق دهد این راه را همچنان ادامه دهیم. 
مردم ایران شایسته بهترین خدمت هاست 

وی با اشاره به مشکلات معیشتی مردم و تنگناهای اقتصادی کشور گفت: دولت 
و مجلس محترم و نهادهای مسئول دیگر، همگی در تلاش برای غلبه بر مشکلات 
معیشتی مردم و مهار تورم و مشکلات اقتصادی هستند. اما علاوه بر طرح های دراز 
مدت برای رفع مشکلات، بایستی برای مشکلات معیشتی جاری مردم فکری عاجل 
داشته باشند. مکرر به این عزیزان مسئول عرض کرده ایم که تحمل وضعیت معیشتی 
برای بسیاری از مردم و بویژه دهک های پایین جامعه، بسیار مشکل شده است، باید 
فکر عاجلی کرد تا ان شاء الله از این مسایل عبور کنیم و کشور در مسیر صحیحی در 
امور اقتصادی پیش برود. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: امیدواریم 
که همه مسئولان، خصوصا دولت محترم، تلاش کنند تا از مشکلات مردم کاسته شود. 
ملتی که همیشه در صحنه حاضر بوده است و با همه مشکلات در مقابل دشمنی ها 

و کارشکنی های خارجی و داخلی ایستاده است، شایسته بهترین خدمت هاست.
 

حجت الاسلام والمسلمین ذوالنوری تاکید کرد؛

لزوم هدایت فرصت مهارت آموزی
 به سمت اشتغال

نائب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: باید فرصت مهارت آموزی به سمت 
اشتغال هدایت شود.

حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنوری در دیدار حجت الاسلام والمسلمین 
سیدمحمود عرب مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم، اظهار کرد: سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای کشور و مهارت آموزی در راستای کیفیت اشتغال برای داوطلبین 
کار و افراد جامعه نقش مهم و موثر دارد. وی با اشاره به اینکه دانشگاه ها از توانایی لازم 
برای تربیت نیروی ماهر برخوردار نیستند، مطرح کرد: شرایط باید به گونه ای باشد که 
پروژه ها در سطح کشور پیوست مهارتی داشته و حرکت به سمتی باشد که افراد دارای 
مهارت در جامعه در تمام سطوح بیش تر شوند. نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه باید فرصت مهارت آموزی به سمت اشتغال هدایت شود، عنوان 
کرد: مهارت آموختگان مراکز فنی و حرفه ای عموما شاغل می شوند و این موضوع 
بسیار مهم است. حجت الاسلام والمسلمین محمود عرب نیز در این دیدار با اشاره به 
فعالیت های بخش های مختلف سازمان آموزش فنی و حرفه ای استان قم، خاطرنشان 
کرد: در دولت سیزدهم شاهد نگاه متفاوت به آموزش های مهارتی هستیم. وی با بیان 
اینکه انتظار دولت ایجاد نهضت مهارت آموزی برای توسعه اشتغال است، تصریح کرد: 
این انتظار زمانی محقق می شود که برنامه ریزی برای مهارت  آموزی مبتنی بر نیاز بازار 
کار باشد. مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم با اشاره به اینکه باید در آموزش های 
مهارتی از عرضه محوری پرهیز کنیم، یادآور شد: باید تقاضا محور نسبت به نیازهای 

امروز و آینده برنامه ریزی داشته باشیم.
 

وزیر کشور:

سازمانی برای ساماندهی مهاجران اتباع 
بیگانه تشکیل می شود

اتباع  جمله  از  مهاجران  بهتر  ساماندهی  برای  سازمانی  تشکیل  از  کشور  وزیر 
افغانستانی خبر داد و گفت: منتظر تصویب مجلس شورای اسلامی برای تشکیل 

این سازمان هستیم.
احمد وحیدی  با اشاره به ساماندهی مهاجران افغان اظهار داشت: بخش زیادی 
از بحث، مربوط به شرایط کنونی افغانستان است و بسیاری از آنها از بیم و هراسی که 

نسبت به جان خود داشتند، به ایران آمده اند.
وی افزود: بخشی هم دچار مشکلات اقتصادی فراوانی هستند که ناچار شدند به 
ایران مهاجرت کنند. وزیر کشور با بیان اینکه بخشی از مهاجران افغان در راه میهنمان 
فداکاری کرده اند، افزود: برخی از این اتباع نیز در مشاغلی مشغول به کار هستند که 
وزارت کار آن را قبول دارد. وحیدی یادآورشد: با این حال، برای تعیین چارچوب ها و 
ساماندهی این مهاجران، سازمانی امور مهاجران پیش بینی شده است که با تصویب 

مجلس شورای اسلامی، مراحل ساماندهی بهتر خواهد شد.
 

دبیرکل جامعه روحانیت مبارز: 
در جهانی سازی حرکت امام خمینی )ره(

 کم کاری کردیم

دبیرکل جامعه روحانیت مبارز گفت: باید افسوس بخوریم که نتوانستیم حرکت امام 
خمینی را جهانی کنیم. در این زمینه کم کاری داریم.

حجت الاسلام مصطفی پور محمدی در مراسم  مراسم شصتمین سالگرد تاسیس 
حزب موتلفه  با بیان اینکه شهدای و اعضای مؤتلفه صف شکن بوده و جوانی و عمر 
خود را فدای انقلاب اسلامی کردند، گفت: موتلفه جز پیشتازان احیای امر خدا و 
ائمه هستند. امام خمینی )ره( تحولات بزرگی را رقم زد که ما هنوز در کرانه درک فکر 
و مکتب امام )ره( هستیم و هنوز آن را درست درک نکرده ایم. دبیرکل جامعه روحانیت 
مبارز افزود: فقه و شخصیت امام )ره( ایستا نبود و امام سال 43 با امام سال 57 و امام 
سال 67 فرق می کند. باید افسوس بخوریم که نتوانستیم حرکت امام )ره( را جهانی 

کنیم. در این زمینه کم کاری داریم و شاید این کم کاری به ما روحانیت برمی گردد.
این فعال سیاسی با تأکید بر اینکه به کار تشکیلاتی و سازمانی بها ندادیم، تصریح 
کرد: ما فکر کردیم با شعار می توانیم به اهداف خود برسیم در حالی که دشمن با 
برنامه ریزی دنبال ضربه زدن به انقلاب است. ما هم با عقلانیت، همبستگی ملی 

می توانیم جلو نقشه های دشمن را بگیریم.

 معاون اول رئیس جمهور:

دستگاه های اجرایی دراولویت بندی ثبت 
سفارش و تخصیص ارز اهتمام کنند

به  نسبت  تا  کرد  مکلف  را  اجرایی  دستگاه های  جمهور،  رئیس  اول  معاون 
اولویت بندی در ثبت سفارش و درخواست ارز اهتمام جدی داشته باشند.محمد 
مخبر در سومین جلسه شورای اقتصاد بر ضرورت مدیریت دقیق منابع و مصارف 
ارزی کشور از سوی بانک مرکزی تاکید کرد و گفت: بانک مرکزی با مدیریت و نظارت 
دقیق بر ثبت سفارش ها و تخصیص ارز به تولید کنندگان و وارد کنندگان کالا، امکان 
مدیریت بهتر و تنظیم بازار را فراهم کند. رییس دفتر رییس جمهور، معاون رئیس 
جمهور و رییس سازمان برنامه و بودجه، وزرای نفت، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، نیرو، 
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت، سخنگوی دولت و رییس کل بانک مرکزی 
در این نشست حضور داشتند و مدیرعامل سازمان هدفمندسازی یارانه ها گزارشی از 
منابع و مصارف هدفمندی ارائه کرد. ریس کل بانک مرکزی نیز در این جلسه گزارشی 
از منابع و مصارف ارزی کشور با تمرکز بر دارو و کالاهای اساسی ارائه کرد و به تشریح 

اقدامات صورت گرفته در راستای تامین و تخصیص ارز مورد نیاز واردات پرداخت.

علی شماعی*

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: برخورد منفی با مطالبات به حق مردم مشکل را حل 
نمی کند، بلکه حل آن را پیچیده تر می کند. آنان که به دلیل ضعف مدیریت و یا بی برنامگی 
قادر نیستند به مطالبات مردم پاسخ مثبت دهند، متاسفانه با ندانم کاری و برخورد نادرست 

سعی می کنند، صورت مساله را پاک کنند.
محمد سلامتی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که در اعتراضات اخیر با بحران 
نمایندگی در ایران مواجه شدیم به گونه ای که احزاب و جریان های سیاسی تا حدود زیادی 
نتوانستند نماینده مطالبات و صدای مردم باشند و این مسائل را پیگیری کنند که این 
موضوع باعث رشد فعالیت اپوزیسیون در خارج از کشور شد چه راه حل هایی برای برطرف 
کردن این بحران مرجعیت وجود دارد، گفت: روال منطقی و پیشرفته امروزی در انتقال 
مطالبات اقشار مختلف مردم به مسئولین و دست اندرکاران، استفاده از احزاب، تشکل های 
صنفی و ان.جی او.ها است. معمولا این تشکل ها نقش نمایندگی از سوی اقشار گوناگون 
جامعه را ایفا می کنند. بدیهی است که اگر احزاب و تشکل های مردمی به درستی فعال 
باشند و به طرق مختلف تضعیف نشوند، در داخل کسی دلیلی برای گرایش به سمت 
اپوزیسیون نخواهد داشت. وی افزود: اخلال در کار آن ها به معنی اخلال در ارتباط منطقی 
بین مردم و مسئولین و فاصله گرفتن این دو از هم است. متاسفانه آنها که فاقد روحیه 
اجتماعی سازنده هستند، بی توجه به این مهم و با تضعیف احزاب و تشکل های مردم نهاد، 
باعث شکاف بین مردم و مسئولین می شوند. این کار فضایی را ایجاد می کند که دشمن و 
اپوزیسیون می توانند بهترین سوءاستفاده را از آن ببرند. ما اکنون شاهد چنین بی تدبیری 
هستیم. اگر قرار باشد این مشکلات از بین برود، باید به احزاب و تشکل ها بها داده شود و 
آنها را تقویت کرد. سلامتی در خصوص محدودیت های فعالیت سیاسی و اعتراضات مدنی 
در کشور گفت: اگر مطالبات اقشار مختلف جامعه واقعی و به حق باشد، نباید و نمی توان 
جلوی ابراز آن را گرفت. اگر سعی شود جلوی ابراز مسالمت آمیز و قانونی آن گرفته شود، باید 

دانست که به اشکال مختلف ابراز می شود. چون این امر با زندگی مردم ارتباط دارد. برخورد 
منفی با مطالبات به حق مردم مشکل را حل نمی کند، بلکه حل آن را پیچیده تر می کند. 
آنان که به دلیل ضعف مدیریت و یا بی برنامگی قادر نیستند به مطالبات مردم پاسخ مثبت 
دهند، متاسفانه با ندانم کاری و برخورد نادرست سعی می کنند، صورت مساله را پاک کنند.

این فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص  طرح مساله گفت وگو در میان اعتراضات سال 
گذشته و توقف آن گفت: گفت وگو می تواند حلال بسیاری از مشکلات و اختلاف نظرها و 
سوء تفاهم ها باشد. اما این امر زمانی می تواند چنین اثری را دارا باشد که طرفین ضمن 
تاکید بر اصول مورد اعتقاد خود حداقل  محدوده ای را برای انعطاف در نظر بگیرند. اما 
اگر پوشش اعتقادی را فراگیر در نظر گیرند، امکان انجام گفت وگوی مفید از بین می رود. 
متاسفانه اکنون جناح حاکم خود را در موقعیتی قرارداده که هیچ گونه انعطافی را از خود 
نشان ندهد. به نظر او هر آن چه می گوید درست است و جناح مقابل هرآن چه می گوید 

نادرست. چنین طرز تفکری قطعا حل مسائل را به بن بست می کشاند.
این فعال سیاسی در پاسخ به این سوال که آقای رئیسی در اوایل روزهای آغازین ریاست 
جمهوری خود از احزاب و چهره های سیاسی مخالف خود دعوت به ارائه راهکار برای 
حل مشکلات کرد که آن زمان با استقبال مواجه شد اما حالا مشاهده می شود این روند 
موجود بر خلاف آن حرکت آقای رئیسی بوده است. تحلیل شما درباره این رفتارهای 
دوگانه چیست، گفت: به نظرمن تصور آقای رئیسی این بود که راهکارهای مخالفین در 
قالب چهارچوب فکری خودش خواهد بود. این تصور درستی نبود. راهکارهای ارائه شده 
براساس دیدگاه های اصلاحی و یا عمدتا غیراصولگرایی مطرح شد که در قالب فکری 
جریان حاکم نمی گنجید. از این رو، نه دولت و نه دیگر ارکان انگیزه ای برای اعمال آن ها 
پیدا نکردند. از سوی دیگر همفکران و همراهان آقای رئیسی که باید مجری پیشنهادات 

باشند، به دلیل برخورد یک بعدی با مسائل زیربار آن نمی روند.

سلامتی فعال سیاسی اصلاح طلب:
برخورد منفی با مطالبات مردم حل مشکلات را پیچیده تر می کند

تولیت حرم مطهر امام خمینی )ره(  بابیان اینکه برای 
گفت وگو  آنها  با  و  رفت  مردم  دل  به  باید  تشکیلاتی  کار 
و  کرد  جذب  را  مردم  که  بود  امام  مغناطیس  کردگفت: 
توانسته بود سعادت را مطابق فطرت انسان ها و به درستی 

علامت گذاری کند.
گرامیداشت  مراسم  در  خمینی  حسن  سید  الله  آیت 
شصتمین سالروز تاسیس حزب موتلفه اسلامی در حسینیه 
خصوص  به  موتلفه  بنیانگذاران  روان  به  گفت:  جماران 
مرحوم عسگراولادی و حبیبی درود می فرستیم و برای همه 

آن بزرگواران دعای علو درجات داریم.
تولیت حرم مطهر امام خمینی)ره( اضافه کرد: در مسیر 
جریانات سیاسی، همه به دنبال سعادت جامعه بودند البته 
بودند کسانی که به دنبال سعادت خود بودند و کار به جامعه 
نداشتند اما می شود گفت که همه جریانات سیاسی به 
دنبال سعادت ملت بودند و حتی برخی به دنبال سعادت 

بشریت بودند.
وی تصریح کرد: از افتخارات بزرگ حزب موتلفه تعیین مرز 
با جریان ناتریالیستی و کمونیستی است. تقریبا هرکسی 

می خواست روشنفکری خود را نشان بدهد، حرف چپ 
می زده است که البته همان ها هم به دنبال سعادت جامعه 

بودند.
حجت الاسلام خمینی ادامه داد: چرا کار حزب موتلفه 
مهم بود؟ زیرا میلیون ها نفر در آن زمان در جهت آرمان 
به  موتلفه  اتکای  نقطه  چون  شدند.  کشته  کمونیستی 

مرجعیت شیعه بوده و این مسیر را نرفته است.
وی با طرح اینکه درباره سعادت بشریت اختلاف نظر 
وجود دارد، افزود: عده ای می گویند سعادت در لیبرالیسم 
افسارگسیخته است، عده ای آن را در نهلیسم می دیدند 
اینجاست که اختلافی بین دین داران و بقیه به وجود می آید.
حجت الاسلام خمینی افزود: برای دین داران مرگ پایان 
خط نیست و ادامه  دارد. لذا اگر دنیا را می خواهید، باید با 
نگاه و توجه به آخرت باشد که این از مهم ترین مسائل در گام 

دوم انقلاب است.
تولیت حرم مطهر امام )ره( درباره راهکاری که امام برای 
سعادت بشریت داشت، توضیح داد: یک راهکار این است 
که جمهوری اسلامی را تاسیس کنیم که نظامی برخاسته از 

مردم و دستورات دین است.
حجت الاسلام خمینی تاکید کرد: راهی که امام برای 
سعادت بشریت می رفتند، از مسیر کودتا، شورش و ترویج 

خشونت نبود بلکه از مسیر بیداری مردم بود.
وی کار موتلفه را در همین راستا دانست و افزود: امام به 
اعضای موتلفه می گفتند بروید با کارهای تشکیلاتی به مردم 

خوبی کنید تا دل های مردم جذب شود.
راه امام خمینی )ره ( ازطریق بیداری مردم بود

حجت الاسلام خمینی با بیان اینکه سعادتی که به دنبال 
آن هستیم، فردی نیست، اظهار کرد: سعادت را در دنیای 
همراه با آخرت از مسیر جمهوری اسلامی دنبال می کنیم.

وی تاکید کرد: برای کار تشکیلاتی باید به دل مردم رفت 
و با آنها گفت وگو کرد.

تولیت حرم مطهر امام خمینی اظهار داشت: مغناطیس 
امام بود که مردم را جذب کرد و توانسته بود سعادت را مطابق 

فطرت انسان ها و به درستی علامت گذاری کند.
وی درپایان گفت: راه امام از مسیر کودتا، شورش و ترویج 

خشونت نبود بلکه از طریق بیداری مردم بود.

آیت الله سید حسن خمینی در مراسم سالروز تاسیس حزب موتلفه :

برای کار تشکیلاتی باید به دل مردم رفت و با آنها گفت وگو کرد 

امام جمعه قم خطاب به نمایندگان گفت: خیلی هوای رای آوردن به سرتان نزند که 
مسئولیت فعلی تان را فراموش کنید. تا آخرین روزی که در مجلس هستید برای مردم 
تلاش کنید. نظارت بر اجرای قوانین داشته باشید اما این نظارت به معنای مچ گیری 

نیست بلکه به معنای هدایت گری است.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در خطبه های نمازجمعه پنجم خرداد 1402 در 
مصلی قدس قم  من تبریک دهه کرامت اظهارداشت : خوب است که به یاد اهل بیت 
بودن را منحصر به چند روز نکنیم و درهمه ایام به یاد اهل بیت )ع( باشیم. البته مردم ما 
در همه مناسبت های شادی و شهادت ها به یاد اهل بیت )ع( هستند که این رسم محب 

بودن اهل بیت )ع( است.
وی ضمن گرامیداشت سوم خرداد اظهار کرد: حادثه سوم خرداد به قدری بزرگ بود که 
نمی توان به راحتی از کنار آن عبور کرد. این اتفاق معجزه آسا بود و دست خدا در کار بود و 
به تعبیر رهبر معظم انقلاب، ابتکارات و نقشه هایی که در آن به کار رفت این قابلیت را دارد 
که در دانشگاه های دنیا تدریس شود و به عنوان الگو قرار بگیرد اما با این تفاوت که این 

نقشه را با استمداد جستن از ذات کبریایی حق تعالی تدریس کنند.
خطیب جمعه قم با اشاره به روز مجلس گفت: بیانات رهبرمعظم انقلاب نشان دهنده 
این است که آسیب ها و نیاز های مجلس، دولت و مجموعه قوا را خوب می شناسند و 

سخنانی که می گویند هم خیرخواهانه و هم کارشناسانه است.
وی با اشاره به سخنان رهبری در دیدار با نمایندگان مجلس اظهار کرد: نمایندگان باید 
نگاه جامع، بلند و منطبق به سیاست های کلی نظام داشته باشند همچنین طرح های 

نمایندگان نباید بر لوایح غلبه داشته باشد و چند نماینده جمع شوند و طرحی را بدهند. 
باید بین لایحه و طرح تناسب باشد.

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ادامه داد: قوانینی که تصویب میشود هیجانی 
نباشد و پشتوانه کارشناسانه داشته باشد و تبعات آن بررسی شود همچنین قوانین باید 

تاویل ناپذیر و شفاف باشد و سبب نشود که هر دسته برداشتی متفاوت داشته باشند.
وی با تاکید بر اینکه قوانین باید قابلیت اجرا داشته باشد و آرمانگرایانه نباشد، گفت: 
قوانین متعارض تصویب نشود و قوانین به روز و تنقیح شود همچنین گاهی منافع فردی و 

جناحی زمینه ساز تصویب قانون می شود که باید از آن پرهیز شود.
خیلی هوای رای آوردن به سرتان نزند که مسئولیت فعلی تان را فراموش کنید !

امام جمعه قم خطاب به نمایندگان گفت: خیلی هوای رای آوردن به سرتان نزند که 
مسئولیت فعلی تان را فراموش کنید. تا آخرین روزی که در مجلس هستید برای مردم 
تلاش کنید. نظارت بر اجرای قوانین داشته باشید اما این نظارت به معنای مچ گیری 

نیست بلکه به معنای هدایت گری است.
دبیر شورای عالی حوزه های علمیه در رابطه با شعار سال بیان کرد: این شعار نیست 
بلکه جهت گیری نظام اسلامی است؛ یعنی اگر نمی توانید با تورم مقابله کنید حداقل 

تورم را مهار کنید.
وی اضافه کرد: با قوای دیگر سر سازگاری داشته باشید، این یک پیکر و مجموعه است 
و در یک مجموعه که دست به جان سر و سر به جان پا نمی افتد. با هم باشید و دورنمای 

کاریتان پیاده کردن احکام اسلام و خدمت به مردم وفادار باشد.

امام جمعه قم خطاب به نمایندگان :

اگر نمی  توانید با تورم مقابله کنید حداقل آن را مهار کنید
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متخصص فلوشیپ جراحی ستون فقرات؛

درد گردن را جدی بگیرید!
متخصص فلوشیپ جراحی ستون فقرات گفت: وقتی گردن در یک وضعیت 
و  قرار می گیرد؛ خون رسانی مفاصل گردن مختل می شود  نامناسب  و  خاص 

عضلات منقبض می ماند، بنابراین کم کم دردناک می شود.
سید علیرضا بصام پور متخصص فلوشیپ جراحی ستون فقرات در رادیو جوان 
عنوان کرد: تمام درد های فیزیکی بدن رو به افزایش است به این علت که زندگی ها 
ماشینی شده است. اقلام ماشینی به ما کمک می کند که زندگی کنیم؛ ولی ما را 
از جنب و جوش میاندازد. به طور مثال؛ جوان ها خیلی از کار هایشان را با موبایل 
یا تبلت انجام می دهند، متأسفانه یه عده نیز حتی شب ها موقع خواب نیز موبایل 
به دست هستند تا شارژ آن وسیله به اتمام برسد. وی ادامه داد: وقتی از تکنولوژی 
به جای خودمان  و  را کنار می کشیم  استفاده می کنیم؛ در حقیقت خودمان 
تکنولوژی کار می کند، مسلم است که سبب درد خواهد شد. وقتی عضلات خود 
را در پوزیشن نادرست و ساختار بدن را در وضعیت بد قرار دهیم، کم کم نهادینه 

می شود و به عناصر نگهدارنده آسیب می زند و این ها نیز موجب درد خواهد شد.
متخصص فلوشیپ جراحی ستون فقرات در پاسخ به برنامه ساختمان پزشکان 
رادیو جوان درباره اینکه درد گردن مختص به کجای گردن است، اشاره کرد: یک 
کمربند شانه ای داریم که از شانه شروع و از روی کتف ها به گردن می رسد؛ خود 
گردن را نیز داریم که همه این ها مجموعا جزء بیماری هایی است که با درد گردن 
کم و زیاد می شود و این ها را می توانیم طبقه بندی کنیم. یعنی ممکن است کسی 
درد در بالای کتف داشته باشد و این نیز جزء درد های گردنی نیز محسوب می شود.
فلوشیپ جراحی ستون فقرات توضیح داد: یک حالتی داریم که سر به سمت 
و در یک  بالای شانه  باید  و عادی ایستاده ایم، گوش  وقتی صاف  جلو می رود؛ 
خط قرار بگیرد، به این شکل اگر باشد هیچ فشاری بر روی عضلات گردن و 
نگهدرانده های گردن نباشد که اکثرشان از کتف شروع می شوند و به بالا می آیند.

بصام پور متخصص فلوشیپ جراحی ستون فقرات اظهار کرد: شایع ترین دلیل 
مراجعه به پزشک درد کمر است.

 اگر کسی بر روی زمین می نشنید و روی صندلی نمی نشنید، طریقه صحیح 
به شونده  پاسخ  پور در  اینترنت مشاهده کند. بصام  از  را  نشستن روی زمین 
برنامه ساختمان پزشکان رادیو جوان گفت: یک سری حرکات در حین رانندگی 
حتماً انجام بدهند که خیلی آرام باشد، که تمرکزشان از بین نرود. وقتی گردن 
در یک وضعیت خاص قرار می گیرد؛ خون رسانی مفاصل گردن مختل می شود 
و عضلات منقبض می ماند، بنابراین کم کم دردناک می شود و بدین شکل است 
که یک سوزشی پشت گردن در خط وسط می گیرد که بهتر است که با حرکت 
آرام، بدن را به سمت جلو و عقب ببرند. منتهی اصول رانندگی اینکه بعد از یک 
ساعت و نیم رانندگی، چند دقیقه استراحت داشته باشند و از ماشین خارج شوند. 
فلوشیپ جراحی ستون فقرات درباره آرتروز گردن خاطرنشان کرد: درمان آرتروز 
آرتروز  توصیه می کنم، کسانی که علامت های  البته  فیزیوتراپی است.  گردن، 
گردن دارند، حتماً یک ام آر آی باید بگیرند و مطمئن شوند که »کانال نخاع« بسته 
نشده باشد که اگر در حد آرتروز بود، باید فیزیوتراپی انجام داد و پماد هایی که به 
عنوان مسکن های موضعی و گذاشتن کیسه گرم و آب سرد استفاده شود و حتماً 
فیزیوتراپ راهنمایی می کند که در کدام نقاط کیسه آب گرم و سرد گذاشته شود. 
وی تصریح کرد: علامت های درد گردن همیشه به یک شکل است، اما آرتروز گردن 
بدین شکل است که معمولًا با استراحت بهتر می شود با فعالیت بدتر می شود و با 
استرس، همیشه تشدید می شود.  وقتی کسی دچار تنگی کانال نخاع می شود، 
هیچ علامتی نسبت به یک فرد آرتروزی ندارد؛ دو روز گردن درد می گیرد و با یک 
استراحت خوب می شود، مجدد دو روز درد دارد و مجدد ادامه پیدا می کند تا اینکه 
این درد فلج می کند، یعنی دست یا پا فلج خواهد شد. بصام پور فلوشیپ جراحی 
ستون فقرات در رادیو جوان در پایان 
یادآور شد: افرادی که داری 60 سال 
گردنی  درد  و  هستند  بالا  به  سن 
دارند؛ حتماً به پزشک مراجعه کنند 
لذا این درد مزمن است و همچنین 
در ام آر آی دیده می شود و همچنین 
درمان تنگی کانال فقط با جراحی 

امکان پذیر خواهد بود.

دلایل درد قفسه سینه که ربطی به قلب ندارند

یک متخصص بیماری های کلیوی؛

آیا لبنیات دشمن کلیه ها است؟

یک متخصص بیماری های کلیوی گفت: لبنیات در حد متعارف برای بدن لازم 
است و اگر افراد مصرف نکنند باعث پوکی استخوان می شود و حتی ممکن است 
سنگ سازی کلیه هم بیشتر شود؛ در نتیجه مقدار متعارف مصرف لبنیات خوب 

است.
 گروه سلامت خبرگزاری فارس: استفاده از لبنیات و شیر در ایجاد سنگ کلیه 
نقش ندارند و لازم نیست افرادی که از سنگ کلیه رنج می برند مصرف لبنیات و 
شیر را کنار بگذارند؛ زیرا ارتباطی به سنگ کلیه نخواهد داشت؛ حتی تاثیرات 

مثبتی را برای جلوگیری از ایجاد سنگ ایجاد می کند.
سنگ کلیه چیست؟

به ذره های بسیار کوچک و سفتی گفته می شودکه درون کلیه فرد قرار می گیرد و 
فرد را با درد همراه می کند که به خاطر عواملی مانند مصرف کم مایعات، دیر تخلیه 
کردن مثانه و عوامل ژنتیکی و دیابت به وجود می آید که مصرف کلسیم و لبنیات 

برای سنگ کلیه بسیار اثر بخش است.
مصرف شیر و لبنیات برای سنگ کلیه 

در گذشته عقیده بر این بوده است که کسانی که دارای سنگ کلیه هستند باید 
مصرف لبنیات را کاهش دهند و یا به طور کل آن را را کنار بگذارند؛ در صورتی 
که این تصور کاملا نا به جاست. درست است که سنگ های کلیه دارای کلسیم 
است، اما دلیلی بر منع مصرف آن نخواهد داشت و اگر یک برنامه غذایی با 
کلسیم کم را مصرف کنید نمی توانید میزان دفع ادرار و سنگ کلیه که حاوی 
کلسیم است را پایین بیاورید؛ پس توصیه می شود مصرف لبنیات را از برنامه خود 

حذف نکنید.
ماده ای به نام اگزالات در سنگ کلیه وجود دارد که از طریق مواد خوراکی حاوی 
ویتامین سی؛ مانند میوه ها و سبزیجات جذب می شود؛ حال مصرف شیر و 
لبنیات که دارای کلسیم هستند با چسبیدن به اگزالات مانع به وجود آمدن سنگ 
کلیه می شوند؛ پس شیر را در وعده های غذایی خود استفاده کنید که جذب 

کلسیم در بدن را داشته باشد.
 به هیچ وجه مصرف لبنیات را کاهش ندهید؛ زیرا باعث می شود اثرات منفی 

روی استخوان ها داشته باشد و باعث ایجاد سنگ در کلیه ها می شود.
 آیا کلسیم دشمن کلیه های شماست؟

این قضیه با یک تصور نادرست و اشتباه در میان عوام شهرت پیدا کرده است اما 
بدانید کلسیم و لبنیات برای کلیه ها ضرری ندارد و نمی تواند با آنها دشمنی کند؛ 

فقط باید نمک و سدیم مواد غذایی خود را به پایین ترین حد برسانید.
اقدامات پیشگیرانه برای جلوگیری از سنگ کلیه:

برای پیشگیری از سنگ کلیه نباید کلسیم را حذف کرد؛ضمن اینکه اقدامات 
پیشگیرانه برای آن به شرح زیراست:

1( عرق کردن اهمیت ویژه ای در ایجاد سنگ کلیه دارد ؛ اگر بدن شما روزانه بر 
اثر تمرینات ورزشی سنگین آب بدن خود را از طریق تعریق از دست بدهد باعث 
می شود میزان ادرار کردن شما کاهش پیدا کند و باعث به وجود آمدن سنگ در 

کلیه و مجرای ادراری خواهد شد.
در گذشته عقیده بر این بوده است که کسانی که دارای سنگ کلیه هستند باید 
مصرف لبنیات را کاهش دهند و یا به طور کل آن را را کنار بگذارند؛ در صورتی که 

این تصور کاملا نا به جاست
 برای پیشگیری از این مشکل آب فراوانی بنوشید که میزان آب بدن تامین شود 

که اگر با تعریق آن را از دست دادید به اندازه لازم بدن شما آب داشته باشد.
2( مصرف اگزالات به همراه کلسیم؛اگزالات در مواد غذایی زیادی از جمله 
میوه ،آجیل. حبوبات یافت می شود. مصرف کردن متعادل آن می تواند یک روش 
مناسب برای افرادی باشد که کلیه های آن ها سنگ ایجاد می کند اما لازم است 
بدانید اگزالات و کلسیم را باید در کنار یکدیگر به مصرف برسانید؛ زیرا هر دوی این 
مواد درون معده و روده های شما به یکدیگر می چسبند و دیگر نمی توانند سنگ 

کلیه را ایجاد کنند.
3( سنگ کلیه به طور دائمی دفع نمی شود؛ افرادی که دارای سنگ کلیه 

هستند ممکن است بیش از یک بار به این عارضه مبتلا شوند.
رژیم غذایی مناسب را در برنامه غذایی خود قرار بدهید. لبنیات برای سنگ کلیه 
مناسب است آن را روزانه در وعده هایتان بگنجانید و سعی کنید داروهای تجویزی 
از سوی پزشک خود را مصرف کنید؛ زیرا در صورت رعایت نکردن احتمال برگشت 

سنگ کلیه در بدن شما وجود دارد.
لبنیات برای کلیه بی ضرر است

ناصر سیم فروش، استاد بیماری های کلیه در گفت وگو با خبرنگار سلامت 
خبرگزاری فارس درباره »رابطه مصرف لبنیات و بروز مشکلات کلیوی«، بیان 
داشت: لبنیات در حد متعارف برای بدن لازم است و اگر افراد نخورند باعث پوکی  
استخوان می شوند و حتی ممکن است سنگ سازی کلیه نیز بیشتر شود؛ در 

نتیجه مقدار متعارف مصرف لبنیات خوب است.
وی ادامه داد: برخی فکر می کنند چون سن بالا رفت نباید ورزش کرد، اما 
ورزش برای همه سنین خوب است. برخی افراد فعالیت روزانه شان زیاد است؛ 
مانند کشاورزان اما برخی مانند کارمندان و نویسندگان و افرادی که کار فکری 
می کنند تحرک کمتری دارند و بیشتر چاق هستند؛ لذا این گروه که تحرک بدنی 

کمی دارند باید حتما به نوعی ورزش کنند.

آسیب کلیوی خطر بیماری قلبی را
 افزایش می دهد

بیش از 800 میلیون نفر در سراسر جهان به بیماری مزمن کلیوی مبتلا هستند 
که این وضعیت یک عامل خطر شناخته شده برای بیماری قلبی است.

آسیب کلیوی خطر بیماری قلبی را افزایش می دهد  محققان بیمارستان بریگهام 
و زنان بوستون دریافته اند که انواع مختلف آسیب کلیه با احتمال بیشتر ابتلاء به 

بیماری قلبی مرتبط است.
افرادی که مبتلا به بیماری کلیوی عروقی، بیماری کلیوی دیابتی، یا شدت 
بیشتر ضایعات مزمن کلیوی تشخیص داده می شوند با افزایش خطر مشکلات 

قلبی عروقی روبرو هستند.
کلیه ها سیستم تصفیه مواد زائد بدن هستند. آن ها محصولات جانبی اضافی را 

از خون و سپس از بدن خارج می کنند.
گاهی اوقات ممکن است کلیه ها آسیب ببینند یا جریان خون به کلیه ها مختل 
شود. هنگامی که این اتفاق می افتد، ممکن است فرد در نهایت به بیماری مزمن 

کلیوی مبتلا شود.
علائم بیماری مزمن کلیه ممکن است فشار خون بالا، دست ها، پاها و مچ های 
پا متورم؛ خستگی، کم خونی، ناتوانی در ادرار کردن یا تکرر ادرار، ادرار خونی یا 

تیره؛ از دست دادن اشتها و خارش پوست باشد.
دکتر »لئو باکلی«، نویسنده اصلی این مطالعه گفت: »افراد مبتلا به بیماری 
مزمن کلیوی بیشتر مبتلا به دیابت، فشار خون بالا و چاقی هستند که خطر 

شناخته شده ای برای بیماری قلبی است.«
مطالعات گذشته نیز نشان داده است بیماری مزمن کلیه یک عامل خطر برای 
برخی از مشکلات قلبی عروقی از جمله بیماری عروق کرونر، فیبریلاسیون 

دهلیزی، حمله قلبی، نارسایی قلبی و سکته است.

چگونگی استحمام نوزاد

مواردی که باید در حمام کردن کودک رعایت کنید

طبیعی است که در مورد حمام کردن کوچولویتان سؤال های زیادی داشته باشید. 
داشتن اطلاعات لازم کمکتان می کند درمورد شستن و حمام کردن کودک، راحت تر 

باشید و اعتمادبه نفس داشته باشید.
حمام کردن کودک

هیچ چیزی خوشایندتر از بوی کودکی که تازه حمام کرده نیست و برای خیلی از پدر 
و مادرها زمان حمام کردن کودک یکی از لذت بخش ترین کارهای مربوط به مراقبت از 
فرزندشان است. طبیعی است که در مورد حمام کردن کوچولویتان سؤال های زیادی 
داشته باشید. داشتن اطلاعات لازم کمکتان می کند درمورد شستن و حمام کردن 

کودک، راحت تر باشید و اعتمادبه نفس داشته باشید.
کودکم را چطور حمام کنم؟

 از قبل برنامه ریزی کردن برای حمام کردن کودک کمک زیادی به شما می کند تا 
آماده باشید و با خیال راحت کودک را حمام کنید.

. کف وان یک مت سُرگیر بیندازید. می توانید از حوله هم برای کف وان استفاده 
کنید تا کودک احساس امنیت کند.

. وان را با آب گرم پُر کنید. دمای ایده آل حدود 37 تا 38 درجه سانتیگراد است. 
یا آرنجتان دمای آب را چک کنید. گرمایی که احساس  می توانید با مچ دست 

می کنید باید برای پوستتان ملایم باشد.
. وقتی کودک را به سمت وان پایین می برید به آرامی با او حرف بزنید.

. با یک دست کودک را نگه دارید و با دست دیگر کودک را بشویید. تاخوردگی های 
پوست کودک را به دقت بشویید و برای صورت فقط از آب استفاده کنید، خصوصاً در 
اطراف چشم ها و دهان کودک، سپس با شامپو یا صابون بچه، پوست و موی کودک 

را بشویید.
. کودک را به آرامی از وان درآورید و روی حوله ای تمیز بگذارید. بدن کودک را 

به آرامی خشک کنید، خصوصاً قسمت تاخوردگی های پوست.
نکنید، حتی یک دقیقه. کودکان خردسال  تنها در حمام رها  را  هرگز کودک 
می تواند تنها در دو سه سانتیمتر آب خفه شوند و به همین دلیل هیچ وقت نباید آنها 

را بدون نظارت در اطراف آب رها کنید
حمام کردن نوزاد

نوزادان به محیط گرم و آب عادت کرده اند و اغلب وقتی آنها را حمام می کنید 
آرام می شوند. به طورکلی دو تا سه بار حمام کردن در هفته برای نوزاد کافی است 
تا پوستش تمیز بماند. اگر کودک دوست دارد و شما هم آمادگی دارید، بیشتر 
حمام کردن ایرادی ندارد. گاهی حمام کردن می تواند پوست بدن کودک را خشک 
کند، بنابراین از مقدار کمی صابون یا شامپو استفاده کنید و بعد از حمام به بدن 

کودک لوسیون بچه بزنید.
اگر ترجیح می دهید هر روز کودک را حمام نکنید، یک تمیزکاری فوری با دستمال 
نمدار هم خوب است. صورت و چشم های کودک را با آب گرم و پارچه نخی تمیز و نرم 

تمیز کنید و پایین تنه و دست های کودک را زیر شیر آب بشویید.
هنگام حمام کردن مراقب سروصورت کودک باشید و به آرامی با او حرف بزنید تا 

نترسد و احساس امنیت کند.
وقتی کودک می تواند سرش را نگه دارد

بین سه تا چهار ماه بیشتر بچه ها می توانند سرشان را نگه دارند و اما همچنان برای 
نگه داشتن سروصورت بیرون از آب به کمک نیاز دارند. کودک را کنترل کنید و انتظار 

این را داشته باشید که این طرف و آن طرف حرکت کند؛ چون دیگر نوزاد نیست.
وقتی کودک می تواند بنشیند

بچه های شش تا نُه ماه اغلب حمام کردن را دوست دارند و ممکن است ترجیح 
دهند در وان بنشینند تا اینکه دراز بکشند.

چند وقت یک بار باید کودک را حمام کنید؟
نیازی نیست هر روز کودک را حمام کنید و دو تا سه بار در هفته کافی است. شاید 
هم متوجه شوید کودک شما با حمام کردن راحت و آرام است و تصمیم بگیرید 
حمام کردن جزو روتین قبل از خواب کودکتان باشد. وقتی غذای جامد را برای 
کودک شروع می کنید شاید لازم باشد بیشتر کودک را حمام کنید، چون معمولًا 
وقتی کودک شروع می کند به یادگرفتن اینکه خودش غذا بخورد، لباس  و بدنش 

را بیشتر کثیف می کند.
بهترین زمان برای حمام کردن کودک چه وقت است؟

هیچ زمان استانداردی برای حمام کردن کودک وجود ندارد و هر زمانی از روز یا شب 
می تواند برای این کار مناسب باشد. سعی کنید زمانی را برای حمام کردن کودک 
انتخاب کنید که احتمال سرماخوردن کودک کمتر باشد و شما هم عجله ای نداشته 
باشید. ضمناً احتمالًا در هفته های اول تولد نوزاد نیاز دارید با کمک یک نفر دیگر 

کودک را حمام کنید، پس از این نظر هم باید هماهنگی های لازم را انجام بدهید.
برای حمام کردن کودک چه چیزهایی نیاز دارید؟

بعد از چند بار حمام کردن کودک می توانید بفهمید چه چیزهایی مناسب نیازتان 
است؛ اما به طورکلی لازم است این چیزها را داشته باشید:

. یک میز یا استند حمام که ثابت و محکم باشد و ارتفاع راحتی برای شما داشته 
باشد تا مجبور نشوید خم شوید.

. حداقل یک حوله بزرگ
. یک شوینده ملایم مناسب کودک )اگر پوست کودک خشک است بهتر است از 
شامپو بدن به جای صابون استفاده کنید(. خیلی از پدر و مادرها ترجیح می دهند سر 

و بدن کودک را با شامپو بچه شستشو دهند.
. پوشک و لباس تمیز

کجا می توانید کودک را حمام کنید؟
تا زمانی که کودک فضای آزاد برای حرکت کردن داشته باشد و عمق آب تا اندازه ای 
باشد که سردش نشود هر جایی که دوست دارید و راحت هستید می توانید کودک 
را حمام کنید. وان بچه ایده آل است؛ زیرا قابل حمل است و راحت هم خالی و تمیز 
می شود. بعضی از پدر و مادرها دوست دارند در هفته های اول زندگی نوزادشان از 
سینک آشپزخانه به عنوان وان حمام استفاده کنند و کم کم سراغ وان حمام کودک 

بروند.
برای حفظ امنیت کودک در حمام چه باید بکنید؟

. هرگز کودک را تنها در حمام رها نکنید، حتی یک دقیقه. کودکان خردسال 
می تواند تنها در دو سه سانتیمتر آب خفه شوند و به همین دلیل هیچ وقت نباید آنها 

را بدون نظارت در اطراف آب رها کنید.
. دمای آب را همیشه اول خودتان چک کنید و سپس کودک را به آرامی در وان 

بگذارید.
. به سروصورت کودک در هر وضعیتی دقت کنید.

. به محض اینکه حمام کردن تمام شد آب وان را خالی کنید. خوب است از الان به 
این کار عادت کنید، پیش از اینکه کودک راه بیفتد و در خانه این طرف و آن طرف 

برود. همان طور که گفتیم بچه ها در چند سانتیمتر آب هم می توانند خفه شوند.
. زمان حمام کردن را برای کودک اتفاقی شاد و مفرح کنید و هیچ وقت این کار را با 
شتاب و بی حوصلگی انجام ندهید. در حمام حواستان به واکنش های کودک باشد 

و به آرامی با او حرف بزنید.
آیا با بزرگ تر شدن کودک می توانید نحوه حمام کردن او را تغییر بدهید؟

کودک وقتی بزرگ تر می شود یاد می گیرد حمام کردن یک عادت همیشگی است و 
فرصتی که می تواند از آن لذت ببرد و آب بازی کند. شاید کودک در حمام تلاش کند 

تا بایستد یا حتی از وان بیرون بیاید، پس خیلی مراقب باشید تا سُر نخورد.
کدام محصولات حمام برای کودک مناسب اند؟

بیشتر محصولات حمام که برچسب »for baby« یا مناسب برای کوک خورده اند را 
می توانید برای کودک استفاده کنید. شامپوهای بچه معمولًا بدون پارابن هستند تا 
ریسک واکنش های حساسیتی پوست و چشم به حداقل برسد. اگر پوست کودکتان 
خیلی خشک و حساس است حتماً با مشورت پزشک او از محصول مناسب پوستش 

استفاده کنید.
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رئیس اتاق بازرگانی استان قم :

ایجاد رونق اقتصادی نیازمند همکاری مشترک 
دولت، بخش خصوصی و جامعه است

رئیس اتاق بازرگانی استان قم گفت: تحریم های بین المللی و مشکلات داخلی به تبع 
آن ها، از جمله عواملی هستند که به کاهش روند رشد اقتصادی و ایجاد بدهی عمده در 

کشور منجر شده اند. 
 محمد ایرانی روز چهارشنبه سوم خرد درجلسه هیات رئیسه اتاق بازرگانی قم 
اظهارداشت :به طور کلی، اقتصاد ایران در سال های اخیر با چالش های قابل 
توجهی روبرو بوده است. تحریم های اقتصادی و مالی علیه ایران توسط برخی از 
کشورها، روند توسعه اقتصادی در حوزه اای مختلف مانند صادرات نفت، تجارت 
بین المللی و سرمایه گذاری مستقیم خارجی کاهش و یا بعضا متوقف ساخته 

است.
وی تأکید کرد: این تحریم ها منجر به کاهش درآمدهای صادراتی و دسترسی به منابع 
مالی بین المللی شده  و بر بخش هایی از اقتصاد مثل بخش بانکی و حمل و نقل نیز تأثیر 
منفی گذاشته  است. علاوه بر تحریم ها، مشکلات داخلی از جمله تورم، کاهش ارزش پول 

ملی، بدهی بانکی و بیکاری نیز بر اقتصاد تأثیرگذار بوده اند. 
وی معتقد است: دولت در راستای مدیریت وضعیت ارزی و کاهش تأثیر تحریم ها، 
ارز، سیاست هایی  نرخ  به منظور کنترل  را اجرا کرده است.  سیاست های متنوعی 
اعمال شده است تا فشارها بر ارز و کاهش ارزش پول ملی مهار شود. در عین حال، از 
طریق توسعه همکاری های تجاری و سرمایه گذاری با کشورهای دیگر، تلاش می شود 
تا منابع مالی بین المللی جذب شود. همچنین، از جمله سیاست های دیگر در راستای 
تحقق تنوع اقتصادی و کاهش وابستگی به صادرات نفت، توسعه بخش های غیرنفتی 
برون رفت  برای  قم گفت:  بازرگانی  اتاق  داخلی است.رئیس  توانمندسازی صنایع  و 
از وضعیت فعلی بدهی و تحقق رشد اقتصادی پایدار، لازم است تا اقدامات جدی و 

گسترده تری صورت گیرد. 
وی  تصریح کرد: توسعه بخش های غیرنفتی و تنوع اقتصادی می تواند باعث کاهش 
وابستگی به صادرات نفت و افزایش منابع درآمدی شود. این شامل توسعه صنایع 
داخلی، تشویق سرمایه گذاری در بخش های مختلف و توانمندسازی نیروی انسانی 

می شود.
همچنین با توسعه روابط تجاری با کشورهای دیگر و گسترش صادرات غیرنفتی، منابع 
مالی و ارزی را متنوع تر و پایدارتر می سازیم. از طرفی ایجاد بسترهای مناسب برای جذب 
سرمایه گذاری خارجی و تسهیل فرایند سرمایه گذاری در صنایع مختلف کشور، بهبود 

شرایط اقتصادی و ایجاد فرصت های شغلی را ممکن می سازد.
ایرانی خاطرنشان کرد : اصلاحات بانکی و تقویت نظام بانکی، اعتماد عمومی را بهبود 
می بخشد و میزان وام دهی و سرمایه گذاری را افزایش می دهد. از سویی دیگر بهبود 
سیاست های مالی و مالیاتی، کاهش هدررفت منابع و ایجاد تعادل در درآمدها و هزینه ها 

را تسهیل می کند.
 وی تأکید کرد: سرمایه گذاری در تحقیق و توسعه و توسعه فناوری، رشد اقتصادی را 
تسریع می کند و توان رقابتی کشور را افزایش می دهد که با اجرای همزمان و هماهنگ 
این راهکارها، می توان بهبودی قابل توجهی در وضعیت اقتصادی کشور را تجربه کرد و به 

برون رفت از وضعیت فعلی منتهی شود. 
وی در پایان گفت، باید توجه داشت که تحقق این راهکارها نیازمند همکاری و تلاش 
مشترک دولت، بخش خصوصی و جامعه است و نیازمند زمان و صبر برای دست یابی به 

نتایج مطلوب می باشد.
صادرات فرش دستباف قم باید توسعه و تقویت شود

جواد کاظمی عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی  نیز در این جلسه گفت:اهمیت و شهرت 
فرش دستباف قم در دنیا بی رقیب است و این محصول در سطح جهان شناخته شده و 
جایگاهی برتر را دارد. استان قم با داشتن ظرفیت و توانایی تولید فرش ابریشم، به عنوان 

پایگاه برجسته این صنعت در دنیا محسوب می شود.
وی تصریح کرد: در گذشته، استان قم موفق به صادرات قابل توجهی به اتحادیه اروپا 
بوده  است. اما امروزه، با توجه به تحولات در بازار جهانی و نیاز به توسعه بازارهای جدید، 
روسیه به ویژه مسکو به عنوان بازاری پرطرفدار برای فرش دستباف قم در نظر گرفته شده 
است. با این حال، بازار روسیه هنوز برای صادرات فرش دستباف قم بهره برداری کاملی از 

ظرفیت های فعلی نداشته و باید توسعه و تقویت گردد.

مدیرکل گمرکات استان قم خبرداد:

صدور 48 میلیون دلار کالا ازقم
 تا پایان اردیبهشت ماه

مدیرکل گمرکات استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان اردیبهشت ماه، 48 
میلیون و 798 هزار و 960 دلار کالا از گمرکات این استان به بازارهای  بین المللی صادر 

شده است. 
اسفندیار دریکوندی در گفت وگویی اظهار داشت: این میزان صادرات در قالب یک هزار 
و 107 اظهارنامه و به وزن بیش از 44 هزار تُن به 29 کشور جهان انجام شد که در همین 
رابطه عراق، امارات، پاکستان، افغانستان، ترکیه، ازبکستان و روسیه مهمترین کشورهای 
هدف صادراتی بودند. وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به ظرفیت ویژه 
گمرکات قم برای افزایش سطح درآمد استان، افزود: در همین رابطه درآمد کل گمرکات 
استان از ابتدای سال جاری تا پایان اردیبهشت ماه به بیش از 103 میلیارد تومان رسید که 

این میزان نسبت به درآمد این اداره کل در مدت مشابه سال قبل صد درصد رشد داشت.
توسعه  در  جدید  رکوردهای  ثبت  نیز  سال جاری  در  می کنیم  تلاش  داد:  ادامه  وی 
صادرات استان را که سال گذشته با صادرات حدود 350 میلیون دلاری محقق شد، ادامه 
دهیم و برای رسیدن به این هدف راهبردی از همه ظرفیت های موجود برای حمایت از 

فعالان اقتصادی استان به نحو احسن استفاده خواهیم کرد.
دریکوندی همچنین گفت: گمرکات قم در زمینه مقابله با کالای قاچاق نیز همکاری 
خوبی با سایر نهادهای متولی دارد و در همین رابطه طی دوماه سپری شده از سال  
1402، 81 پرونده مظنون به قاچاق به ارزش 16 میلیارد و 105 میلیون و 600 هزار تومان 
که نسبت به مدت مشابه سال قبل 274 درصد رشد داشت، در گمرکات استان تشکیل 

شد و برای رسیدگی در اختیار مراجع قانون قرار گرفت.
وی در خصوص وضعیت واردات استان از ابتدای سال جاری تا پایان اردیبهشت ماه نیز 
گفت: در این مدت 52 میلیون و 685 هزار و 796 دلار کالا در قالب 475 اظهارنامه و به 
وزن 10 هزار و 397 تُن از طریق گمرکات قم وارد کشور شد که بیشتر حجم آن را کالاهای 

اساسی و تجهیزات مورد استفاده در بخش تولید تشکیل می دهد.

مسوول بسیج سازندگی سپاه استان قم خبرداد:

آغاز بکار قرارگاه تخصصی خانواده و جمعیت 
مسوول بسیج سازندگی سپاه استان قم از آغاز بکار قرارگاه تخصصی خانواده و جمعیت 
با همکاری معاونت اجتماعی سپاه استان  با رویکرد فرهنگ سازی در فرزندآوری و پیگیری 

جهت اجرای دقیق قانونی جوانی جمعیت خبر داد.
ایراندوست با اشاره به تشکیل قرارگاه خانواده و جمعیت استان قم، بیان داشت: این 
قرارگاه به نام قرارگاه تخصصی خانواده و جمعیت امام علی علیه الاسلام نامگذاری شده 
است. مسوول سازمان بسیج سازندگی سپاه استان قم با اشاره به انواع خدمت رسانی 
ومحرومیت زدایی به جامعه هدف، گفت: یکی از بخش هایی که جامعه امروز بشدت 

نیازمند فرهنگ سازی و خدمت رسانی دارد مسأله خانواده و جمعیت است.
وی با اشاره به ورود به سال دهم از ابلاغ سیاست های کلی مقام معظم رهبری در مقوله 
خانواده و جمعیت، خاطرنشان کرد: متأسفانه با گذشت ده سال از ابلاغ سیاست های 
کلی مقام معظم رهبری و تدوین و تصویب برخی قوانین، اما شاهد اتفاقات امیدوارکننده ای 

در حوزه تهدید نسلی و جمعیت نبوده ایم.
ایراندوست با نگرانی نسبت به وضعیت پنجره جمعیتی کشور یادآور شد: اگر کار تحولی 
و جهادی در این عرصه صورت نگیرد ممکن است کشور در سیاه چاله جمعیتی وارد شود 

که می تواند وضعیت بسیار بغرنجی را برای آینده کشور رقم بزند.
مسوول سازمان بسیج سازندگی سپاه استان قم با بیان اینکه قرارگاه جمعیت و 
خانواده با محوریت گروه های جهادی و مردمی به صورت مستقل فعالیت های خود را 
آغاز خواهد کرد، ادامه داد: ایجاد و فعال کردن حلقه های میانی در جهت رفع بحران 
جمعیت با رویکرد محله ای، تلاش در رسیدن به نرخ باروری2.5 برای مادران، ارتقای 
جایگاه و منزلت اجتماعی شغل مادری بعنوان عنصر اثرگذار در فرزندآوری، تلاش در 
شتاب دهی در اجرای حداکثری قانون جوانی جمعیت از اهداف کلان این قرارگاه 

است.
وی اضافه کرد: کاهش سن ازدواج، مهارت آوری زوجین و فاصله مناسبت بین ازدواج تا 
فرزندآوری، برگزاری دوره های آموزشی مقدماتی و تخصصی برای توانمندسازی کنشگران 
جمعیت و طرح ریزی همه جانبه برای مسأله سقط جنین جزء اهداف مهم این قرارگاه 

می باشد.

رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه  با بیان اینکه عده ای کار دینی و معنوی 
انجام می دهند اما تک بعدی عمل کرده و در بزنگاه ها خروجی لازم را ندارند 
نیروهای  پرورش  تربیت دینی،  بر  کانون های مساجد علاوه  کار  اما  گفت: 

انقلابی و متعهد است.
آیت الله حسینی بوشهری ظهرروزچهارشنبه 3خرداد در دیدار مدیر ستاد 
کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم ضمن تبریک ایام دهه کرامت با 
اشاره به جایگاه مسجد تصریح کرد:مسجد خانه خداست و مقدس ترین مکان 

در کره زمین است.
رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه با بیان اینکه بخش عظیمی از توفیقاتی که 
نصیب دست اندرکاران مسجد می شود بواسطه انتصاب به خانه خداست افزود: 
وقتی در مسجد و برای مسجد خدمت می کنیم خدا نیز در این مسیر کمک می 

کند و بخش زیادی از مسیر به خودی خود طی شده است.
وی با بیان اینکه مسجد با هیچ یک از مراکز تربیتی و آموزشی قابل قیاس 
نیست گفت: در برهه ای از انقلاب مسجد ها رها شدند و امور تربیتی به بیرون 
از مسجد سپرده شد؛ جای مسجد را با آموزشگاه ها و فرهنگسراها و ...عوض 

کردیم و این اشتباه بود.
از استماع گزارش فعالیت های  رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه پس 
ستاد کانون های مساجد قم و بویژه کادر سازی از نوجوانان در مسجد و تربیت 
نیروهای مذهبی، انقلابی و متعهد برای آینده انقلاب گفت: نام کانون های 
فرهنگی هنری مساجد، نامی آشنا بوده و با کارکردهای آن آشنا هستم اما این 
نگاه جدید و ارزشمند شما تا رسیدن به نتیجه مطلوب قابل توجه و پیگیری 

است.
وی ادامه داد: حال که نگاه به مسجد به جایگاه اصلی خود برگشته است باید 
کار را جدی گرفته و سازو کارهای مناسب با این نگاه را فراهم کرد و از این ظرفیت 
خدادادی در پیشبرد اهداف دینی و تربیتی و حفظ جوانان و نوجوانان از دام 
های پیش رو استفاده کرد تا آینده خوبی هم برای نوجوان و هم آینده کشور 

رقم زده شود.
رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه  با بیان اینکه عده ای کار دینی و معنوی 
انجام می دهند اما تک بعدی رشد کرده و در بزنگاه ها خروجی لازم را ندارند 
گفت: کار شما در کانون های مساجد ارزشمند است چراکه هم نسبت به تربیت 
دیتی و اعتقادی اهتمام دارید و هم  افرادی را تربیت می کنید که در بحران ها 

بتوانند ایستادگی کنند و نلغزند ودیگران را نیز از لغزش نجات دهند.
آیت الله حسینی بوشهری در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به بحث 
فعالیت طلاب جوان در مساجد و کانون های فرهنگی هنری گفت: ما از این 
کار استقبال می کنیم چرا که معتقدیم طلاب از همان جوانی و نوجوانی باید در 

دامنه مسئولیت خود رشد کنند و این کمک بزرگی به حوزه و آینده حوزه است.
رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه با بیان اینکه از این طرح حمایت می کنم و 
این طلاب به عنوان سفیران حوزه در مساجد خواهند بود تصریح کرد: شما نیز 

با قوت به کار خود ادامه دهید .

آیت الله حسینی بوشهری با بیان اینکه هنر کانون های مساجد ایجاد انسجام 
در مسجد است گفت:در راه تربیت بچه های مسجدی از ناملایمات نهراسید، 

وقتی نگاهتان بلند باشد کار و نتیجه کار را خواهید دید نه سختی های راه را.
درخواست حضور ۸00 طلبه جوان حوزه در مساجد و کانون ها

مدیرستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم  نیزدر دیدار با آیت الله 
حسینی بوشهری با بیان اینکه بستر حضور فعالیت طلاب جوان در کانون های 
مساجد قم فراهم شده است خواستار حضور 800 طلبه در این کانون ها شد که 

با استقبال رییس جامعه مدرسین مواجه شد.
حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا حیدری ا اشاره به جایگاه تربیتی مسجد 
گفت: در فضای مسجد و کانون های مساجد توانستیم بستری را آماده کنیم تا 
بتوان از ظرفیت حداقل هشتصد طلبه جوان در مسجد استفاده کرد بخصوص 
در اوقات فراغت که قرار است 45 هزار دانش آموز در 300 پایگاه اوقات فراغت 

فعالیت و رشد کنند و این مطالبه ای است که ما از حوزه داریم.
وی با اشاره به اینکه کانون های فرهنگی هنری مساجد متولی امر فرهنگ 
و هنر در مسجد بوده و مخاطبان آن کودکان و نوجوانان هستند افزود:در حال 

حاضر 429 کانون فرهنگی هنری در مساجد استان قم فعال هستند.
وی با ارائه گزارشی از فعالیت های ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری 
مساجد استان قم گفت: حدود 7 ماه است که در خدمت کانون های مساجد 
قم هستم و در این مدت برنامه های مختلفی را مبتنی بر راهبرد ترسیم کرده ایم.
مدیرستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم ادامه داد: در این 
مدت توانستیم برنامه های مختلفی را در ساحت های هویت بخشی، ساماندهی 

و توانمندسازی، شبکه سازی و هم افزایی تعریف و اجرا کنیم.
حجت الاسلام والمسلمین حیدری افزود: آموزش های هشت گانه، عضویت 
در یکی از انجمن های تخصصی، حضور در برنامه های تد )هم افزایی و انتقال 
تجارب( و مشارکت در عملیات های مشترک بین کانونی، چهار مرحله ای است 

که در حال انجام است.
حجت الاسلام والمسلمین حیدری در بخش دیگری از سخنان خود با بیان 
اینکه یکی از عملیات هایی که دغدغه ستاد کانون های مساجد و مدیران 
دراستان بود بحث کادر نوجوانان است، افزود: بحث تشکیل کادر نوجوان در 
کانون های مساجد با استقبال مواجه شد و تا امروز موفق به کادرسازی در 140 

کانون  شده ایم که شامل 1500 نوجوان مسجدی فعال می شود.
از  بعد  داد:  ادامه  قم  استان  مساجد  های  کانون  هماهنگی  ستاد  مدیر 
ساماندهی این 1500 کادر نوجوان، کار را را رها نکردیم بلکه پیوست هایی را 
در ساحت های مختلف مبتنی بر منویات مقام معظم رهبری برای این برنامه 
تعریف کردیم، از جمله پیوست تحصیلی، پیوست تهذیب، پیوست مطالعه و 
کتابخوانی، کارورزی تشکیلاتی، ورزش، اردو و هسته های تربیت محور و غیره 

که می تواند در راستای اعتلا و ارتقا کانون ها و فعالیت های آنان موثر باشد.
وی با بیان اینکه یکی دیگر از اهداف تشکیل کادر نوجوان در کانون ها هویت 
بخشی به نوجوانان بر اساس منویات مقام معظم رهبری بود گفت: امیدواریم 
بر اساس برنامه ریزی های انجام شده بتوانیم مدیران فرهنگی تراز انقلاب را در 

سطح ملی و استانی برای آینده در مسجد تربیت کنیم.
مدیرستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم ادامه داد: برگزاری 
اردو، اعتکاف، همایش، کلاس های تخصصی و حضور میدانی در مساجد و 
کانون ها از جمله برنامه های تربیتی است که برای کادر نوجوان کانون در نظر 

گرفته و اجرا می شود.
وی با بیان اینکه تا کنون بیش از 70 بازدید از کانون ها داشته و با امام جماعت 
و کادر کانون جلسه برگزار کرده ایم گفت: بر خلاف سیاه نمایی هایی که در 
خصوص مساجد و عدم حضور جوانان و نوجوانان در مساجد می شود آنچه که 
ما در مساجد دیدیم حضور فعال و پررنگ نوجوانان در مساجد است که باید برای 

آنان برنامه داشت.

مدیرکل انتقال خون استان قم خبرداد:

رشد 7/5 درصدی مراجعه
 اهدا کنندگان  خون 

مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: تعداد مراجعه به سازمان انتقال خون این استان 
در اردیبهشت ماه امسال در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، 7.5 درصد رشد نشان 

می دهد. 
محمدپهلوانی ستوده در گفت وگویی افزود: در اردیبهشت ماه امسال چهار هزار و 674 
نفر و در مدت مشابه پارسال چهار هزار و 323 نفر برای اهدای خون به سازمان انتقال 

خون قم مراجعه کرده اند.
در  و  نفر  و 484  هزار  سه  پارسال  اردیبهشت ماه  در  تعداد،  این  از  کرد:  اضافه  وی 
اردیبهشت ماه امسال سه هزار و 901 نفر موفق به اهدای خون شده اند که افزایش 10.7 

درصدی نشان می دهد.
وی ادامه داد: از تعداد اهداکنندگان در اردیبهشت پارسال، 2 هزار و 112 نفر معادل 
60.6 درصد جزو اهداکنندگان مستمر و در اردیبهشت امسال 2 هزار و 310 نفر معادل 

59.2 درصد جزو اهداکنندگان مستمر خون در استان قم هستند.
ستوده خاطرنشان کرد: از میان اهداکنندگان اردیبهشت پارسال 92 نفر معادل 2.7 

درصد و در اردیبهشت امسال 146 نفر معادل 3.8 درصد خانم هستند.
به گفته وی، پنج هزار و 49 واحد خون اهداشده در اردیبهشت پارسال و چهار هزار و 
979 واحد خون اهداشده در اردیبهشت امسال به بیمارستان ها ارسال شده که 1.4 
درصد رشد نشان می دهد. وی گفت: همچنین 570 واحد خون اهداشده در اردیبهشت 
پارسال و یک هزار و 500 واحد خون اهداشده در مدت مشابه امسال به شبکه خون رسانی 

ارسال شده که 300 درصد افزایش یافته است.
به گفته مدیرکل انتقال خون قم، شاخص اهدای خون استان قم در سال جاری برابر با 
45 هزار و 289 واحد، شاخص اهدای خون مستمر برابر با 63.5 درصد و شاخص اهدای 

خون خانم ها نیز برابر با 5.9 درصد می باشد.
 

رئیس اداره نگهداری ابنیه راههای استان قم خبرداد:

اجرای طرح احداث پل وآبنمای روستای 
صفرآباد بخش مرکزی 

رئیس اداره نگهداری ابنیه راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
از عملیاتی شدن طرح احداث پل لوله ای و آبنمای روستای صفرآباد بخش مرکزی قم 

خبرداد.
جعفر اویسی درگفت و گویی  اظهارداشت: متاسفانه باوجود قرارگرفتن راه دسترسی 
روستای صفر آباد دربستر رودخانه فصلی قره چای، تاکنون جهت عبورمترددین، سازه 

آبرو بر روی این رودخانه احداث نشده بود.
وی ادامه داد: پس از بازدید های متعدد و مطالعات میدانی و همچنین بررسی نمودار 
بارشهای فصلی و میزان  آبگیری و بالا آمدن آب رودخانه، نسبت به طراحی توسط مشاور و 
احداث یک دستگاه پل لوله ای و آبنما در محل تقاطع روستا با رودخانه قره چای تصمیم 

گیری شد.
اویسی در خصوص مشخصات فنی- اجرایی طرح احداث پل و آبنمای محور روستایی 
صفرآباد گفت: پس از جانمایی دقیق محل اجرای طرح، نسبت به خاکبرداری بستر 
رودخانه به میزان لازم اقدام و سپس 28 شاخه لوله درمسیری به  طول 37 متر، درمحل 

جایگذاری و نصب خواهد شد.
رئیس اداره نگهداری ابنیه راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
قطر دهانه هریک از لوله ها را یک متر و20 سانتی متر و طول آنها را مطابق با عرض جاده 
حدود )8متر( متر اعلام و افزود: پس از استقرار لوله ها در محل تعبیه شده، نسبت به بتن 

ریزی سطح اقدام و به صورت آبنما مورد استفاده واقع خواهد شد.
جعفر اویسی میزان اعتبار تخصیصی این طرح را افزون بر 97 میلیارد ریال عنوان کرد و 
تصریح نمود:هزینه اجرای طرح احداث پل و آبنمای روستای صفراباد، از محل اعتبارات 

استانی )مدیریت بحران ( تامین شده است.
وی درخصوص بازه زمانی تکمیل وبهره برداری از این پروژه اظهار داشت: با عنایت به 
برنامه ریزی های به عمل آمده، اهتمام مجموعه ذی ربط بر آن است ان شاا... پروژه تا 
پایان آبانماه امسال و قبل از شروع بارشهای فصلی تکمیل و مورد بهره برداری قرار گیرد. .

راهکار های رفع بد خطی 
برای رفع بد خطی دانش آموزان، از سوی معلمان و پژوهش گران راهکار های زیادی 

معرفی شده است که به ذکر برخی از آنها می پردازیم:
در کلاس اول ابتدایی از مجرب ترین و علاقه مند ترین معلمان استفاده  شود.

تمهیداتی به عمل می آید که معلم درس اول بتواند در حین آموزش از ابزار های سمعی، 
بصیرتی استفاده کند.

معلمان با اصول صحیح نوشتن آشنا و دارای خط خوش باشند. برای معلمان در زمینه 
ی خط نستعلیق دوره های کار آموزی آموزش ضمن خدمت گذاشته شود تا پس از دیدن 

دوره های لازم، در کلاس حضور یابند.
انگیزه آموزش خط زیبایی به دانش آموزان در معلمان تقویت شود. معلمان در مورد خط 

بچه ها را توبیخ نکنند.
معلم با رفتار خود میان دانش آموزان تبعیض قائل نشوند. با رسیدگی انفرادی به نوشته 
های ضعیف دلیل بد خطی برسی و برای بر طرف کردن آن تمهیدات لازم اندیشه شود. 

علاقه و انگیزه برای صحیح نوشتن و زیبا نویسیرا در کودکان تقویت کنند.
به تفاوت های فردی و نقات قوت و ضعف دانش آموزان توجه شود.

 مقدار تکالیف با توانایی کودکان تناسب داشته باشد.
تکالیف هدف دار  باشد و باعث تقویت قوای ذهنی کودک شود.

تکالیف به گونه ای باشد تا تمرین و تکرار آنها باعث تثبیت یاد گیری شود.
تکالیف به صورت مستمر مورد رسدیگی معلم قرار گیرد و او از تشویق و تذکر استفاده 

کند.
اهمیت انجام دادن تکالیف نوشتنی برای کودک مشخص باشد.

از لحاظ مناسب و زیبا مانند بسیار خوب، عالی، آفرین فرزندم و ... در تایید نوشته های 
کودکان استفاده شود.

هرگز نباید تکالیف دانش آموزان را خط زد، زیرا انگیزه زیبا نوشتن را در آنها از بین می برد.
در نوع تکالیف تنوع وجود داشته باشد تا رغبتانجام دادن آن در دانش آموز ایجاد شود.

بعضی اشتباهات دانش آموز چشم پوشی شود و او مورد راهنمایی قرار گیرد.
هدف از نوشتن به صورت خط نستعلیق برای دانش آموزان روشن باشد.

دانش آموزان به خط زمینه دفتر و تخته کلاس توجه کنند.
دانش آموزان به جهت های حرکتی در نوشتن مانند بالا به پایین،راست به چپ و زیر خط 
دقت کنند. کودک مداد را به طور صحیح در دست بگیرد و برای نوشتن، از ابزار مناسب 

استفاده کند.
با رعایت نظم و پاکیزگی صفحه ی دفتر خود را کثیف نکند.

زیاد درشت و زیاد ریز ننویسد و به یک اندازه نوشتن عادت کند.
در آغاز نوشتن از دفاتر خط دار استفاده کند تا بتواند در مراحل بعدی بدون استفاده از 

خط زمینه مطلب خود را در خطی مستقیم و درست بنویسد.
دانش آموزان عادت کنند واژگانرا یک سره و یک باره بنویسند و سپس نقطه های حروف 
هر کلمه را بگذارند. بهتر است تا شاگردان به درست نوشتن عادت کنند تکالیف خود را در 
کلاس و زیر نظر معلم انجام دهند. دانش آموزان نوشتن واژگان دیگر را نیز تمرین کنند و 
نوشتن کلمات و رو نویسی ی مختص به کتاب نباشد تا درست نوشتن کلمات دیگر را نیز 
یاد بگیرند. از وضع خانوادگی، مالی، فرهنگی، توانایی ها، حالات روحی و روانی، عاطفی 
و بهداشتی دانش آموزان اطلاعات کافی در دست باشد، زیرا گاهی انگیزه های بد خطی 
ناراحتی های روحی، عاطفی و فرهنگی است. یک رسم الخط یک دست و یکسان به 
خط نستعلیق یا شبیه آن برای سال اول در نظر گرفته شود.  کتب درسی با رسم الخط 
تلطیف شده خط نستعلیق یا شبیه آن برای سال اول در نظر گرفته شود. کتب درسی با 
رسم الخط تلطیف شده خط نستعلیق چاپ شود. نگاه کردن به خط نستعلیق }مشق 
نظری{ تاثیر زیادی در خوش نویسی دارد. بنابر این بهتر است از پایه ی اول دانش آموز 

با این خط اشنا شود.
به ساعت خوش نویسی اهمیت بیشتری داده شود.

استفاده  نوشتن  در  آموزان  دانش  مهارت  تقویت  برای  تحریری  الخط های  از رسم 
شود}مانند تمرین هایی برای پرنگ کردن کلمات تحریری، کپی کردن از روی آنها جهت 
تمرین، شبیه سازی به طور مستقیم از روی نگاه کردن }مشق نظری{ و عمل سایه زدن{. 

برای استفاده از خط نستعلیق به به صورت مداوم و مستمر تأکید شود.
گردآورنده: حمیده میرزایی-  دبستان: تربیت اسلامی  -ناحیه 2 قم

اجتماعی

آیت الله حسینی بوشهری دردیدار مدیرستاد کانون های فرهنگی وهنری مساجد قم:

 هنر کانون های مساجد ایجاد انسجام در مسجد است

فرمانده سپاه امام علی ابن ابی طالب)ع( قم بابیان اینکه دشمن با جنگ 
انقلاب است، گفت: جهاد تبیین راه  از  ترکیبی درصدد جدایی نسل جوان 

آزادسازی گره های ذهنی نسل جوان است.
سردار محمدرضا موحد در آیین اجتماع ائمه جماعات شهرستان کهک، بابیان 
اینکه دشمنان طی 44 سال گذشته همه همت و تلاش خود را برای ضربه زدن و 
براندازی نظام اسلامی بکار برده است،گفت: تنها کشوری که از جنگ های منظم 
و نامنظم، تهاجمات فرهنگی، عملیات روانی، رسانه ای و جنگ شناختی سربلند 

بیرون آمده، جمهوری اسلامی ایران بوده است.
فرمانده سپاه امام علی ابن ابی طالب)ع( استان قم بیان داشت: جنگ ترکیبی 
یک جنگ و هجمه تمام عیار علیه تمام مؤلفه های قدرت نظام اسلامی است و 
امروز دشمن به این نتیجه رسیده تا مؤلفه های قدرت جمهوری اسلامی به ویژه 

جایگاه ولایت را مورد هجمه و تهاجم قرار بدهد.
سردار موحد تصریح کرد: انسجام ملی، امنیت ملی، نهادهای مردمی مانند 
سپاه و بسیج از دیگر مؤلفه های قدرت ملی است که دشمنان در جنگ ترکیبی 

مورد هجمه قرار داده است.
وی با اشاره به روند تحریم سپاه و بسیج توسط شورای اروپا و برخی کشورهای 
غربی، اظهار داشت: این تحریم ها که دامنه آن به برخی  نیروهای سپاه استان قم 
نیز رسیده است حاکی از این است که اقدامات درست در محلی که باید انجام 

بگیرد در حال انجام است.
فرمانده سپاه امام علی ابن ابی طالب)ع( استان قم با تأکید بر اینکه دشمنان 

در جنگ ترکیبی نسل چهارم انقلاب را مورد هجمه و تهاجم خود قرار داده است، 
تصریح کرد: نسل جدید به واسطه دهه هشتادی و نودی بودن و سن و سال کمتر 
نسبت به تاریخ انقلاب، آشنایی درستی از انقلاب و حوادث آن ندارند و به همین 

خاطر دشمنان در تلاش هستند تا از این خلأ استفاده ابزاری نماید.
سردار موحد تصریح کرد: انقلاب اسلامی برای پیش برندگی و زمینه سازی 
تمدن نوین اسلامی در مقطع حساسی به سر می برد و دشمنان برای جلوگیری 
از آن شب و روز نمی شناسند چراکه به خوبی می دانند شکل گیری تمدن نوین 
اسلامی با حذف آن ها همراه خواهد شد و شایسته است نیروهای جبهه حق نیز 

در این شرایط شب و روز نشناسند.
وی با تأکید بر ضرورت زمینه سازی جهت حضور نسل جوان در مساجد و 
اجتماعات دینی، یادآور شد: امروز خرمشهرهای ذهنی اشغال شده و باید با جهاد 

تبیین، ذهن و ادراک نسل جوان را از توطئه و القائات دشمنان آزاد کرد.
فرمانده سپاه امام علی ابن ابی طالب)ع( استان قم یادآور شد: امام جماعت 
باید محور و امام محله خود باشد و هیئت امنا، پایگاه مسجد و سایر عناصر فعال در 
مسجد به عنوان بازوهای قدرتمند امام جماعت اهداف بلند مساجد در تراز انقلاب 
را پیش ببرند. وی ادامه داد: تحقق تشکیلات تربیتی مسجد محور، ارتقای روحیه 
برادری، تشکیل محله اسلامی و ارتقای کارکردهای مساجد سه هدف کلان و 

عمده دیگر است که از مساجد در تراز انقلاب اسلامی انتظار می رود.
فرمانده سپاه امام علی ابن ابی طالب)ع( استان قم گفت: در سطح شهر قم 
115 محله اسلامی تشکیل شده که این رویکرد به زودی در سطح شهرستان ها 
نیز به اجرا درخواهد آمد. سردار موحد با اشاره به ضرورت شکل گیری و فعالیت 
قرارگاه فرهنگی اجتماعی 19 دی در شهرستان کهک، اظهار داشت: این قرارگاه 
به ریاست امام جمعه شهرستان، جانشینی فرماندار و دبیری فرمانده سپاه 

شهرستان راه اندازی خواهد شد.
وی همچنین عنوان کرد: برای افزایش ارتقای کمّی و کیفی برنامه های اوقات 
فراغت تابستان به ویژه در بین دانش آموزان و نوجوانان، برنامه های امسال سپاه و 

کانون های فرهنگی هنری مساجد به صورت مشترک به اجرا درخواهد آمد.
در پایان این مراسم از خانواده شهدای و جانبازان عملیات آزاد سازی خرمشهر 
در قم تجلیل به عمل آمد. همچنین قشرهای مختلف مردم، فرماندهان و روسای 
سازمان های و ادارت استان قم نیز امروز با حضور بر مزار شهدای سوم خرداد در 
استان قم یاد و خاطره دلاور مردی ها و مجاهدت های این شهیدان را گرامی 

داشتند.

 فرمانده سپاه امام علی ابن ابی طالب)ع( قم:

جهاد تبیین راه آزادسازی گره های ذهنی نسل جوان است

استاد حوزه و دانشگاه با بیان اینکه نباید اجازه دهیم 
مرزهای فرهنگی و اعتقادی شکسته شود، گفت: ولایت 
فقیه میراث شهدا است و تمام شهدا در وصیت نامه یشان 

به این موضوع تاکید کرده اند. 
چهارشنبه  رفیعی  ناصر  حجت الاسلام والمسلمین 
امام  علمیه  مدرسه  شهدای  یادواره  در  گذشته  شب 
محمد باقر)ع( که در این مدرسه برگزار شد، اظهار کرد: 
بعد از فتح خرمشهر ورق جنگ برگشت و شور بسیاری 

در کشور ایجاد شد.
کشورهای  جمهور  روسای  اینکه  به  اشاره  با  وی 
مختلف پس از فتح خرمشهر برای پایان دادن به جنگ 
در جماران حاضر شدند، مطرح کرد: در استان قم بیش 

از 200 نفر در تاریخ سوم خرداد به شهادت رسیدند.
استاد حوزه و دانشگاه با بیان اینکه خداوند در سوره 

توبه می فرماید من جان و مال مومنین را خریدار هستم 
و در ازای آن بهشت را می دهم، عنوان کرد: خداوند 9 

ویژگی برای رزمندگان و شهدا یاد کرده است.
به  امر  پاکیزگی، عبادت، رکوع، سجود،  افزود:  وی 
معروف و نهی از منکر، رعایت حدود الهی و ... ازجمله 
ویژگی های رزمندگانی است که خداوند جان آن ها را با 

بهشت معامله می کند.
رفیعی دستاوردهای انقلاب اسلامی را مدنظر قرار 
داد و افزود: متاسفانه امروز ما نعمت ها و خدمت ها را 
نمی بینیم و این موضوع آسیب های بسیاری به همراه 
البته مشکلاتی وجود دارد ولی  دارد. وی ادامه داد: 

مشکلات باید در کنار خدمات دیده شوند.
استاد حوزه و دانشگاه با اشاره به اینکه نباید اجازه 
شود،  شکسته  اعتقادی  و  فرهنگی  مرزهای  دهیم 

خاطرنشان کرد: امروز برخی عنوان می کنند که سگ 
را نجس نمی دانیم و یا شراب را حرام نمی دانیم که تمام 

این موارد در کنار بی حجابی ها مرزشکنی است.
نظام  به  و  بوده  متواضع  شهدا  اینکه  بیان  با  وی 
علاقه مند بودند، تصریح کرد: ولایت فقیه میراث شهدا 
است و تمام شهدا در وصیت  نامه ها به این موضوع تاکید 

کرده اند.
رفیعی با اشاره به اینکه باب شهادت یک باب بسیار 
مهم است، یادآور شد: امیرالمومنین)ع( از شهادت به 

عنوان بشارت یاد کرده است.
وی با اشاره به اینکه مقام شفاعت شهدا در کنار انبیاء 
است، بیان کرد: روایات بسیاری در خصوص عظمت 
شهدا وجود دارد و نباید اجازه دهیم خون عزیز شهدا 

هدر برود.

حجت الاسلام  رفیعی:

 نباید اجازه دهیم مرزهای فرهنگی و اعتقادی شکسته شود 
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قائم مقام صندوق بیمه کشاورزی کشور گفت: هم اکنون ایران در بیمه کشاورزی در منطقه رتبه اول را دارد و به لحاظ فناوری، 
آیین نامه و قانون در این حوزه پیشرو است.

علیرضا آل امین در جلسه ستاد بیمه کشاورزی و تجلیل از بیمه گذاران نمونه استان زنجان گفت: با سازمان های بین المللی 
مربوطه مکاتبات انجام شده است که به زودی دبیرخانه بیمه کشاورزی کشورهای منطقه در ایران تأسیس خواهد شد که این امتیاز 
و بُرد بلندی به لحاظ دیپلماسی برای کشور محسوب می شود. وی با تاکید بر لزوم برنامه ریزی جهت ماندگاری کشاورزی برای 
آیندگان، گفت تمام کشورهای پیشرفته دنیا به این نتیجه رسیده اند که اگر در 2 حوزه پیشرو باشند کشورشان موفق است که این 
موارد حوزه نظامی و بخش کشاورزی است. آل امین با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب از سال ها پیش بر اهمیت این بخش تاکید 
داشتند، یادآورشد: پیشرفت و رسیدن به خودکفایی در تولید برخی از محصولات را مدیون رهبری هستیم که اگر تدابیر ایشان 

نبود شاید الان این بخش نابود شده بود. وی گفت: از ظرفیت بسیج برای توسعه بیمه استفاده کردیم و در این خصوص تفاهمنامه 
منعقد شده با آن ها به مرحله عملیاتی رسیده است که بر این اساس باید تبلیغ و مزایای بیمه را تبیین کنند. آل امین افزود: بانک ها 
در اعطا و امهال تسهیلات نقش بیمه را نیز در نظر بگیرند چراکه اگر بیمه باشد به یقین تسهیلات اعطایی در همان بخش هزینه 
می شود و بانک کشاورزی نیز تلاش زیادی در این خصوص داشته است. وی با بیان اینکه دنیا به سمت هوشمند سازی و استفاده 
از فناوری های نوین در حرکت است و کشور ما نیز نباید از آن عقب بماند، گفت: کار جدید این صندوق، که برای اولین بار در 
تاریخ ایران اتفاق افتاد، حمایت از محیط زیست است. آل امین گفت: شعار حمایت از محیط زیست را دیگران دادند، ولی دولت 
سیزدهم آن را عملی کرد به طوریکه از وحوشی که در حال انقراض هستند حمایت می شود و اگر این حیوانات به مزارع کشاورزان 

و یا دامِ دامداران خسارتی وارد کنند و کشاورزان آسیبی به این وحوش نزنند، خسارت آن ها از سوی دولت پرداخت می شود.

قائم مقام صندوق بیمه کشاورزی کشور :

ایران در منطقه رتبه اول کشاورزی را دارد

کارشناس بازار سرمایه ا تشریح کرد:

پیش بینی روند بازار سهام در خرداد
انتشار  شاهد  ماه  خرداد  سهام  بازار  گفت:  سرمایه  بازار  ارشد  کارشناس  یک 
گزارش های 12 ماهه شرکت های بزرگ و هلدینگ ها است؛ همچنین در این برهه 
زمانی مجامع تعداد زیادی از شرکت ها برگزار خواهد شد و شاهد بهبود بازار در نیمه 

دوم این ماه خواهیم بود.
»سید فرهنگ حسینی« در گفت وگویی روند فعلی معاملات بورس را مورد ارزیابی 
قرار داد و افزود: بازار سهام در فروردین سقف تاریخی خود را پس از حدود 30 ماه 

شکست و به بیش از مرداد 1399 افزایش یافت.
وی اظهار داشت: روند صعودی بازار سهام تا اواسط اردیبهشت ماه ادامه پیدا کرد 
و  شاخص به محدوده 2.5 میلیون واحد رسید که این اتفاق به معنای رشد 2 برابری 

شاخص بورس نسبت به کف آبان 1401 بود.
روند اصلاحی بازار سهام کوتاه مدت است

حسینی به جبران جاماندگی بازار سهام نسبت به دیگر بازارهای سرمایه گذاری 
اشاره کرد و گفت: این موضوع سبب تشدید عرضه ها در بازار شد؛ در نتیجه در نیمه 
دوم اردیبهشت ماه شاهد وضعیت متفاوت در بازار و اصلاح شدید شاخص بورس 

بودیم که این امر منجر به کاهش شدید شاخص در بازار شد.
این کارشناس ارشد بازار سرمایه اظهار داشت: با این حال حجم معاملات همچنان 
معقول و در سطح مناسب قرار داد که بر اساس پیش بینی های انجام شده به نظر 

می رسد روند اصلاحی بازار کوتاه مدت باشد.
وی با بیان اینکه برای مقایسه و ارزیابی سطح ارزانی یا گرانی بازار می توان از نسبت 
p/e استفاده کرد، افزود: در سال 1399 و در اوج صعود بازار نسبت p/e بازار به بیش 
از 30 رسید، این عدد پنج برابر متوسط تاریخی و سه برابر سقف های قبلی بود که در 

نتیجه بازار وارد اصلاح شدید و فرسایشی شد.
حسینی اظهار داشت: اکنون نسبت p/e  بازار به محدوده 10 رسیده است، هر چند 
بازار ارزان نیست، اما دیگر وضعیت حباب گونه مشابه سال 1399 در بازار وجود ندارد 
 p/e و با لحاظ تقسیم سود مجامع و گزارش های سود 1401 شرکت ها، انتظار اصلاح

را داریم که با توجه به چنین مساله ای بازار اکنون اصلًا شبیه بازار 1399 نیست.
پیش بینی روند معاملات بورس در خرداد ماه

این کارشناس بازار سرمایه روند معاملات بورس در خرداد ماه را پیش بینی کرد و 
گفت: در بازار خرداد ماه شاهد انتشار گزارش های 12 ماهه شرکت های بزرگ و 
هلدینگ ها هستیم، همچنین در این برهه زمانی مجامع تعداد زیادی از شرکت ها 
برگزار خواهد شد که پس از ایجاد ثبات در روند معاملات بازار تا اواسط ماه شاهد بهبود 
بازار در نیمه دوم ماه خواهیم بود. وی به ریسک های تهدیدکننده معاملات بورس در 
خرداد ماه اشاره کرد و افزود: قیمت های جهانی یکی از ریسک های مهم بازار تلقی 

می شود که در این میان عدم کاهش قیمت های جهانی، شرط رونق بازار است.
حسینی ادامه داد: از سوی دیگر عملکرد برخی صنایع مانند صنایع غذایی به دلیل 
افزایش نرخ های ایجاد شده و گروه بانکی به دلیل بهبود تراز عملیاتی و کارمزدها 

بهبود یافته است .
توصیه به سهامداران برای سرمایه گذاری غیرمستقیم در بازار

این کارشناس بازار سرمایه به سهامداران توصیه کرد و گفت: مهم ترین توصیه 
به سهامداران خرد و تازه وارد، سرمایه گذاری غیرمستقیم از طریق صندوق های 
سرمایه گذاری است تا از این طریق ضمن کاهش ریسک، نقدشوندگی پرتفوی 
سهامداران حفظ شود. وی در پایان گفت: اگر سهامداران به دنبال ورود مستقیم 
به بازار هستند بهتر است تا سهام از چند صنعت با نسبت p/e کمتر از متوسط بازار 

خریداری و بر اساس تحلیل خود اقدام به خرید و فروش در بازار کنند.
حسینی همچنین تاکید کرد: همچنین سهامداران باید از استفاده از سیگنال های 
ارائه شده در شبکه های مجازی فاقد مجوز از سازمان بورس برای خرید و فروش 

خودداری کنند.

خبر مهم وزیر کار درباره یارانه ها؛

 رقم یارانه ها چه تغییری می کند؟
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: به دنبال توسعه بحث کالابرگ الکترونیک 

هستیم تا هم بتوانیم به مهار تورم کمک و مشوق ها را اعمال کنیم.
سید صولت مرتضوی در جمع خبرنگاران با اشاره به ایجاد سالی یک میلیون شغل بر 
اساس وعده دولت، گفت: امسال هم حتما این یک میلیون شغل را خواهیم داشت.

وی ابراز امیدواری کرد، با همکاری و همراهی دستگاه ها به خصوص بانک های 
عامل و کمک در حوزه سرمایه گذاری در بخش خصوصی و اهرم سرمایه های خرد، 

بتوانیم به این هدفگذاری ها هم برسیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره تغییر میزان یارانه افزود: یک تصمیم باید 
قطعی و نهایی شود تا ما بتوانیم آن را اعلام کنیم؛ به دنبال توسعه بحث کالابرگ 
الکترونیکی هستیم تا هم بتوانیم به مهار تورم کمک کنیم تا هم مشوق ها را اعمال 

کنیم.
مرتضوی با بیان اینکه صندوق های بازنشستگی تصمیم های خوبی درباره بیمه 
تکمیلی این قشر داشته اند، گفت: یکی از مشکلات بازنشستگان کشوری این بود 
که در حوزه بیمه تکمیلی مشکلاتی با شرکت بیمه گر داشتند که قرار شد تغییراتی 

در این زمینه ایجاد شود.
وی ادامه داد: درباره بیمه تکمیلی بازنشستگان تامین اجتماعی نیز در تلاش 

هستیم که منابع و شرح خدمات این بخش را افزایش دهیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: در حوزه کمک به مددجویان سازمان 
بهزیستی نیز بر اساس پیشنهاداتی که دولت در لایحه بودجه سال 1402 داشت، 
افزایش 40 درصدی خواهد  بهزیستی کشور  خوشبختانه مستمری مددجویان 

داشت.
مرتضوی درباره اینکه آیا برنامه ای برای ادغام صندوق های بازنشستگی در یکدیگر 
وجود دارد، بیان کرد: این موضوع در دست بررسی است اما هنوز به نتیجه قطعی 

نرسیده ایم چراکه هر کدام شرایط خاص خود را دارند.
وی همچنین درباره بیمه فعالان گردشگری و صنایع دستی یادآور شد: ما همواره از 
افزایش تعداد متقاضیان بیمه هستند استقبال می کنیم و متناسب با یارانه ای که در 

اختیار داریم نسبت به افزایش بیمه گذاران اقدام خواهیم کرد.

رییس سازمان خصوصی سازی کشور:

مولدسازی در کشور کاملا شفاف سازی می شود
معاون وزیر اقتصاد و دارایی و رئیس سازمان خصوصی سازی کشور گفت: طرح 
مولدسازی دارایی های دولت در کشور با ذکر تمامی جزییات از قبیل نحوه فروش و 

خریداران از طریق سایت مربوطه شفاف سازی می شود.
جمع  در  استان  مولدسازی  جلسه  حاشیه  در  پنجشنبه  روز  قربانزاده  حسین   
نشانی  به  سازی  خصوصی  سایت  طریق  از  توانند  می  مردم  افزود:  خبرنگاران، 
https://pga.ipo.ir فهرست دارایی مازاد را اعلام و یا پیشنهاد سرمایه گذاری در 

بخش دولتی را ارائه کنند.
وی به بازدیدهای انجام گرفته از هشت دارایی مازاد و پروژه های نیمه تمام در زنجان، 
گفت: به طور قطع می توان از خود دارایی های استان، منابع لازم را برای تکمیل 
طرح های نیمه تمام تامین کرد که عمر برخی از آنها حتی به بیش از یک دهه می 
رسد. این مسوول ادامه داد: در کشورهای دیگر اراضی و املاک دولتی اهرمی برای 
راه اندازی پروژه های نیمه تمام عمرانی محسوب می شود و در سال جاری در کشور 

ما به طور قطع حرکت خوبی را در این زمینه شاهد خواهیم بود.
قربانزاده افزود: طبق ساز و کارهای فراهم شده و مصوب هیات عالی مولدسازی، 
مزایده ها با امکان جذابیت منفی 10 درصد آغاز خواهد شد و پروژه های اولویت دار و 
ستاره دار استان هم در فهرست تهاتر قرار خواهد گرفت تا کنار پروژه های دیگر معرفی 
شود. وی با بیان اینکه تامین منابع پروژه های نیمه تمام از طریق دارایی های مازاد 
خواهد بود، اظهار داشت: این شکل از مولدسازی تمامی منابع استان را در قالب 

تهاتر تبصره یک ماده 12 آیین نامه اجرایی مولدسازی قرار می دهد.
این مسوول ابراز امیدواری کرد: با همت و جدیت استاندار زنجان و دستگاه های 
متولی، رونق دارایی راکد و غیرمولد زنجان و پروژه های نیمه تمام را طی ماه های 
آتی در تالار مولدسازی دارایی های دولت شاهد باشیم و مردم نیز نتایج مثبت این 

حرکت را شاهد باشند.

مدیرکل دفتر امور طیور وزارت جهاد کشاورزی از 120 میلیون قطعه جوجه 
ریزی در خرداد ماه خبر داد و گفت: با توجه به جوجه ریزی های اخیر، نه تنها 
کمبودی در تولید گوشت مرغ مورد نیاز کشور نداریم، بلکه بیش از نیاز کشور 
جوجه ریزی انجام شده است و هیچ مشکلی برای تولید گوشت مرغ وجود ندارد.
»امید امینی« در خصوص وضعیت تولید مرغ کشور افزود: در اواخر سال 
گذشته قیمت مرغ به دلیل افزایش عرضه با کاهش قیمت روبرو شد که مرغداران 
حتی نتوانستند کالایشان را با قیمت مصوب عرضه کنند؛ همین امر در مقاطعی 
باعث ضرر و زیان تولیدکنندگان شد، در حالی که تولید باید برای تولیدکنندگان 

صرفه اقتصادی داشته باشد.

مدیرکل دفتر امور طیور وزارت جهاد کشاورزی اظهار داشت: بنابراین جوجه 
ریزی در آن مقطع کاهش پیدا کرد تا جایی که در سه تا چهار هفته اخیر شاهد 
کاهش تولید و عرضه جزیی گوشت مرغ شدیم و همین باعث التهاب در بازار 

گوشت مرغ شد.
120 میلیون قطعه جوجه ریزی برای خرداد ماه

وی با بیان اینکه اکنون تولید گوشت مرغ کشور افزایش یافته و به وضعیت 
نرمال نزدیک می شویم، گفت: با افزایش تولید گوشت مرغ از شرایط التهابی 
عبور کرده ایم تا جایی که اکنون تولید کشور بیش از نیاز بازار است، به طور مثال 
میزان جوجه ریزی ما در اسفندماه 85 میلیون قطعه، فروردین ماه 107 میلیون 

قطعه و اردیبهشت ماه 114 میلیون قطعه بود که این میزان برای خردادماه به 
120 میلیون قطعه رسیده است.

امینی خاطرنشان کرد: این وضعیت نشان می دهد که تولید گوشت مرغ در 
خردادماه بیش از نیاز کشور است، زیرا در گذشته این میزان تولید برنامه ریزی 

شب عید بود.
وی با اشاره به اینکه هیچ مشکلی برای تولید گوشت مرغ وجود ندارد، ما تقریباً 
روی شرایط پیک تولید هستیم، گفت: نگرانی برای تولید و عرضه گوشت مرغ در 

این مقطع و روزهای آتی وجود ندارد.
مدیرکل دفتر امور طیور وزارت جهاد کشاورزی ظرفیت واقعی تولید گوشت 
مرغ کشور را 3.5 میلیون تن در سال دانست و افزود: برنامه ریزی تولید هر ساله 
بر اساس تقاضای داخلی است؛ بنابراین امسال برنامه ریزی تولید 2 میلیون و 
700 هزار تن گوشت مرغ بر اساس کشش و تقاضای بازار داخلی را داریم که در 

صورت مازاد تولید نیز می توانیم برنامه ریزی صادراتی داشته باشیم.
برنامه ریزی برای کاهش قیمت جوجه یک روزه

وی درباره مدیریت قیمت جوجه یکروزه و اجحافی در حق مرغداران گفت: 
افزایش تقاضا برای جوجه ریزی به معنای افزایش روند تولید است، اما نباید 
قیمت جوجه یکروزه به جایی برسد که در حق تولیدکنندگان مرغ گوشتی 

اجحاف شود.
امینی تصریح کرد: اکنون هماهنگی هایی بین اتحادیه سراسری مرغداران 
گوشتی و انجمن جوجه یکروزه در حال انجام است تا قیمت هر قطعه جوجه 
اختیار  در  تومان  و 900  هزار  تا 16  و 900  هزار  مصوب 15  نرخ  با  یکروزه 

تولیدکنندگان قرار بگیرد.
مشکلی در تامین نهاده نداریم

وی درباره تاخیر در عرضه نهاده های طیور به تولیدکنندگان، بیان کرد: اکنون 
تامین و عرضه کنجاله سویا و ذرت در سامانه بازارگاه توسط معاونت بازرگانی 
وزارت جهاد کشاورزی در حال پیگیری است که به اندازه نیاز مرغداران در بازارگاه 

بارگذاری شود و در اختیار مرغداران قرار گیرد.
مدیرکل دفتر امور طیور وزارت جهاد کشاورزی گفت: با توجه به قولی که 
معاونت بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی داده است مشکلی در تامین و بارگذاری 

نهاده ها در سامانه بازارگاه نخواهد بود و طبق روال انجام می شود.

مدیرکل دفتر امور طیور وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرد:

هیچ کمبودی در تولید گوشت مرغ نداریم

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس: این 
عادلانه نیست که کارمندان و کارگران با درآمدهای شفاف، 
مالیات خود را در ابتدای ماه پرداخت کنند اما مشاغل خاص 
که درآمدهای آنها چهارچوب مشخصی ندارد، فرار مالیاتی 

داشته باشند و بی عدالتی مالیاتی را رقم بزنند.
براساس این گزارش ،ریشه بسیاری از مشکلات و خسارات 
اقتصادی ایران، وابستگی ساختار اقتصادی کشور به نفت 
راه حل  کارشناسان،  از  بسیاری  اعتقاد  به  رو  این  از  است. 
اصلی برای عبور از خام فروشی نفتی و مدیریت تورم در کشور 
و همچنین کاهش مشکلات وابستگی به درآمدهای نفتی 
در پرداخت هزینه های جاری بودجه، جایگزینی درآمدهای 
مالیاتی به جای درآمدهای نفتی از طریق اصلاح نظام مالیاتی 

است.
از همین رو مسئله اصلی در زمینه مهار تورم و اثرات آن بر 
زندگی مردم، به مسئله اصلاح نظام مالیاتی باز خواهد گشت 
ضمن اینکه برای کاهش فشار به اقشار مردم، به دنبال اصلاح 
با رویکرد کاهش فراریان مالیاتی هستیم که  نظام مالیاتی 
مبتنی بر رویکرد مالیات ستانی هوشمند و عادلانه از طریق 
سامانه مؤدیان مالیاتی و اخذ مالیات واقعی مشاغل خاص که 

عمده فرار مالیاتی را دارند باشد.
در کشورهای مختلف آمار مالیات به تولید ناخالص داخلی 
عمده  بخش  که  نحوی  به  است  بوده  بالا  عددی  همواره 
هزینه های جاری دولت ها از محل درآمدهای مالیاتی احصا 
می شود. کشورهایی مانند نروژ که به مانند ایران دارای منابع 
نفتی و فروش انرژی هستند، سهم مالیات به تولید ناخالص 
داخلی آن ها بسیار بالاتر است. به طور مثال در کشور نروژ 
سهم مالیات به تولید ناخالص داخلی بیش از 38 درصد است 
و این در حالی است که در ایران این میزان بسیار پایین است و 

کمتر از 4 درصد است.
یکی از اصلی ترین مشکلات در این بخش نیز فرار مالیاتی 
بالا به خصوص در بخش هایی است که سهم بالایی از تولید 
ناخالص داخلی دارند ولی به همان نسبت مالیات پرداخت 

نمی کنند و سهم مالیات این بخش ها از کل درآمدهای مالیاتی 
بسیار ناچیز است. یکی از این بخش ها، مشاغل هستند. 
در چند سال اخیر به صورت میانگین سهم مشاغل از تولید 
ناخالص داخلی بیش از 20 درصد بوده است اما سهم مالیات 
بر درآمد مشاغل از کل درآمدهای مالیاتی کمتر از 4 درصد 
بوده است و این در حالی است که مالیات کارمندان و کارگران 
بیش از دو برابر مالیات مشاغل بوده است. حال دولت سیزدهم 
و سازمان امور مالیاتی در راستای اجرای کامل سامانه مؤدیان 
و هوشمندسازی نظام مالیاتی به دنبال واقعی کردن مالیات 
مشاغل به خصوص برخی مشاغل خاص و با درآمدهای بالای 

مالیاتی است.

در همین رابطه و پیرامون اخذ مالیات واقعی مشاغل با آقای 
محاسبات  و  بودجه  برنامه،  کمیسیون  عضو  میرتاج الدینی 

مجلس به گفتگو پرداختیم که در ادامه آن را می خوانیم.
عضو کمیسیون تلفیق بودجه یکی از منابع پایدار بودجه را در 
آمدهای مالیاتی دانست و افزود: علاوه بر درآمدهای مالیاتی، 
درآمدهای نفتی و فروش دارایی ها نیز از منابع اصلی بودجه 
به حساب می آیند. درآمدهای مالیاتی اما تفاوتی بسیار مهم با 
درآمدهای نفتی و فروش دارایی دارند که این تفاوت در پایدار 
بودن منابع مالیاتی است که امکان ایجاد تکانه اقتصادی را 
از  مالیاتی بخش مهمی  بسیار کم خواهد کرد. درآمدهای 
منابع پایدار بودجه هستند و برای جبران کسری بودجه مورد 

استفاده قرار می گیرند و درآمدهای نفتی برای سرمایه گذاری 
در زیرساخت و توسعه زیرساخت ها باید مورد استفاده قرار 

گیرد.
وی با انتقاد از عدم رعایت عدالت در بخش مالیاتی کشور 
و لزوم توجه ویژه سازمان امور مالیاتی به فرار مالیاتی مشاغل 
خاص با درآمدهای بالا، اظهار کرد: این عادلانه نیست که 
کارمندان و کارگران با درآمدهای شفاف، مالیات خود را در 
ابتدای ماه پرداخت کنند اما مشاغل خاص که درآمدهای 
آنها چهارچوب مشخصی ندارد، فرار مالیاتی داشته باشند و 
بی عدالتی مالیاتی را رقم بزنند. لازم است که مالیات ستانی 
به گونه ای ساماندهی شود که مشاغل خاص با درآمدهای 
بالا به صورت هوشمند مالیات خود را پرداخت کنند تا علاوه 
بر ایجاد منابع پایدار دولت و عدالت در پرداخت یارانه شاهد 
کنترل کسری بودجه و به دنبال آن مهار تورم و بازتوزیع مناسب 

مالیات در کشور باشیم.
ستانی  مالیات  رویکرد  الدینی  میرتاج  محمدرضا  سید 
هوشمند از طریق سامانه مؤدیان مالیاتی را راهکاری مناسب 
برای مقابله با فراریان مالیاتی دانست و افزود: سال گذشته 
نزدیک به دو میلیون مؤدی مالیاتی جدید، به واسطه سامانه 
هوشمند مالیات ستانی شناسایی شد و انتظار می رود که این 
باشد. در  ادامه دار  مسیر شناسایی درجهت عادلانه سازی 
گزارش های مردمی آمده است که مراکز برخی از مشاغل با 
درآمدهای کلان، فاقد کارت خوان است. این اقدام به دور از 
عدالت است که از امکانات جامعه برای تحصیل و ... استفاده 

کنند اما حقوق شهروندی را رعایت نکنند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: بیشترین زیان فرار مالیاتی 
متوجه اقشار متوسط جامعه است، زیرا علاوه بر اینکه ماهانه 
مالیات خود را پرداخت می کنند، کسری بودجه حاصل از 
کاهش درآمدهای مالیاتی و به دنبال آن تورم و متشنج شدن 
و  می کند  کوچک تر  را  افراد  این  سفره ی  بازار،  قیمت های 
سازمان امور مالیاتی باید به طور جدی در زمینه اخذ مالیات 

حقه و واقعی مشاغل خاص ورود کند.

فرار مالیاتی مشاغل خاص با درآمدهای کلان؛

 میلیاردرهایی که کمتر از کارگران مالیات می دهند

رییس پیشین اتحادیه مرغداران گوشتی گفت :: در کمتر از 2 سال 2 مرتبه مجوز 
واردات مرغ صادر شد و این آمار در 30 سال اخیر سابقه ندارد.

حبیب اسدالله نژاد در گفت وگویی، با بیان اینکه بعد از اصلاح نظام یارانه ای، وزارت 
کشاورزی پشت درهای بسته و بدون توجه به نیازهای تولیدکنندگان تصمیمات را اخذ 
می کرد، گفت: بی توجهی به نیازهای تولیدکنندگان از سوی وزارت کشاورزی، انگیزه 

تولید را از مرغداران گرفت و باعث کمبود مرغ در کشور شد.
وی با اشاره به از بین رفتن مزیت تولید، گفت: کشوری که توانایی تولید یک میلیون تن 
مرغ را داشت هم اکنون اقدام به واردات مرغ گرم از ترکیه کرده است؛ در حالی  که ترکیه 
زیرساخت ها و ظرفیت تولید اش قابل قیاس با ایران نیست. وزارت کشاورزی خبر واردات 
مرغ گرم از این کشور را رسانه ای کرد اما به این نکته توجه نکرد که این کشور امکان تامین 
مرغ گرم مورد نیاز ایران به مدت طولانی را ندارد. بازار مرغ مبتنی به ثبت سفارش است 
و اگر کشور متقاضی خرید مرغ از بازار دیگر است باید حداقل از چند ماه پیش نیازش را 

ثبت کرده باشد تا بر اساس آن تولید انجام می شود.
رئیس پیشین اتحادیه مرغ گوشتی ادامه داد: شاید ترکیه بتواند در یک مقطع زمانی 
کوتاه 200 تا 400 تن مرغ مورد نیاز ما را تامین کند اما اینکه امید داشته باشیم 4 تا 5 
هزار تن نیاز را در یک پروسه زمانی 20 روزه از این کشور وارد کنیم نه ترکیه این ظرفیت را 

دارد و نه به لحاظ بهداشتی شدنی است.
ترکیه توان تامین مرغ ایران را ندارد 

اسدالله نژاد با طرح این پرسش که اگر دولت ارز دارد و می تواند اقدام به واردات  کند 
چرا به تعهدات خود نسبت تولیدکنندگان داخلی توجه نمی کند؟ افزود: انگیزه باید در 

تولیدکنندگان شود در این شرایط می توان امیدوار بود که مانند سال های گذشته به یکی 
از صادرکنندگان مرغ در منطقه تبدیل شویم. 2 بار است که در دولت آقای رئیسی مجوز 
واردات مرغ صادر شده است؛ مرتبه نخست مجوز واردات 235 هزار تن مرغ را دادند که 
در آن همان مقطع نیز مجوز صادرات تخم مرغ نطفه دار نیز صادر شد و در روزهای اخیر 
نیز دوباره مجوز واردات مرغ را داده اند؛ به عبارت دیگر در کمتر از 2 سال 2 مرتبه مجوز 

واردات مرغ صادر شد و این آمار در 30 سال اخیر سابقه ندارد.
وی سیاست گذاری دولت و وزارت کشاورزی در بحث تولید مرغ را غلط دانست و 
افزود: پیش از اصلاح نظام یارانه ای بارها هشدار دادیم که پیش از اجرای این طرح باید 
ابتدا یکسری اقدامات انجام شود از این رو تولیدکنندگان 3 سناریو را پیش بینی کردند 
که در این 3 صورت نه بازار ملتهب می شد و مصرف کنندگان آسیب می دید؛ سناریو ما 
این چنین بود که ارز به صورت تدریجی حذف شود و قیمت ها به صورت پلکانی افزایش 
پیدا کند چراکه با حذف آنی شاهد شوک و فشار به بازار خواهیم بود. 2 شب پیش از 
اجرای این طرح آقای رییسی در پاسخ به پرسش من به صراحت اعلام کردند تا رضایت 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان را نتوانیم جلب کنیم این سیاست عملیاتی نخواهد شد 
اما متاسفانه 2 روز بعد شاهد اجرای این سیاست بودیم و در کمتر از 6 ماه 15 هزار میلیارد 
تومان ضرر متوجه مرغداران مرغ گوشتی شد. این کارشناس صنعت مرغ تاکید کرد: 
تولیدکننده یک بنگاه اقتصادی است که توان تحمل ضرر آن محدود است و همه این 
عوامل دست به دست هم دادند که تولیدکنندگان جوجه تولید نکنند و تولیدکنندگان 
مرغ دست از تولید بردارند و امروز شاهد کمبود مرغ در بازار باشیم؛ متاسفانه وزارت 
کشاورزی به هشدارهای تولیدکنندگان توجه نکرد و همین عامل ادامه همکاری من با 

مجموعه وزارت کشاورزی را غیرممکن کرد و من پیش از عید از سمت خود استعفا کردم.
وزارت کشاورزی انگیزه تولید را نابود کرد 

اسدالله نژاد با تاکید بر اینکه وزارت کشاورزی با واردات می خواهد صورت مسئله را پاک 
کند، افزود: وزارت کشاورزی اگر می خواهد این بحران را حل کند باید از قیمت گذاری 
دستوری دست بردارد و اجازه بدهد تولید خود را مدیریت کند؛ تولید باید حمایت شود 
مردم حق دارند که نیازهایشان را با قیمت مناسب خریداری کنند چراکه در سال های 
اخیر سطح درآمد آنها پایین آمده است و برای اینکه مایحتاج خود را تامین کنند نباید 
در تنگنا قرار بگیرند؛ الان دخل و خرج مردم هماهنگ نیست و دولت نباید تصور کند 
که تولیدکننده باید از جیب خود به مردم یارانه بدهد. به گفته وی؛ یک سال پیش بعد از 
حذف ارز ترجیحی قیمت مرغ زنده 49 هزار تومان و مرغ گرم هم متناسب با آن تعیین 
شد در حالی که وزارت کشاورزی 9 هزار تومان پایین تر قیمت در نظر گرفته، قیمت مرغ 
زنده را اعلام کرد و امروز نیز قیمت مصوب منطقی نیست چراکه جوجه 16 هزار تومان 
نیست  و قیمت آن 26 تا 27 هزار تومان است وقتی دولت نمی تواند قیمت مواد اولیه را 
کنترل کند باید دست از سر قیمت نهایی بردارد و اگر نمی تواند خود برای حمایت از مردم 
ورود کنید. این فعال اقتصادی در پایان بیان کرد: سیاست های وزارت کشاورزی در دولت 
سیزدهم باعث شد تولیدکنندگان مرغ گوشتی، مرغ تخم گذار، دامداران و چایکاران و 
.. آسیب ببیند در حال حاضر تولید از این شرایط ناراضی است و همه این مسائل به 
این موضوع برمی گردد که در وزرات کشاورزی حلقه ای حکم فرمانی می کند که به شدت 
ضعیف، ناوارد و غیر متخصص است و نسبت به اموری که قرار حکمرانی کنند اطلاعی 

ندارد.

رییس پیشین اتحادیه مرغداران گوشتی:

میزان واردات مرغ در دولت سیزدهم بی سابقه است



شنبه-6 خرداد ماه 1402-    سال بیست  وششم -   شماره 65734
ورزشی

خداداد افشاریان  :

داورفینال جام حذفی ایرانی است

رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال گفت: فینال جام حذفی با داور ایرانی برگزار 
می شود.

خداداد افشاریان  در گفتگویی تلویزیونی اظهار داشت: لیگ فرسایشی را پشت 
سر گذاشتیم. این فرسایشی بودن در لیگ آزادگان و لیگ دسته دوم نیز وجود داشته 
است. مسابقات با همه رفتارهای متعارف و نامتعارف و با اشتباهات و قضاوت های 

خوب به این مرحله رسید.
وی افزود: آنچه که در ذهن من، رئیس و تمام ارکان فدراسیون است رسیدن حق به 
حقدار است. هیچ وقت دنبال این نبوده و نیستیم که خدایی ناکرده حقی ضایع شود، 

کسی که جام می گیرد یا حذف می شود باید با بازی خودش باشد.
رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال درباره درخواست باشگاه استقلال که فینال 
شهرآورد حذفی با حضوذ داور خارجی برگزار شود، گفت: شاید بهترین و راحت ترین 
کار برای من این باشد که برای دربی داور خارجی بیاوریم و خود را پشت تصمیمات 
او پنهان کنیم. کوتاه ترین راه و شاید بهترین راه برای فدراسیون همین آوردن داور 
خارجی است ولی فینال ایرانی با داور ایرانی برگزار می شود، شهرآورد حذفی که بازی 

فینال خواهد بود با قضاوت داوران ایرانی برگزار خواهد شد.
افشاریان تصریح کرد: با توجه به نتایج اخیر استقلال و پرسپولیس این دربی حساس 
شده است. این بازی بسیار، بسیار حساس است. سعی می کنیم یک کوبل قوی 
داوری بگذاریم و ریسک نکنیم. حتی اگر بشود دو کمک داور پشت دروازه می گذاریم 

و سعی می کنیم حق به حق دار برسد و کسی از بابت داوری نگرانی نداشته باشد.
وی گفت: توانایی داوری به تشکیلات داوران ارتبلاطی ندارد. شاید داوری در یک 
بازی صحنه ای را نبیند. این اشتباه در بازی های دیگر هم وجود دارد و نمی توان گفت 
فقط در یک بازی خاص اشتباه انجام شده است. تا زمانی که VAR به داوری ایران 

وارد نشود، حلقه گمشده داوری به فوتبال کشور بر نخواهد گشت.
 

با برگزاری مجمع انتخاباتی ؛

رئیس هیات انجمن های ورزشی استان 
قم انتخاب شد

علی بختیاری با برگزاری مجمع انتخاباتی هیات انجمن های ورزشی استان قم به 
عنوان سکاندار این هیات ورزشی برای چهار سال پیش رو انتخاب شد.

براساس این گزارش، مجمع انتخاباتی هیات انجمن های ورزشی استان قم عصر 
چهارشنبه با حضور غلامعلی محمد علی پور رئیس فدراسیون انجمن های ورزشی ، 
ابراهیم سانی خانی مدیر کل ورزش و جوانان استان و سایر اعضای مجمع در سالن 

اجتماعات شهید عزیز زادگان اداره کل ورزش و جوانان استان قم برگزار شد.
در این مجمع علی بختیاری و علیرضا ساری 2 کاندیدا حاضر بودند که از مجموع 

21 رای 12 رای نصیب بختیاری و 9 رای نصیب ساری شد.
امیر دلشاد دیگر کاندیدا این مجمع ، پیش از آغاز مجمع انتخاباتی هیات انجمن 

های ورزشی استان قم انصراف داد.
گفتنی است پیش از این سعید توکلی طی دو دوره رئیس هیات انجمن های ورزشی 
قم بود که پس از اتمام دوره مسئولیتش برای مدتی سرپرست این هیات نیز بوده 

است.
بنا بر اعلام اداره کل ورزش و جوانان استان قم ، تمامی مجامع انتخاباتی هیات های 
ورزشی استان قم بر اساس آئین نامه جدید ابلاغی از سوی وزارت ورزش و جوانان 

صورت خواهد گرفت.

در یک بازی دوستانه ؛

نوجوانان ملی پوش والیبال حریف آسمان 
خراش های قمی نشدند

بازی دوستانه  والیبال نوجوانان کشورمان عصر روزچهارشنبه در یک  تیم ملی 
به مصاف تیم والیبال افق قم رفت که این دیدار با نتیجه 4 بر یک به سود آسمان 

خراش های قمی به پایان رسید.
براساس این گزارش ، تیم ملی والیبال نوجوانان ایران صبح روز چهارشنبهب رای 
برپایی اردوی یک روزه وارد استان قم شد. ملی پوشان کشورمان در بدو ورود به حرم 

مطهر حضرت معصومه)س( مشرف شدند.
مطابق برنامه از پیش اعلام شده تیم ملی والیبال نوجوانان عصر روزچهارشنبه از 
ساعت 15 و 30 دقیقه در یک بازی دوستانه به مصاف تیم افق قم رفت. این دیدار در 5 
ست برگزار شد که آسمان  خراش های قمی موفق شدند با نتیجه 4 بر یک ملی پوشان 

را شکست دهند.
علاقه مندان به رشته والیبال در قم ابتدای بازی استقبال خوبی از این دیدار داشتند 
اما متاسفانه به دلیل نقص سیستم خنک کننده مستقر در محل بازی، هوای سالن 

بسیار گرم شد و تماشاچیان به همین دلیل سالن مسابقه را ترک کردند.
تیم ملی والیبال نوجوانان کشورمان این روزها خود را آماده حضور در مسابقات 
آسیایی 2023 و تقابل با تیم های عربستان، چین و ژاپن می کند. این مسابقات از 31 

تیرماه الی 7 مردادماه به میزبانی ازبکستان برگزار می شود.

مرادی: گفته بودم به بیرانوند گل می زنم

امیدوارم استقلال برنده جام حذفی باشد 
بازیکن تیم فوتبال هوادار گفت: از قبل هم گفته بودم اگر به زمین بیایم گل می زنم و 
این کار را هم کردم. امیدوارم در بازی آخر استقلال برنده باشد و جام را بالای سر ببرد.
بابک مرادی بعد از شکست تیمش در دیدار برابر پرسپولیس و حذف از جام حذفی 
فوتبال ایران تصریح کرد: بازی خوبی را به نمایش گذاشتیم اما متاسفانه نتیجه را 
واگذار کردیم. او در واکنش به نتیجه این بازی و پنالتی که زد ادامه داد: به تیم فوتبال 
پرسپولیس تبریک می گویم اما امیدوارم در فینال استقلال برنده جام حذفی باشد. 
در مورد پنالتی هم باید بگویم قبل از بازی به بیرانوند گفتم اگر به زمین بیام حتما گل 

می زنم و این کار را هم کردم.
وی در خصوص اینکه دیدار پایانی استقلال و پرسپولیس در جام حذفی خاطر نشان 

کرد: اگر در تهران باشم به ورزشگاه خواهم رفت و امیدوارم استقلال برنده باشد.
مرادی در واکنش به این موضوع که تیم هوادار تعویض های زودهنگام زیادی دارد، 
گفت: امسال دو بار برای من تعویض زودهنگام اتفاق افتاد. یک بار انصافاً خودم مقصر 
بودم ولی بازی با ذوب آهن مقصر من نبودم و فنی هم نبود. ساکت الهامی جای پدرم 

است و خیلی برایش احترام قائل هستم.

رئیس هیئت ورزش های زورخانه ای استان قم با اشاره به اینکه بیش از 1200 
ورزشکار فعال و ثبت شده در سامانه جامع فدراسیون داریم، گفت :حدود 15 

مرشد فعال و 30 نوجوان در حال هنرآموزش در مرشدی داریم.
امیر فردی در گفت وگویی اظهارداشت: هشت زورخانه در قم فعال هستند که 
شامل چهار زورخانه زیر نظر اداره کل ورزش و جوانان و با مدیریت و نظارت هیات 
ورزش های زورخانه ای، یک زورخانه تحت نظارت آموزش وپرورش، یک زورخانه 
در زندان لنگرود، یک زورخانه در فرودگاه )غیرفعال( و یک زورخانه شخصی است.
در سامانه  ثبت شده  و  فعال  ورزشکار  از 1200  بیش  اینکه  به  اشاره  با  وی 
جامع فدراسیون داریم، بیان کرد: حدود 15 مرشد فعال و 30 نوجوان در حال 

هنرآموزش در مرشدی داریم.
و  نوجوانان  نونهالان،  خردسالان،  رده های  در  قمی  ورزشکاران  افزود:  وی 
هنرهای  و  زورخانه ای  تیمی  انفرادی،  میانداری  بخش های  در  و  بزرگ سالان 
چرخ  میل،  چرخ  شامل  فردی  هنرهای  هستند.  فعالیت  به  مشغول  فردی 
چمنی، کباده، میل سنگین و سنگ است که به صورت جداگانه توسط مربیان 

اینکه در همه رده های سنی و بخش های  بیان  با  آموزش داده می شود. وی 
مختلف اعم از میانداری انفرادی، تیمی زورخانه های و هنرهای فردی مسابقات 
استانی و کشوری برگزار می شود، گفت: در سال گذشته دو ملی پوش داشتیم و 
مرشدهایمان نیز در سطح ملی فعال بودند و در جشنواره ها و برنامه های مختلف 

فرهنگی و... فدراسیون از ورزشکاران و مرشدان قمی استفاده می شد.
رئیس هیئت ورزش های زورخانه ای قم بیان کرد: برای اینکه به درس ورزشکاران 
لطمه نخورد مسابقات رده های نونهالان و نوجوانان در تابستان که مدارس تعطیل 

هستند برگزار می شود به همین خاطر تابستان شلوغی داریم.
زورخانه ها از ساعت 17 تا ساعت 2۳ فعال هستند 

وی با اشاره به اینکه زورخانه از ساعت 17 تا ساعت 23 فعال هستند، اضافه 
نونهالان و نوجوان در روزهای  تابستان کلاس های ویژه ای برای رده  کرد: در 
یک شنبه، سه شنبه و پنجشنبه از ساعت 10 تا 11:30 در زورخانه شهید فهمیده 
در مجموعه ورزشی شهید حیدریان برگزار می شود تا ورزشکاران با خانواده هایشان 

حضور پیدا کنند و با این ورزش آشنا شوند.

فردی اظهار کرد: چند ویژگی سبب تفاوت ورزش زورخانه ای با سایر ورزش ها 
شده است از جمله اینکه ورزش پهلوانی تنها ورزشی است که با موسیقی زنده 
انجام می شود و مرشد با اشعار، ضرب و نوا ورزشکاران را به وجد می آورد و باعث 

افزایش تحرک ورزشکاران می شود.
وی ادامه داد: این ورزش بعد مذهبی و عرفانی دارد و با ثناخوانی و یاد خدا 
در  مرشدان  و  می شود  خوانده  شاهنامه  و  )ع(  بیت  اهل  از  و  می شود  شروع 

مناسبت های مختلف اعم از اعیاد و شهادت ها متناسب با ایام می خواند.
تنها ورزشی هستیم که با موسیقی زنده فعالیت می کنیم

رئیس هیئت ورزش های زورخانه ای قم با تاکید بر اینکه این ورزش یک هنر 
است، اضافه کرد: در این رشته ادبیات، شعر، موسیقی، خوانندگی و نوازندگی 

وجود دارد و یک مرشد باید همه این ها را بلد باشد.
وی اضافه کرد: کسانی که به این ورزش علاقه مند هستند و آشنا می توانند 
در کلاس های مرشدی شرکت کنند. در این کلاس ها خوانندگی، آوازخوانی، 
موسیقی، تئوری موسیقی، نوت شناسی، درک ریتم و مفاهیم موسیقی آموزش 
داده می شود و هنرجویان می توانند با صرف حوصله و دقت، وارد مرشدی شوند.
فردی با اشاره به اینکه این ورزش سن ندارد، بیان کرد: در سایر ورزش ها افراد تا 
یک سنی می توانند ورزش را ادامه دهند و بعد از آن وارد دوره مربی گری می شوند 
اما در ورزش زورخانه ای هرچقدر سن بالا می رود و پیشکسوت می شوند احترام و 

عزتشان بیشتر می شود و در زورخانه از جایگاه بالاتری برخوردار می شوند.
وی ادامه داد: الان کهن سالی را داریم که با فرزند، نوه و نتیجه اش به زورخانه 
می آید و چهار نسل در کنار هم ورزش می کنند البته کلاس های رده های سنی 
مختلف به صورت جداگانه برگزار می شود اما می توانند در ورزش های عمومی 

کنار هم حضور داشته باشند.
ورزش های زورخانه ای باید در خانواده ها نهادینه شود

وی بیان کرد: این ورزش به نام ایران در دنیا ثبت شده است و هر ایرانی باید 
با این ورزش آشنایی داشته باشد. بسیاری از افراد ورزش باستانی را ورزش ابا و 
اجدادی شان می دانند اما آن را بلد نیستند به همین خاطر می توانیم این فرصت 
را در اختیار همه قرار بدهیم که به صورت رایگان این ورزش را امتحان کنند و اگر 

علاقه مند بودند ادامه دهند.
رئیس هیئت ورزش های زورخانه ای قم با بیان اینکه ورزش زورخانه ای مثل 
زبان مادری است، تصریح کرد: کودکان برای آموزش زبان ها خارجی به کلاس 
می روند اما زبان مادری را در خانواده و مدرسه فرا می گیرند. این ورزش نیز باید در 

خانواده ها نهادینه شود.
فردی با تاکید بر اینکه باید با حفظ سنت، مدرن شویم، گفت: ورزش های ملی 
سایر کشورها را به بهترین شکل در ایران جلو می بریم و الان خوشبختانه و متاسفانه 
ورزش های شرقی و غربی در ایران به موفقیت های فراوانی رسیدند اما نتوانستیم 

ورزش ابا و اجدادی خود را حفظ کنیم و در عمل چیزی از آن نمی دانیم.

رئیس هیئت ورزش های زورخانه ای استان قم خبرداد:

فعالیت 1200 ورزشکارقمی دررشته ورزش های زورخانه ای

امیرحسین بادی تنیسور خوش آتیه قمی موفق شد با 
پیروزی مقابل رقیبش، در جمع 8 تنیسور برتر مسابقات 

هزار امتیازی قهرمانی کشور حضور یابد.
تنیسور  بادی  امیرحسین   ، گزارش  براساساین 
در  خود  خیره کننده  عملکرد  با  قمی  خوش آتیه 
مسابقات هزار امتیازی قهرمانی کشور موفق شد با 
پیروزی مقابل حریفان به جمع 8 تنیسور برتر ایران در 

این مسابقات صعود کند.
سینا یوسف زاده دیگر نماینده قم که در جمع 32 نفر 
برتر حضور داشت، در یکی از مسابقات متاسفانه مصدوم شد و دیگر نتوانست در ادامه رقابت ها حضور پیدا کند، بدین 
ترتیب از ادامه رقابت ها انصراف داد. و اما بادی در مرحله جدید این مسابقات باید به مصاف حمیدرضا نداف بازیکن تیم 
ملس تنیس کشورمان برود که از حساس ترین تقابل های تاریخ تنیس قم است. همچنین این تنیسور قمی در بازی دو 

نفره با کسب نتایج درخشان، شانس کسب مقام برتر مسابقات هزار امتیازی تنیس قهرمانی کشور را دارد.

از  یکی  گفت:  قم  استان  تیراندازی  هیئت  رئیس 
تیراندازان با سابقه و عنوان دار قمی در رشته تفنگ بادی 

در اردوی تیم ملی حضور یافته است.
اظهار داشت:  در گفتگویی  نژاد  متقیان  محمد جواد 
اردوی آماده سازی تیم ملی تیراندازی کشورمان در حالی 
از امروز آغاز شده است که هادی غرباقی از قم نیز در این 

اردو حضور یافته است.
در  غرباقی  گفت:  قم  استان  تیراندازی  هیئت  رئیس 
کنار 13 ملی پوش دیگر اردوی خود را در سالن تیراندازی 

مجموعه ورزشی آزاد تهران پیگیری می کند.
وی بیان کرد: تیم ملی تیراندازی ایران خود را برای حضور در مسابقات آسیایی 2023 هانگژو آماده می کند.

متقیان نژاد افزود: اردوی تیم ملی تیراندازی کشورمان تا 22 خرداد ماه ادامه می یابد و ملی پوشان به تمرینات خود 
می پردازند.

با عملکرد خیره کننده در مسابقات هزار امتیازی ؛

تنیسور قمی در جمع 8 تنیسور برتر ایران
رئیس هیئت تیراندازی استان قم خبرداد:

حضور تیرانداز قمی در رشته تفنگ بادی در اردوی تیم ملی

تیم فوتبال پرسپولیس با پیروزی برابر هوادار در مرحله نیمه 
نهایی جام حذفی به فینال راه پیدا کرد تا حریف استقلال در 
دیدار نهایی شود. جدال دو تیم صد و یکمین دربی تهران 

است که یک جام خواهد داشت.
نهایی  نیمه  مرحله  دیدار  دومین  گزارش،  این  براساس 
رقابتهای فوتبال جام حذفی باشگاه های کشور از ساعت 
و  هوادار  های  تیم  بین  پنجشنبه  امروز  دقیقه   18:30
پرسپولیس در ورزشگاه پاس برگزار شد که این دیدار با برتری 

3 بر یک سرخپوشان به پایان رسید.

شاگردان گل محمدی که پس از قهرمانی در لیگ بیست 
و دوم در شرایطی روحی مطلوبی قرار داشتند برای رسیدن 
به فینال خیلی زود به گل رسیدند و در دقیقه 4 توسط 
گئورگی گولسیانی و در دقیقه 9 توسط وحید امیری به دو 

گل رسیدند.
در ادامه بازی هر چند هوادار موقعیت هایی را روی دروازه 
پرسپولیس خلق کرد اما این تیم نتوانست از پنالتی که در 
دقیقه 33 برایش به دست آمد استفاده کند. در این دقیقه 
با مهاجم حریف برخورد کرد که  مرتضی پورعلی گنجی 

علی صفایی اعلام پنالتی کرد. این ضربه را مسعود شجاعی 
بازیکن و کاپیتان سابق تیم ملی فوتبال ایران در دقیقه 35 زد 
اما علیرضا بیرانوند توپ را مهار کرد تا برتری سرخ ها مطمئن 
باقی بماند و دقایق باقی مانده حساسیت بیشتری پیدا 
نکند. در دقایق پایانی نیمه اول پرسپولیس به یک گل دیگر 

رسید اما داور اعلام آفساید کرد.
شروع نیمه دوم با برتری هوادار همراه بود و این تیم با 
علی  دقیقه 61  در  رسید.  گل  به  خود  پرتعداد  حملات 
پنالتی برای هوادار گرفته بود،  صفایی که نیمه اول یک 

دوباره اعلام پنالتی کرد تا این بار بابک مرادی پشت توپ 
بایستد و بیرانوند را مغلوب کند.

در دقیقه 72 پرسپولیس در یک ضد حمله توسط عیسی 
آل کثیر به گل سوم رسید تا خیال سرخپوشان برای رسیدن 

به پیروزی راحت شود.
پرسپولیس با این پیروزی راهی دیدار فینال شد تا دربی 
صد و یک را برابر استقلال برگزار کند. دیداری که حتما 
یک برنده خواهد داشت و تیم برنده یک جام قهرمانی را به 

کلکسیون افتخاراتش اضافه خواهد کرد.

پرسپولیس هم مسیر استقلال را رفت  ؛
دربی صد و یک با طعم قهرمانی

سالن  نبود  امروز  گفت:  قم  استان  هندبال  هیات  رئیس 
استاندارد و اختصاصی در شهر قم برای رشته هندبال چالش 

قابل توجهی برای ورزشکاران این رشته است.
علی ساده، رئیس هیئت هندبال استان قم در گفتگویی 
گفت: ورزش هندبال قم دارای ظرفیت خوبی می باشد که 
حضور پررنگ هندبالیست های قمی در تیم ملی و کسب 

افتخارات گوناگون گواه این مهم می باشد.
سالن  نبود  مشکل  با  امروز  قم  هندبال  داد:  ادامه  ساده 
اختصاصی و استاندارد دست و پنجه نرم می کند و این مشکل 
باعث شده است تا ورزشکاران ما نتوانند در فضای استاندارد 
و مناسب تمرین کنند و این در حالی است که ما هم اکنون 

دارای 14 ملی پوش و 4 لژیونر می باشیم.
نبود سالن کار استعدادیابی راهم سخت کرده است

سالن  نبود  که  مشکلاتی  ادامه  در  هندبال  هیئت  رئیس 
از  است گفت:  کرده  ایجاد  ورزشکارانش  و  این هیأت  برای 
دیگر مشکلات نبود سالن اختصاصی برای هندبال ایجاد 
مانع برای بحث استعدادیابی است. ما در حوزه استعدادیابی 
در تلاشیم در مسابقات مدارس و سایر رویدادهای آموزش و 
پرورش جذب استعداد کنیم اما به علت نبود سالن در اختیار 
می بایست گاهی با تعطیل کردن سانس ویژه ورزشکارانمان 
که ملی پوش هم هستند به استعدادیابی بپردازیم و این در 
حالی است که برخی هیئت های ورزشی علی رغم توجهات و 

دارا بودن سالن و بعضاً خانه تخصصی پویایی و فعالیت هیأت 
هندبال را ندارند. علی ساده در ادامه با اشاره به فعالیت 14 
ملی پوش و 4 لژیونر در ورزش هندبال قم گفت: از جمله 
افتخارات اعزام های برون مرزی و کشوری ما می توان خانم ها 
احمدی نیا، قهرمان آسیا، نسترن فراهانی، زهرا فتوتی و هانیه 
قره گوزلو را برشمرد که در تیم ملی نیز حضور داشتند و آقایان 
نیما باقری و محمدرضا غلامی نیز امسال به اردوی تیم ملی 
نوجوانان اعزام شده اند که هم اکنون در حال آماده سازی 

برای اعزام به مسابقات کرواسی هستند.
وی ادامه داد: در حوزه آموزشی در تلاشیم پس از برگزاری 
دوره پیش داوری با حضور 25 نفر خانم و آقا دوره داوری و 

مربی گری درجه سه را نیز در سال جاری برگزار کنیم.
علی ساده به برنامه های این هیئت در حوزه استعدادیابی 
اشاره کرد و گفت: امسال در تلاشیم تا با استعدادیابی بین 
500 تا 1000 نفر از طریق مدارس هندبال، کمبود ورزشکار 
همکاری  به  راه  این  در  و  ببخشیم  بهبود  را  هندبال  رشته 
شهرداری  و  استان  پرورش  و  آموزش  مانند  ارگان هایی 
ورزش هندبال  داد: در جهت رشد  ادامه  نیازمندیم. ساده 
صدور مجوز تأسیس 4 مدرسه هندبال برای اولین بار در قم را 
داشته ایم که از این آمار مدارس ملی پوشان و هندبال قم برای 
آقایان و مدارس هدف پویان جوان و سه گام در سکو مختص 

بانوان هستند.

رئیس هیات هندبال استان قم مطرح کرد:

نبود سالن استاندارد و اختصاصی چالش هندبالیست های قمی

عضو کمیته بدوی مجوز حرفه ای گفت: فوتبال ایران به شیوه شتر، گاو، پلنگ 
اداره می شود.

کاظم اولیایی در مورد وضعیت صدور مجوز حرفه ای برای باشگاه های فوتبال 
کشور اظهار داشت:  صحبت های من بر مبنای آینده  نگری است. شب گذشته 
تیتری را بررسی کردم و آن هم وضعیت آشفته فوتبال باشگاه های ایران است. 
و  درآمدزایی  عدم  عمومی،  مشکلات  ساختاری،  ضعف های  داخلی،  بعد  از 
بدهی های انباشته مشکلات زیادی داریم. این مسائل یکی از دلایل آشفتگی 
باشگاه های ایرانی است. از بعد بیرونی نیز کسب نکردن موفقیت در سه دهه را 
می توان نام برد. ضمن اینکه باید به قیمت نمایندگان ایران بین 400 باشگاه برتر 

دنیا اشاره کرد.
وی افزود: نظام حرفه ای باشگاه های ایران چه بخواهیم چه نخواهیم دور از 
استانداردها است وجود نداشتن و اجرا نکردن قوانین حمایتی و تصویب نکردن 
در توسعه ورزش حرفه ای و ... جزو همین مباحث است. شورای عالی ورزش 
با حضور رئیس جمهور و 19 عضو دیگر باید مرجع رسیدگی به این چالش ها 
باشد. تمام این چالش ها در سند تحول دولت آمده و روی آن کار کارشناسی 
بسیار سنگینی شده است. با امضای شخص رئیس جمهور نیز برای اجرا ابلاغ 

این موضوع  باشگاه داری است. عامل  اولیه ضعف نظام  شده است. چالش 
تصدی گری دولت در ورزش است. راهکار چیست؟ راهکار هم مردمی سازی 

نظام مدیریت ورزش است.
عضو کمیته بدوی مجوز حرفه ای خاطرنشان کرد: در شرایط کنونی مردم و 

ذی نفعان به جای کنشگر بودن فقط نظاره گر هستند و نقش مشارکتی ندارند. 
دولت به جای اینکه حمایت کند رقیب بخش خصوصی شده است. هر کسی 
در حوزه خصوصی توانمند شود، به این دلیل که نمی تواند با دولت رقابت کند، 
کاری پیش نمی برد. امسال بیش از 7 هزار میلیارد ریال به عنوان افزایش سرمایه 
پول گرفتیم اما نه تنها سرمایه را افزایش ندادیم بلکه بخشی را هزینه کرده و بخش 
دیگر را در بانک گذاشتیم و روی آن وام گرفتیم. در نهایت اموال دولت را وثیقه 

گذاشتیم و از همان بانک وام گرفتیم.
اولیایی اضافه کرد: روز گذشته با یکی از مدیران که پیش از این مدیرعامل 
کارشناس  او  می کردم  بحث  است  دانشگاهی  خوب  اساتید  از  و  استقلال 
گفت  اما  است  بازنشسته  خودش  چند  هر  است.  خوبی  خیلی  اقتصادی 
باشگاه های ما دولتی است. چگونه دولت می تواند از بانک وام بگیرد؟ اگر دولت 
می توانست از بانک های دیگر وام بگیرد وزارتخانه ها تمام بانک ها را خالی کرده 
بودند. یعنی به شیوه شتر، گاو، پلنگ فوتبال را اداره می کنیم،در حالی که راهکار 
داریم. در مبحث هفتم آمده دولت تیم داری نکند یکی از دلایل ضعف تیم داری 
در کشور همین است. به رئیس جمهور می گویم 180 درجه خلاف دستورش 

عمل می شود. چه کسی باید این موضوع را اصلاح کند؟

کاظم اولیایی:

 فوتبال را به شیوه شتر، گاو، پلنگ اداره می کنیم!
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با تاکید بر ضرورت گسترش همکاری های ایران و اندونزی

فرجی راد: آمریکا از تحولات مثبت
 به نفع ایران خوشش نمی آید

یک استاد ژئوپلیتیک دانشگاه با تاکید بر گسترش روابط ایران و اندونزی به ویژه در ابعاد 
اقتصادی تاکید کرد: سیاست خارجی متوازن و برقراری ارتباط با همسایگان و کشورهای 
شرق آسیا و منطقه، دارای یک مرکز ثقل است که باید تلاش کنیم به هم نخورد طبیعتا 
آمریکا که تلاش می کند به ایران فشار آورد از این تحولات مثبت به نفع ایران خوشش 

نمی آید.
عبدالرضا فرجی راد در تحلیل خود از سفر رئیس جمهور به اندونزی اظهار داشت: 
اندونزی کشور مهمی در منطقه شرق آسیا است و در میان کشورهای مسلمان نیز 

پرجمعیت ترین کشور مسلمان است. 
وی تصریح کرد: نکته مهم این است رشد و توسعه اندونزی بسیار سریع است و  براساس 
محاسبات جزو 4 قدرت اقتصادی جهان خواهد شد. همچنین ظرفیت بسیاری در زمینه 
توسعه دارد، کشوری که روزی فقیر بود طی دو دهه اخیر توانسته به این سطح از پیشرفت 
برسد و وضع رفاه و معیشت مردم بهبود یابد، چقدر خوب است ما هم بتوانیم از این 

تجربیات استفاده کنیم. 
این دیپلمات پیشین کشورمان درباره گسترش همکاری های اقتصادی ایران و اندونزی 
نیز ابراز داشت: با توجه به ظرفیت های موجود، روابط اقتصادی و تجاری کشور هم 
می تواند گسترش یابد، اندونزی کالاهایی تولید می کند که ما می توانیم برخی از این 
کالاها را که برای ورود محدودیت داریم، استفاده می کنیم. همچنین اندونزی به دلیل 
تولیداتی که سال های اخیر داشته مصرف نفت آن افزایش یافته طبیعتا می تواند یکی 

از خریداران نفت ما باشد. 
فرجی راد همچنین بیان کرد: به نظر می رسد بهبود روابط میان ایران و عربستان، 
بر سفر رئیس جمهور به اندونزی نیز تاثیر مثبت داشت،  کشورهای مسلمان و به ویژه 
اندونزی بعد از برقراری روابط ایران و عربستان با دست بازتری می توانند با ایران کار کنند، 
افرادی در داخل هیات حاکمه اندونزی وجود دارند به ویژه شخص وزیر خارجه این کشور 

که علاقه مند به گسترش روابط با ایران هستند. 
وی با بیان این که اگر از سفر به اندونزی به درستی بهره برداری و برنامه ریزی شود می 
تواند گشایشی در روابط اقتصادی کشور باشد، گفت: ما با برخی از کشورهایی که ارتباط 
داشتیم بعد از قطع روابط ایران و عربستان، روابط مان با آن ها نیز کمرنگ شد که یکی از 

آن ها مالزی است که می توانیم دوباره این روابط را تقویت کنیم. 
این استاد ژئوپلیتیک دانشگاه در گفت وگو با ایسنا درباره سیاست خارجی متوازن 
جمهوری اسلامی ایران در تقویت تعامل با همسایگان و کشورهای شرق آسیا علی رغم 
این که غرب تصور دارد ایران با محدودیت هایی مواجه است، گفت: برقراری روابط باید 
سیاستی داشته باشد و این سیاست یک مرکز ثقل دارد اگر رعایت شده و ما ملاحظه اش 
را داشته باشیم سایر موارد هم مثبت تلقی می شود، در واقع اگر امیدهایی که در برقراری 
روابط با حوزه خلیج فارس ایجاد شده را حفظ کرده و توسعه دهیم با سایر کشورها هم 

بهتر می توانیم کار کنیم.
وی خاطرنشان کرد: اما اگر این رابطه صدمه بخورد و یا در رقابت ژئوپلیتیک سنتی 
باشد، حذف یکدیگر دوباره به این روابط آسیب می زند، در همین راستا کشورهای جهان 

سوم و مسلمان به این نتیجه رسیده اند رابطه خوب ایران و عربستان ادامه می یابد.
این دیپلمات پیشین کشورمان ادامه داد: مصر یکی از کشورهایی است که بعد از قطع 
روابط ایران و عربستان جرات نمی کرد با ایران ارتباط برقرار کند اما امروزه تلاش هایی را در 
برقراری ارتباط انجام می دهد. بنابراین باید دقت داشته باشیم این مرکز ثقل به هم نخورد. 
فرجی راد همچنین اظهار داشت: طبیعتا آمریکا از این گشایش ایران در روابط با شرق 
دور، همسایگان، عربستان و... دلخور است، اگر چه نوعی ثبات در منطقه وجود دارد اما 
در  مجموع  زمانی که تحریم ها وجود دارد و آمریکا هم می خواهد به ایران فشار آورد، از 
این تحولات مثبت به نفع ایران خوشش نمی آید لذا  هر چه روابط را حفظ کرده و توسعه 

دهیم به ضرر سیاست های آمریکاست.

سالاری فعال سیاسی اصلاح طلب:

آینده سیاسی شمخانی را باید در نهادهای 
انتصابی جست وجو کرد

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: در شرایط کنونی و با توجه به رخدادهای ماه های 
اخیر درباره شمخانی، آینده سیاسی وی را باید تنها در نهادهای انتصابی جستجو کرد و 
بعید است که خود وی نیز به این زودی ها حاضر به پذیرفتن ریسک شرکت در انتخابات 

بوده و برای فعالیت بیشتر سیاسی خود را در معرض رای مردم قرار دهد.
محمد سالاری فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با ایلنا، در خصوص ارزیابی خود 
از آینده سیاسی علی شمخانی گفت: علی شمخانی از چهره های برجسته نظامی، 
امنیتی و سیاسی کشور است که سوابق نظامی و حضور 10 ساله ایشان در سمت دبیری 
شورای عالی امنیت ملی، حاکی از آن است که بخش نظامی و امنیتی در کارنامه وی 
غالب است، هر چند که وی با کاندیداتوری در هشتمین انتخابات ریاست جمهوری 
علاقه خود به حضور در سطوح بالای حوزه سیاسی را نشان داد اما در شرایط کنونی و 
با توجه به رخدادهای ماه های اخیر درباره آقای شمخانی، آینده سیاسی وی را باید تنها 
در نهادهای انتصابی جستجو کرد و بعید است که خود وی نیز به این زودی ها حاضر به 
پذیرفتن ریسک شرکت در انتخابات بوده و برای فعالیت بیشتر سیاسی خود را در معرض 
رای مردم قرار دهد. با این تفاسیر و با توجه به احکام صادر شده از سوی رهبری برای 
ایشان، به نظر می رسد حداقل در یکی دو سال آینده، وی حضور کمرنگ تری در عالم 
سیاست داشته باشد. سالاری در پاسخ به این سوال به نظر شما آیا آینده ای برای حضور او 
در انتخابات ریاست جمهوری مانند سال 80 می توان تصور کرد، گفت: با توجه به فضای 
موجود در جامعه پس از بحران های اجتماعی ماه های گذشته و با در نظر گرفتن پایگاه 
اجتماعی آقای شمخانی به عنوان یک نیروی نظامی و امنیتی، حضور وی در انتخابات 
مجلس حتی با فرض عدم حضور جریان ها و شخصیت های موثر سیاسی در انتخابات 
مانند مجلس یازدهم، باز هم با ریسک بسیار بالایی همراه است و بعید است که با استقبال 
جریانات سیاسی و مردم مواجه شود و همانطور که اشاره شد، به نظر نمی رسد که خود وی 

نیز اعتبار سیاسی اش را به این راحتی به حراج بگذارد.
با توجه به عملکرد ضعیف آقای  انتخابات ریاست جمهوری 1404  اما  وی افزود: 
رئیسی می تواند برای امثال وی وسوسه انگیز باشد که آن هم بستگی به شرایط سیاسی و 
اجتماعی کشور، عملکرد وی در سال های پیش رو برای جلب نظر مردم و از همه مهم تر 

حمایت نهادهای قدرت از وی دارد که به عقیده من امر بسیار دشواری خواهد بود.
سالاری در پاسخ به این سوال حضور در جایگاه دبیر شورای عالی امنیت ملی با توجه به 
اعتراضاتی که از دوره دوم روحانی شروع شد و تا سال گذشته در دولت آقای رئیسی ادامه 
پیدا کرد چه تاثیری در پایگاه اجتماعی وی داشت، گفت: فضای کنونی جامعه متاثر از دو 
رویداد مهم است؛ موضوع اول ضعف شدید و ناکارآمدی دولت، مجلس و تصمیم سازان 
در حل مشکلات اقتصادی و بهبود شرایط معیشتی مردم و رفع تحریم هاست که به 
تشدید نارضایتی عمومی از مجموعه مسئولان منجر شده است که طبیعتا آقای شمخانی 
به عنوان دبیر شورای عالی امنیت ملی و به خصوص با توجه به نقشی که در مخالفت با 

برجام داشته اند، در سیبل انتقادات قرار دارند.
وی تصریح کرد: موضوع دوم هم اعتراضات سال های اخیر به خصوص برخوردهای 
صورت گرفته با مردم در حوادث پاییز 1401 و پس از آن است که موجب تنزل رضایت 
و اعتماد عمومی شده و طبیعی است که پایگاه اجتماعی افرادی مانند آقای شمخانی با 
توجه به جایگاهی که در آن حضور داشتند، متاثر از این نارضایتی عمومی، چندان قابل 
توجه نخواهد بود. ضمن اینکه ایشان از سوی طیف گسترده ای از جریان اصولگرایی که 

اکنون قدرت را در دست دارند هم مورد انتقادات شدید قرار دارد.
وی افزود: در خصوص توافق اخیر ایران و عربستان هم نکته حائز اهمیت تصمیم 
حاکمیت در اجرای این توافق است نه نقش آقای شمخانی یا حتی آقای رئیسی. این 
تصمیمی است که در سطح کلان گرفته شد و به عنوان یک پروژه، آقای شمخانی مامور 
اجرای آن شد اما به دلیل ضعف غیرقابل انکار وزارت خارجه، در سطح عمومی جامعه 
نقش آقای شمخانی کمی برجسته تر دیده شد که البته خیلی موضوع حائز اهمیتی 
نیست. وی افزود: در یک نگاه کلی علل مختلفی در خصوص کناره گیری یا برکناری 
شمخانی در روزهای اخیر مطرح شده است که همانند بسیاری از موارد مشابه به طور 
رسمی مورد تایید قرار نگرفته، دلایلی مانند مخالفت صریح رئیس جمهور با حضور وی، 

نقش جبهه پایداری در برکناری او و حواشی دیگری که در حد حدس و گمان است.
سالاری در پاسخ به این سوال اساسا دبیر شورای عالی امنیت ملی در دستگاه حاکمیت 
چه جایگاهی دارد؟  و تحلیل شما از نحوه اعلام کناره گیری او که در توئیتر با یک بیت شعر 
به رفتن خود اشاره کرد چیست، گفت: دبیر شورا که معمولا یکی از دو نماینده رهبری 
در این شورا نیز به حساب می آید، مسئولیت اداره دبیرخانه و نظارت بر اجرای صحیح 
تصمیمات و مصوبات شورا و امور اداری و اجرایی شورا را بر عهده دارد و از آنجایی که 
شورای عالی امنیت ملی مهم ترین رکن تصمیم گیری در خصوص سیاست خارجی و امور 
دفاعی و امنیتی کشور است، می توان به نقش تاثیرگذار و نفوذ دبیر شورای عالی امنیت 

ملی در ارکان حاکمیتی و اتخاذ تصمیمات کلان در کشور پی برد.

سید حسن خمینی گفت: در سیاست خارجی باید توان گفتمان سازهای بین 
المللی داشته باشیم. اصل انقلاب در چنین فضایی شکل گرفت. فضای جهان 
دوقطبی بود. امروز هم نیازمند گفتمان جدید هستیم و این امر مستلزم شناخت 

از نیازهای جدید جهان است
آیت الله سید حسن خمینی  پیش از ظهر روز پنجشنبه در مراسم تجدید 
میثاق وزیر، معاونان، سفیران، و کارکنان وزارت امور خارجه با آرمان های امام 
خمینی)س( گفت: واقعیت این است که سیاست خارجی جمهوری اسلامی یا 
به بیانی سیاست خارجی انقلاب اسلامی دوره های مختلفی را طی کرده و یکی 
از درخشان ترین دوره های آن پیش از پیروزی انقلاب است. توانمندی مجموعه 
زیادی از نیروهای جوان و دارای شناخت روزگار خودشان اتفاقاتی را رقم زد که 
معمولًا به آن توجه ندارند. مثلًا اینکه در میانه مبارزات، نوفل لوشاتو انتخاب می 
شود و کاروان رهبری انقلاب به مرکز اخبار جهان برود. تعداد زیادی از کسانی 
که دنیا را می شناختند و با تأثیر گذاران در آن حوزه آشنایی داشتند جمع شدند 

و پتانسیل انقلاب را ایجاد و از آن استفاده کردند.
یادگار امام افزود: در دوره تثبیت، دفاع مقدس و بعد از آن هم همواره دستگاه 
سیاست خارجی دارای چنین جایگاهی بوده که از هزاران قدرت خارجی آن 
زمان برای پیروزی انقلاب استفاده شده؛ نه اینکه به تقابل با آنها برخواسته 
باشند. قدرت رهبری یک جریان سیاسی مثل انقلاب این نیست که به ستیز 
همه قدرت ها برود بلکه این است که از برخی به نفع برخی دیگر استفاده کند و 

از موج های جهانی به نفع هدفی که صحیح می داند بهره بگیرد.
وی تأکید کرد: در تمام دوره های قبل و بعد از انقلاب چهارچوب ها و قوانینی 
وجود داشته که به عنوان یک اصل پذیرفته شده در حوزه سیاست جهانی بوده 

و به نظرم می رسد امروز هم باید از آنها استفاده کنیم.
سید حسن خمینی تصریح کرد: اگر دوره پنجاه ساله قبل از انقلاب تا امروز را 
نگاه کنیم، هر وقت اطلاعات ما نسبت به حوادث دنیا بیشتر بوده قدرت پیش 
بینی ما بازتر و شناخت از دنیا عمیق تر بوده و بهتر درست تر به نتیجه رسیده ایم.
وی ادامه داد: بسیاری از تصمیمات تابع پیش بینی هایی بوده که بعضی جاها 
ممکن است اشتباه بوده باشد. آیا واقعاً سیاستمداران آمریکا می توانستند پیش 
بینی کنند که بعد از دوره ای همان که رفته برگردد؟! آیا عراق بعد از صدام را 
همینطور پیش بینی می کردند؟! در زندگی امام چند پیش بینی مهم داریم که 
یکی از آنها فروپاشی شوروی است. آیا خود انقلاب اسلامی قابل پیش بینی 
بود؟ آیا روسیه می تواند یک روزه، یک هفته و یا یک ماهه اوکراین را شکست 

بدهد؟ آیا واقعا این ظرفیت آغاز جنگ جهانی سوم است؟
باید از ظرفیت ایرانی های خارج از کشور بیشتر  استفاده کنیم 

یادگار امام اظهار داشت: در تاریخ ایران جاهایی که پیش بینی های اشتباه 
شده فاجعه آفریده است. مثل اینکه رضا شاه پیش بینی کرد که آلمان پیروز 
جنگ جهانی دوم می شود و تمام ساختار کشور برای دهه ها دچار مشکل کرد. 

بنابراین توان علمی خودتان را بالا ببرید. همه چیز را همگان دانند و این طور 
نیست که یک فرد یا گروهی تصور کنند دانشمند به همه حوزه ها هستند.

 وی افزود: ما باید ظرفیت و مسائل خودمان را ببینیم و نه دچار هیجانات 
زودرس شویم و نه دچار جهان بینی های عقب مانده؛ در این زمینه باید هر چه 

بیشتر دانش و قدرت خودمان را بالا ببریم.
سید حسن خمینی تأکید کرد: قدرت دیپلماسی انقلاب اسلامی پیش از 
انقلاب مرهون ایرانی های خارج از کشور است. ما باید از این ظرفیت بیشتر از 
این استفاده کنیم. اما متأسفانه در حوادث سال گذشته دشمنان با تمام ظرفیت 

رفتند که از این ظرفیت به ضرر جمهوری اسلامی بهره بگیرند.
 یکی از جملات امام که باید با آب طلا بنویسند این است که می فرمایند حرف 
مرد دو تا است. اتفاقاً مرد آن است که وقتی فهمید راه اشتباه است از آن برگردد 

 ازسرگیری رابطه با عربستان عاقلانه و سنجیده بود 
وی اظهار داشت: دومین نکته این است که هر چه بیشتر بر اصول خودمان 
تکیه کنیم اما توجه داشته باشیم که راه هیچ تقدسی ندارد و هدف مقدس است. 
ما بعضاً گرفتار تقدس مسیر می شویم. یکی از جملات امام که باید با آب طلا 
بنویسند این است که می فرمایند حرف مرد دو تا است. اتفاقاً مرد آن است که 

وقتی فهمید راه اشتباه است از آن برگردد.
یادگار امام ادامه داد: کار بسیار خوبی جا دارد تبریک بگویم، داستان جدید 
عربستان است؛ کار بسیار عاقلانه و ارزشمندی بود و دستگاه دیپلماسی با 
فطانت این کار را انجام داد. قرار نیست که ما با محمد بن سلمان رفاقت داشته 
باشیم یا فرض کنید اتفاقی که در ترکیه افتاد را فراموش کنیم. سیاست خارجی 
داستان تقدس ها و رفاقت ها نیست و داستان منافع کلان ملی است. طبیعی 
است که هیچ وقت نباید سر بحث یمن هم عقب نشست، آن مقداری که منافع 
ملی است؛ در داستان لبنان، یمن و سوریه همین طور است. اما وقتی پای عقل 
در میان باشد اقتضا می کند با شجاعت، تشخیص درست بدهند و عمل کنند؛ 

گرفتار هیجانات هم نباید شد.
سید حسن خمینی اظهار داشت: داستان پذیرش قطعنامه نماد این است 
که راه تقدس ندارد و هر لحظه می توانیم مسیرمان را به سمت مسیر درست 

عوض کنیم. 
 هر چه در داخل قدرتمندتر باشیم تیغ سیاست خارجی بهتر می بُرد

وی تأکید کرد: سیاست خارجی ادامه سیاست داخلی است؛ هرچه در داخل 
قدرتمندتر باشیم دوستان در بیرون تیغشان بهتر می بُرد. به تعبیر دیگر سیاست 
خارجی دست ماهر دکتری است که یک تیغ در دست دارد اما تیزی این تیغ به 

سیاست داخلی است.
یادگار امام با تأکید بر اینکه باید همگرایی داخلی را بالا ببریم، افزود: نکته دیگر 
این است که ما در سیاست خارجی باید سعی کنیم توان گفتمان سازی های 

بین المللی داشته باشیم. اصل انقلاب در چنین فضایی به وجود آمده بود.

امروز هم باید از درون خودمان گفتمان سازی کنیم
حجت الاسلام و المسلمین سید حسن خمینی در تجدید میثاق وزیر و مدیران 
وزارت امور خارجه با آرمان های امام خمینی)س(، تاکید کرد: سیاست خارجی 
ادامه سیاست داخلی است. هر چه در داخل قدرتمندتر باشیم تیغ سیاست 
خارجی بهتر می برد. باید همگرایی داخلی را بالا برد. ما باید در سیاست 

خارجی سعی کنیم توان گفتمان سازی بین المللی داشته باشیم.
سید حسن خمینی یادآور شد: گفتمان نه شرقی نه غربی فضای دنیا را عوض 
کرد، تغییر گفتمان بازی فلسطین را عوض کرد و پس از انقلاب اسلامی بازگشت 
دوباره به دین اتفاق افتاده است که آن نیز تأثیرات زیادی به جا گذاشت. گفتمان 
گفت و گوی تمدن ها در زمان خودش یک تغییر پارادایم مهم در دنیا بود که پس 
از نظریه پایان تاریخ و نظریه جنگ تمدن های  هانتینگتون عرضه شد. گفتمان 
مقاومت هم گفتمان بسیار ارزشمندی است که هویت اسلامی را در دنیا نگه 
داشته است و پایه گذار مقاومت علیه صهیونیسم است و امروز هم نیازمند 
گفتمان جدید هستیم و این امر مستلزم شناخت از نیازهای جدید جهان است.

امیرعبداللهیان:
 هیات حاکمه فعلی افغانستان را به رسمیت نمی شناسیم

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران  نیز دراین مراسم گفت: باور به مردم و 
کسب مشروعیت از مردم و پشتوانه مردمی یکی از بزرگترین سرمایه هایی است 

که در اختیار دستگاه دیپلماسی قرار دارد.
حسین امیرعبداللهیان گفت:  ما در ارتباط با موضوع  حقابه ایران از هیرمند، 
گفت وگوهایی با مقامات افغانستان داشته ایم و معتقدیم که بر اساس قرارداد 

1351 باید در این ارتباط مسیر حقوقی مورد توجه قرار بگیرد.
وی با بیان این که به مقامات افغانستان گفته ایم که مشکل حقآبه از طریق 
بیانیه سیاسی حل نمی شود و باید در چارچوب اقدامات حقوقی این موضوع 
پی گیری شود، افزود: درگیری های مرزی پراکنده ای که در ماه های گذشته 

بعضا در مرز ایران و افغانستان رخ داده است، باعث نگرانی است.
وزیر امور خارجه با اشاره به همسایگی ایران و افغانستان و وجود مرزهای 
طولانی بین دو کشور در بخشی دیگر از صحبت های خود در این ارتباط گفت: 

راهی جز تعامل بین دو کشور وجود ندارد.
امیرعبداللهیان  همچنین با بیان این که ما نمی خواهیم حادثه تلخ مزار شریف 
تکرار شود، گفت: ما می خواهیم به روند تحقق صلح و امنیت در افغانستان 

کمک کنیم و انتظارات متقابل نیز از حاکمان کنونی افغانستان داریم.
طالبان بخشی از واقعیت افغانستان است نه همه افغانستان 

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در بخشی دیگر از صحبت های خود 
در مورد موضوع افغانستان گفت: افغانستان یک موضوع مهم برای ما است. ما 
از این که در افغانستان دولت فراگیر تشکیل نشده ناخرسندیم و این موضوع را 

به حاکمان کنونی افغانستان نیز اعلام کرده ایم.
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران با بیان این که ما هیات حاکمه 
فعلی افغانستان را به رسمیت نمی شناسیم و بر لزوم تشکیل دولت فراگیر در 
افغانستان تاکید داریم، افزود: طالبان بخشی از واقعیت افغانستان است نه همه 

افغانستان.
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران همچنین گفت: ما از محروم کردن 
زنان و دختران افغانستانی  از تحصیل و آموزش ناخرسندیم و این را رفتاری 

برخلاف تعالیم پیامبر اسلام می دانیم.
سیاست خارجی متوازن در عرصه سیاست خارجی دنبال می شود 

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در بخش دیگری از صحبت های خود  
با بیان اینکه "سیاست خارجی متوازن که  از سوی دولت سیزدهم در عرصه 
سیاست خارجی دنبال می شود" گفت:  سیاست خارجی  متوازن یعنی تعامل با 
بخش های مختلف جهان مبتنی بر دیپلماسی پویا و تعامل هوشمند و در همین 

چارچوب تعامل با  بخش های مختلف جهان مورد توجه ما قرار دارد.
 وی افزود: در همین چارچوب  نگاه به همسایگان و کشورهای آسیایی، توجه 
به دیپلماسی اقتصادی و بهره گیری از ظرفیت دیپلماسی عمومی مورد توجه 

جدی ماست.
امیرعبداللهیان گفت: ما در حوزه سیاست خارجی نگاه ویژه ای به ایرانیان 
خارج از کشور نیز داریم. اکنون به صورت رسمی حدود پنچ میلیون و 100 هزار 
ایرانی در خارج از کشور زندگی می کنند که البته ممکن است عدد واقعی بیش 

از این باشد.

آیت الله سید حسن خمینی :

در اصول باید محکم ایستادگی کنیم اما راه تقدسی ندارد

یک کارشناس مسائل عمان، تعادل ها و موازنه های ایجاد 
شده در عرصه منطقه بعد از بهار عربی را عامل اصلی تمایل 
ایران و مصر برای گسترش روابط و هر چه نزدیکتر شدن به 

یکدیگر دانست.
با مذاکرات صورت  ارتباط  میر جواد میرگلوی بیات  در 
گرفته بین سلطان عمان و رئیس جمهور مصر در قاهره در 
ارتباط با ایران و  تلاش مسقط برای انجام میانجیگری بین 
تهران و قاهره با بیان این که به نظرم برای اینکه نقش عمان 
و اهدافش از این مذاکرات را مورد بررسی قرار دهیم باید 
کمی به عقب برگردیم، گفت: بهار عربی که از سال 2011 
ایجاد شد، اتفاق بزرگی در جهان عرب بود؛ چنان که سطح 
اتفاقات، روندها و وقایعی که  در زمان بهار عربی رخ داد بی 
سابقه بود و ما بعد از جنگ جهانی دوم شاهد این حجم از 

تحولات در جهان عرب نبودیم.
وی با بیان اینکه البته در حال حاضر می توان بهار عربی را 
یک پرونده تمام شده دانست گرچه در کشورهایی مثل لیبی 
و یمن همچنان برخی از مسائل وجود دارد، گفت: به نظرم 
تعادل ها و موازنه هایی که بعد از بهار عربی ایجاد شده است، 
عامل اصلی تمایل ایران و مصر برای گسترش تعاملات و 

نزدیکی هر چه بیشتر به یکدیگر است.
میر گلوی بیات، همچنین با اشاره به سیاست خارجی 
دولت بایدن در عرصه منطقه اظهار کرد : به نظر می رسد 
دولت کنونی آمریکا به دنبال این است که با کاهش نقش 
خود در منطقه به نوعی موازنه ای را در غرب آسیا ایجاد کند؛ 
البته در این چارچوب سعی دارد که وضعیت به نحوی باشد 

که قدرت هیچ کشوری در منطقه تبدیل به هژمونی نشود.
وی با بیان اینکه در چند وقت اخیر شاهد تلاش برخی از 
کشورهای منطقه برای عادی سازی روابط با دیگر کشورها 
و  ترکیه  روابط  بهبود  به  می توان  زمینه  این  در  که  بودیم 
عربستان، قطر و عربستان، سوریه و عربستان، ایران و امارات 
و تهران و ریاض اشاره کرد، افزود: در همین چارچوب به 
نظرم همانطور که اشاره شد تلاش ایران و مصر برای نزدیکی 
به یکدیگر نیز نتیجه تعادل و موازنه ای است که در منطقه 

پس از بهار عربی ایجاد شده است.
بیات در بخش دیگری از صحبت های خود با بیان اینکه 
بر اساس اخبار منتشر شده از چندی پیش مذاکراتی میان 
ایران و مصر در عراق و عمان همزمان با مذاکرات تهران و 
ریاض انجام شده است، افزود: کشور مصر با توجه به رصدی 
که از منطقه داشته و مشاهده این موضوع که کشورهایی 
چون عربستان و امارات اقدام به بهبود روابط خود با ایران 
کرده اند در همین چارچوب بیشتر از  گذشته مشتاق شده 

که روابطش با تهران را ارتقا دهد.

این کارشناس مسائل عمان با بیان اینکه بهبود روابط بین 
کشورهای منطقه، اثراتی فراتر از روابط دو کشور دارد و به 
توسعه صلح و امنیت در منطقه کمک می کند، گفت: بر 
اساس اخبار منتشر شده در این مدت عراق و عمان تلاش 
کرده اند که بین تهران و مصر میانجیگری کنند که البته به 
نظر من در این میان عمان میانجیگر بهتری از عراق است؛ 
چرا که دارای ثبات سیاسی و اقتصادی است  و از دیگر سو  
طی سال های گذشته تجربیات زیادی را در حل اینگونه 

پرونده ها کسب کرده است.
اینکه سال گذشته شاهد سفر  بیان  با  بیات  میر گلوی 
رئیس جمهور ایران به عمان و همچنین رئیس جمهور مصر 
به مسقط بودیم، تصریح کرد: این پیش بینی وجود دارد 
که احتمالا در دیدارهایی که در سطح سران انجام شده در 
ارتباط با روابط تهران و قاهره نیز  رایزنی هایی انجام شده 
باشد. اخیرا نیز شاهد سفر سلطان عمان به مصر بودیم و 
بر اساس اخبار منتشر شده یکی از محورهای رایزنی این دو 
مقام عالی رتبه مصری و عمانی، روابط تهران و قاهره بوده 

است.
این کارشناس مسائل عمان در گفت وگو با ایسنا با اعتقاد 
بر اینکه عمان در پرونده هایی که به عنوان میانجیگر وارد 
می شود، عموما با حسن نیت و صادقانه برخورد می کند و 
در وهله اول به دنبال این است که بحران حل شده و رابطه 

ایجاد شود، گفت: بعد از آن تلاش می کند که نمدی از این 
کلاه برای خود بدوزد. وی همچنین در بخش دیگری از 
صحبت های خود با بیان اینکه طبق اخبار منتشر شده قرار 
است به زودی سلطان عمان به تهران سفر کند، اظهار کرد: 
این احتمال وجود دارد که در این سفر نیز یکی از محورهای 
گفت وگوی مقامات عمان با مقامات جمهوری اسلامی ایران 
بحث روابط تهران و قاهره باشد ؛ به طورکلی به نظر می رسد 
این اراده در سطح سران کشورهای ایران، عمان و مصر وجود 
دارد که هر چه زودتر روابط تهران و قاهره گسترش پیدا کند 
و در نتیجه شاهد گشایش سفارتخانه های دو کشور  در تهران 

و قاهره باشیم.
میرگلوی بیات در بخش دیگری از صحبت های خود با 
بیان اینکه هر کشوری در عرصه سیاست خارجی دکترینی 
دارد و عمان نیز بر اساس منافع خود دکترینش را تعریف 
کرده است، ادامه داد: دکترین عمان در عرصه بین المللی 
میانجیگری و حل مسئله است. با توجه به اینکه عمان، 
آنچنان  از مولفه های قدرت در حوزه هایی همچون اقتصاد، 
منابع طبیعی، نیروی انسانی و... برخوردار نیست، تلاش 
کرده است  برای کنشگری در سطح بین المللی به نقش 
میانجیگری روی آورد و ما این موضوع را در سلوک حاکمان 
عمان و سنت های این کشور نیز  مشاهده می کنیم؛ آنها در 
همین چارچوب حاضر هستند که برای تحقق این دکترین 

هزینه نیز بپردازند.
وی با بیان اینکه به تازگی عمان در جنگ اوکراین نیز تلاش 
کرده که نقش میانجیگری بین روسیه و اوکراین ایفا کند و 
این موفقیتی بزرگ برای کشوری مثل عمان است، افزود: 
البته در این میان، منافعی نیز برای عمان تامین می شود 
چنانکه در ارتباط با میانجیگری بین روسیه و اوکراین این خبر 
منتشر شده که قرار است انبار غلاتی در عمان تاسیس شود 

و گندم اوکراین و روسیه از طریق عمان توزیع شود.
این کارشناس مسائل عمان با بیان اینکه بنابراین منفعت 
افزایش  میانجیگری،  و  مسائل  حل  برای  مسقط  اصلی 
جایگاه این کشور در سطح جهانی است، تصریح کرد: از 
سوی دیگر ایران و مصر نیز دو کشور قدرتمند و پر جمعیت 
در منطقه هستند و هر گونه تنش و اتفاقی در روابط بین دو 

کشور بر وضعیت عمان نیز اثرات منفی می گذارد.
وی در همین ارتباط توضیح داد: دولت مصر علیه جریان 
اخوانی در منطقه و خود مصر فعالیت کرده  و  آنها را سرکوب 
می کند و  این موضوعی است که مقامات عمان ، نه به صورت 
علنی اما در باطن از آن خشنود هستند.  از دیگر سو با توجه 
به این که" اخوانی های اباضیه" در لیبی فعال می کنند، 
دولت مصر با روابطی که با جریان های قدرت در لیبی ایجاد 
کرده به دنبال  سرکوب این جریان نیز است ، همان طور که 
می دانید اباضیه مذهب اکثریت عمانی ها است در همین 
راستا مسقط نیز تلاش دارد از گسترش هرگونه اخوانی گری 

در بین جمعیت اباضیه  در عمان جلوگیری کند .
با  از صحبت های خود  وی همچنین در بخش دیگری 
تاکید بر اینکه یکی دیگر از ویژگی های سیاست خارجی 
عمان تلاش برای ایجاد وحدت در جهان اسلام است و این 
کشور در واقع نفع جهان اسلام را در ایجاد صلح و موازنه 
می داند، گفت: عمان می داند که از گونه درگیری در جهان 
اسلام ضربه می بیند ، بنابراین تلاش دارد که در مناطق 
پیرامونی خود آرامش ایجاد کند ، چنان که در جنگ یمن، 
عمان به خاطر نزدیکی مرزی با یمنی ها با تهدیدات القاعده 
روبرو شد و این هزینه هایی را برای عمان به همراه داشت و 
اکنون عمان می خواهد با نقش میانجیگری خود هر چه 

بیشتر بحران ها در منطقه را کاهش دهد.
میر گلوی بیات همچنین در بخش پایانی صحبت های 
خود با بیان اینکه ایران و مصر از طریق عمان می توانند 
فعالیت های اقتصادی و تجاری خود را به پیش ببرند و عمان 
در این ارتباط از  بنادر خوبی برخوردار است، گفت: جمعیت 
عمانی ساکن مصر نیز می توانند پل ارتباطی خوبی بین 
ایران و مصر باشند و در همین چارچوب عمان نیز منافع 

اقتصادی خود را از این موضوع کسب می کند.

یک کارشناس مسائل عمان پاسخ داد:

عمان از میانجی گری میان ایران و مصر چه می خواهد؟
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شما را به دوری گُزیدن از هوای نفس، سفارش 
می کنم؛ چرا که هوای نفس، به کوری ]ـِ دل و 

بینش[ فرا می خوانَد و آن، ]باعث[ گم راهی در 
آخرت و دنیاست.

شنبه -6 خرداد ماه 1402 - سال بیست وششم- شماره 5734

دعائم الإسلام : ج2 ص350 ح129٧

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم با اعلام ویژه برنامه های 
سالگرد ارتحال امام خمینی )ره( و گرامیداشت قیام تاریخی 15 خرداد گفت: 10 
هزار نفر از مردم قم برای شرکت در مراسم سالگرد ارتحال امام خمینی )ره( به مرقد 

مطهر بنیانگذار جمهوری اسلامی اعزام می شوند.
حجت الاسلام محمد حسن ذاکری  روز پنجشنبه در جلسه ستاد بزرگداشت 
حضرت امام خمینی )ره(، قیام خونین یوم الله 15 خرداد و هفته بازخوانی و افشای 
حقوق بشر آمریکایی با بیان اینکه مراسم سی و چهارمین سالگرد ارتحال بنیانگذار 
جمهوری اسلامی از سوی رهبر معظم انقلاب شنبه 13 خرداد بعد از فریضه عشاء 
در شبستان امام خمینی )ره( حرم مطهر حضرت معصومه )سلام الله علیها( برگزار 
می شود افزود: مراسم بزرگداشت ارتحال امام خمینی )ره( و گرامیداشت قیام 
خونین مردم قم در یوم الله پانزدهم خرداد هم یکشنبه 14 خرداد بعد از فریضه عشاء 

در شبستان امام خمینی )ره( حرم مطهر بانوی کرامت برگزار خواهد شد.
وی  با اشاره به اعزام ده هزار نفر از مردم قم به مرقد امام راحل گفت: علاقمندان 
به حضور در این مراسم می توانند برای نام نویسی به پایگاه های بسیج مراجعه کنند. 
وی همچنین با اشاره به نقش محوری مردم قم در قیام پانزدهم خرداد به عنوان 
نقطه عطف انقلاب اسلامی ایران تصریح کرد: در سالروز قیام پانزدهم خرداد، مردم 
انقلابی و ولایتمدار قم ساعت 9:30 صبح از جوار بیت تاریخی امام راحل به سمت 

حرم مطهر حضرت معصومه )سلام الله علیها( راهپیمایی می کنند.
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان افزود: در پایان راهپیمایی، 
مراسم شصتمین سالگرد قیام پانزدهم خرداد در حرم مطهر بانوی کرامت برگزار 

می شود.
نقش محوری مردم قم در قیام 1۵ خرداد برای نسل جوان تبیین شود

وی  دربخش دیگری از سخنان خود با اشاره به شصتمین سالگرد قیام تاریخ ساز 

15خرداد مردم قم بر لزوم پرداختن به ابعاد مختلف این قیام به ویژه نقش مردم قم 
در دفاع از روحانیت و مرجعیت شیعه به عنوان پرچمداران نهضت امام خمینی )ره( 
تأکید کردند. حجت الاسلام ذاکری ضمن اشاره به نقش محوری اقشار مختلف 
مردم قم بویژه زنان غیور قم در قیام 15خرداد 1342، از دستگاه های فرهنگی 
و تبلیغی عضو ستاد خواستند در تبیین زوایای مختلف قیام 15خرداد و علل 
شکل گیری آن و آثار مهمی که این قیام عظیم در تاریخ معاصر ایران و منطقه داشت 
تلاش مضاعفی داشته و در انتقال پیام این قیام به نسل های بعدی اقدامات مؤثری 
را انجام دهند. وی افزود: امسال نیز همانند سنوات گذشته راهپیمایی مردم انقلابی 
و همیشه حاضر در صحنه قم مقدس در روز 15 خرداد ماه از بیت تاریخی حضرت 

امام خمینی )ره( به سمت حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه برگزار خواهد شد.

رییس شورای هماهنگی تبلیعات اسلامی استان قم خبرداد:

اعزام 10 هزار نفر از مردم قم به مرقد امام خمینی )ره(

جشن برداشت توت فرنگی در گیلان

عکاس :عباس عاشوری

رفیق دوست: همه از حزب موتلفه می ترسند
یک عضو حزب موتلفه گفت: حزب موتلفه ثابت رای بوده و به همین دلیل همه از این حزب می ترسند.محسن 
رفیق دوست در مراسم سالگرد شصتمین سالگرد تاسیس حزب موتلفه اظهار کرد: امام خمینی در ابتدای 
حرکتش موتلفه را تاسیس کرد تا اسلام سیاسی را به مردم بشناساند. موتلفه معنی تقیه را در جامعه آشکار کرد 
که تقیه این نیست که در کنج خانه بنشینیم، بلکه یعنی مخفیانه مبارزه کنیم. افتخار موتلفه این است که توسط 
همه مراجع مورد تایید قرار گرفته است. وی ادامه داد: ما 15 نفر از سران موتلفه بعد انقلاب دور هم جمع می 
شدیم و  اخبار جامعه را از طریق سید احمد به امام می رسانیدم. یک بار مرحوم سید احمد از طرف امام گفت 
که شما موتلفه ای ها تا آخر پای نهضت ایستاده اید. همین حرف را رهبر انقلاب و مراجع زده اند، چون موتلفه از 
عهد خود با امام دست برنداشته است.رفیق دوست خاطرنشان کرد: همه از موتلفه می ترسیدند چون این حزب 
ثابت رای بوده و پای عهد خود است. خواهش می کنم جوانان به موتلفه بپیوندد تا این موتلفه باشد که انقلاب 

را تقدیم امام زمان کند.

در یک سال گذشته کدام کالا بیشتر از همه گران شد؟
 تورم ماهانه خوراکی ها و آشامیدنی ها در اردیبهشت برابر 2.6 درصد بود.بر این اساس گوشت قرمز، سفید و 
فرآورده های آنها با 6.1 درصد بیشترین تورم را داشت.میوه و خشکبار با 5.3 درصد در رده بعدی بود و گروه شکر 
و شیرینی جات هم با 4.6 درصد در رده سوم قرار گرفت.سبزی ها و حبوبات اما با کاهش 4.6 درصدی همراه 
بود و اثر افزایش سایر گروه ها را تا حدودی خنثی کرد.در بررسی تورم نقطه به نقطه هم گروه گوشت افزایش 
قیمت 116.3درصدی در یک سال را به ثبت رسانده است. البته روغن ها و چربی ها با رشد 202.5 درصدی 
پیشتاز هستند و بیشترین افزایش قیمت یک ساله را در بین تمام گروه های سبد هزینه خانوار دارند. بر اساس 

این گزارش تورم نقطه به نقطه خوراکی ها و آشامیدنی ها برابر 76.1 درصد بوده است.

فیروز نادری، دانشمند ایرانی ناسا فلج شد
فیروز نادری گفته که در پی یک حادثه از گردن به پایین فلج شده است.در اطلاعیه ای که در فیسبوک نادری 
همراه با عکسی از او در تخت بیمارستان منتشر شده، آمده است که او در پی افت ناگهانی ضربان قلب از حال 
رفته و به دلیل برخورد سرش به دیوار و جابجایی مهره گردن، نخاعش آسیب دیده است که باعث شده از گردن 
به پایین فلج شود.و گفت که عمل جراحی اش روز دوشنبه 1 خرداد انجام شده و دوران نقاهتش چهار تا پنج ماه 
طول می کشد.نادری گفته که چند ماهی دیگر در شبکه های اجتماعی نخواهد بود و خانواده اش هر از گاهی 
به نیابت از او پست می گذارند.او گفته که این خبر را برای جلوگیری از شایعات منتشر کرده است. فیروز نادری 
دانشمند ایرانی، 77 ساله متولد شیراز، بیش از سه دهه در ناسا مشغول به کار بود و سمت هایی از جمله مدیرکل 

اکتشافات منظومه شمسی را بر عهده داشت.

صدور کیفرخواست برای 5 مدیر بانکی و مالی
دادستان تهران گفت:  برای مدیران وقت بانک های صادرات و پاسارگاد به اتهام اخلال در نظام اقتصادی با 
تصرف غیرقانونی در وجوه بانکی و تحصیل مال نامشروع 1200 میلیارد تومان پیگرد قضایی و کیفرخواست 
صادر شد.متهمان ردیف های بعدی 3 نفر از مدیران وقت بانک صادرات به عنوان عوامل اعطای تسهیلات 
هستند که از جایگاه قانونیِ خود سوء استفاده کردند و به اتهام مشارکت در اخلال کلان در نظام اقتصادی 

برایشان درخواست مجازات شده.

فساد 20 هزار میلیارد تومانی در شهرداری زاکانی!
عضو شورای شهر تهران در مورد کشف پرونده فساد 20 هزار میلیارد تومانی در شهرداری تهران خواستار 
ارائه گزارشی از سوی شهرداری به شورای شهر شد و بر انتشار جزئیات بیشتر پرونده تأکید کرد.ناصر امانی 
افزود: آقای زاکانی با سخنان خود وجود چنین پرونده ای را تأیید کردند و ما منتظر هستیم که گزارشی را در 
این خصوص به شورای شهر ارائه بدهند و یا در راستای تنویر افکار عمومی، جزئیات بیشتری از این پرونده را 

منتشر کنند

امیرعبداللهیان: اسدی در راه بازگشت به وطن است 
وزیر امور خارجه گفت کآقای اسدالله اسدی، دیپلمات بی گناه کشورمان که بر خلاف حقوق بین الملل و 
به طور غیرقانونی بیش از دو سال در آلمان و بلژیک بازداشت بود، هم اکنون در راه بازگشت به وطن است و به  

زودی وارد  ایران عزیزمان خواهد شد.از تلاش های مثبت سلطنت عمان در این مسیر تشکر می کنم.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم خبرداد:

نجات مصدوم از حادثه کوه توسط امدادگران قمی
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم از امدادرسانی به چهار کوهنورد و یک نفر از کوهنوردان که 
از ارتفاع سقوط کرده بود ، در ارتفاعات امام زاده اسماعیل کهک توسط تیم های امدادونجات شهرک 

کهک خبر داد.
محمد رضا بهرامی گفت: در ساعت 13:01 روز سوم خرداد  اورژانس 115 قم ، از طریق بی سیم 
فرکانس مشترک گزارش گرفتاری چهار کوهنورد و سقوط یک نفر از کوهنوردان از ارتفاعات امام زاده 

اسماعیل را به مرکز کنترل و هماهنگی عملیات جمعیت هلال احمر استان قم اعلام نمود.
مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان قم  افزود: بلافاصله تیم امداد و نجات پایگاه امدادی کهک به 

منطقه اعزام و شناسایی موقعیت کوهنوردان انجام شد. 
بهرامی اشاره کرد: پس از طی مسیر صعب العبور به وسیله خودروی کمک دار و طی مسافت چهل 

دقیقه به صورت پیاده و حمل تجهیزات نجات و تثبیت، تیم نجات به موقعیت کوهنورد مصدوم رسید.
ایشان اظهار کرد: کوهنورد پس از سقوط از ارتفاع دچار آسیب های جدی از ناحیه دست و پا و 

خراشیدگی و تروماهای کوچک و بزرگ  شده بود. 
مدیر عامل هلال احمر قم با اشاره به خونریزی و شکستگی های متعدد و صعب العبور بودن مسیر 
گفت : به منظور حفظ جان بیمار درخواست امداد هوایی شد که  پس از شناسایی موقعیت مناسب 
فرود بالگرد در منطقه و حمل مصدوم به وسیله بسکت به موقعیت مورد نظر، مختصات برای تیم پروازی 
ارسال شد و پس از حضور تیم اورژانس هوایی و انجام اقدامات اولیه درمانی بلافاصله مصدوم به مرکز 

درمانی منتقل شد.
بهرامی در پایان خاطرنشان کرد: این عملیات در ساعت 25/16 دقیقه به پایان رسید و تیم نجات 
پایگاه امدادی کهک در این حادثه یک خودروی کمک دار ، چهار نفر نجاتگر و امدادگر و تجهیزات کاملی 

از نجات در کوهستان را بکار گیری کرد.

معاون امدادونجات جمعیت هلال احمر استان قم  خبرداد:

صعود دختران نجاتگر هلال احمر قم به قله برف انبار
معاون امدادونجات جمعیت هلال احمر استان قم، از صعود تیم کوهنوردی  دختران امدادگر و نجاتگر 
جمعیت هلال احمر استان قم به قله برف انبار همزمان با ایام مبارک دهه کرامت و روز ملی دختران،با 

حضور مدیرعامل و مسئول دفتر نمایندگی ولی فقیه جمعیت هلال احمر استان قم خبر داد.
سید حسن حسینی گفت : در این جمع دوستانه حجت الاسلام والمسلمین فقیه، مسئول دفتر 
نمایندگی ولی فقیه در جمعیت هلال احمر استان قم، ضمن تقدیر از فعالیت های داوطلبانه امدادگران 
جمعیت هلال احمر گفت: هر کسی به راحتی نمی تواند امدادگر شود و افراد برای انجام این کار انتخاب 

می شوند و قطعا هم این جمع امدادگران انتخاب شده های خدا هستند.
وی همچنین به اهمیت حفظ محیط زیست در اسلام اشاره کرد و افزود: خدمت به طبیعت در اسلام 
بسیار سفارش شده تا جایی آمده انسان حق ندارد موجودات زنده را از بین ببرد چرا که حق حیات 

دارد.
حجت الاسلام فقیه درباره حق حیات عنوان داشت: حق حیات همان حق خداست و خداوند به همه 
موجودات زنده حق حیات بخشیده و اگر کسی برای منافع شخصی خودش حق حیات را از موجودی 

بگیرد انگار حق خدا را گرفته و باید جبران این حق را پرداخت کند.
در این جلسه مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان قم و معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر 

استان قم نیز حضور داشتند و از پایگاه امداد و نجات بخش کهک هم بازدید کردند.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

 شناسایی و پلمب 2 انبار احتکار شکر 
 میزان 32 تُن شکر از 2 انبار در گشت مشترک تعزیرات قم کشف شد.

 مهدی ریاضی اظهار داشت: از 2 انبار شرکت پخش موادغذایی و کارگاه غیرمجاز تولید نبات تعداد 
639 کیسه 50 کیلوگرمی شکر به ارزش 8 میلیارد و 150 میلیون ریال کشف و بلافاصله برای عرضه در 

شبکه توزیع خانوار در سطح استان به سازمان جهاد کشاورزی استان تحویل شد.
وی افزود: هر 2 انبار یادشده پلمب و برای افراد خاطی در خصوص ثبت نکردن موجودی کالاهای 
مذکور در سامانه جامع انبارها و خرید بر خلاف ضوابط پرونده  تشکیل و برای رسیدگی به تعزیرات 

حکومتی استان ارسال شد.
 به گفته ریاضی این محموله های مکشوفه در گشت مشترک تعزیرات قم به همراه بازرسان سازمان 

جهاد کشاورزی و اتاق اصناف شناسایی و کشف شد.

در جهت آرام سازی و بهبود عبور و مرور زائران صورت گرفت :

احداث گذرگاه ویژه عابرپیاده در 
رینگ اطراف مسجد مقدس جمکران

واحد ترافیک منطقه 5 شهرداری قم در سال گذشته اقدامات قابل توجهی 
داشته که از آن جمله می توان به 40 کیلومتر خط کشی طولی، نصب سرعت 
کاه ها و علائم مختلف ترافیکی و احداث گذرگاه ویژه عابرپیاده در رینگ اطراف 
مسجد مقدس جمکران اشاره کرد. به گزارش روابط عمومی شهرداری،  اقدامات 
حوزه حمل ونقل و ترافیک به علت ارتباط مستقیم با مردم به واسطه توسعه و 
حجم بالای وسایط نقلیه شامل خودروهای شخصی، موتورسیکلت، دوچرخه، 
و هرگونه  بوده  برخوردار  بالایی  اهمیت  از  و...  تاکسی  اتوبوس، مینی بوس، 
فعالیت در آن، ارتباط تنگاتنگ با میزان رضایتمندی و یا نارضایتی شهروندان 
می شود. در این راستا شاید خط کشی ها، نصب سرعت گیرها، راهبندها، پیاده 
راه ها، تابلوهای ترافیکی و... به علت حجم قابل توجه تعداد آن ها در سطح شهر 
زیاد به چشم شهروندان نیاید، ولی واحدهای مختلفی در شهرداری در این زمینه 
در تلاش هستند تا این امورات به خوبی اجرایی و سبب رضایتمندی شهروندان 
شود. در این زمینه منطقه پنج شهرداری قم در سال گذشته تنها 40 کیلومتر 
خط کشی طولی با اعتبار یک میلیارد ریالی انجام داده است. از دیگر اقدامات 
واحد حمل ونقل و ترافیک منطقه 5 می توان به 15 خط کشی عابر پیاده، نصب 
30 سرعت گیر با 200 تن آسفالت، نصب 10 ویلچررو، نصب 10 راهبند، نصب 
200 عدد باتومی، 250 عدد علائم ترافیکی و ... اشاره کرد. همچنین باتوجه 
به وجود مسجد مقدس جمکران در این منطقه شهری، در جهت آرام سازی و 
بهبود عبور و مرور زائران، مسیر ویژه ای که هم سرعت کاه و هم گذرگاه عابرپیاده 
بوده در خروجی بلوار پیامبر اعظم)س( روبروی درب شماره 2 مسجد مقدس 
جمکران احداث شده است. گفتنی است مجموع این اقدامات ترافیکی در 

منطقه 5 در سال گذشته 2 میلیارد ریال بوده است.
 

روابط عمومی شهرداری قم اعلام کرد:

ثبت بیش از 329 هزار تماس و پیام
 در سامانه 137 

سامانه ارتباط مردمی 137 شهرداری قم در سال گذشته بیش از 329 هزار 
پیام و تماس را ثبت و پیگیری کرده است.

به گزارش روابط عمومی شهرداری، سامانه ارتباط مردمی 137 شهرداری 
را باید به عنوان پیشانی ارتباط دوسویه شهروندان و مدیریت شهری در شهرها 
دانست. مکانی که شهروندان هرگونه مشکل، پیشنهاد، انتقاد، تقدیر و.. از 
مدیریت شهری را با این سامانه در میان گذاشته و متولیان آن نیز با پیگیری 
توسعه  و  مردمی  رضایتمندی  ایجاد  در  مهمی  گام  موضوعات،  مجددانه 
شهری آباد برمی دارند. سامانه 137 شهرداری قم در سال های گذشته در 
کنار به روزرسانی سیستم و افزایش قابلیت های پیگیری، بازخوردگیری و 
پاسخگویی، توانسته با کسب بیش از 90 درصدی پیگیری و رضایتمندی 
عملکردی قابل توجه داشته باشد. در این راستا در سال گذشته شهروندان 
ثبت  ارتباط مردمی 137 شهرداری قم  پیام در سامانه  329 هزار و 628 
کرده اند. با نگاهی به آمار تماس ها و پیام های سامانه 137 شهرداری قم، این 
فراوانی نسبت به سال 1397 نزدیک به 2 برابر بیشتر شده است. نظافت با 
22 هزار و 714 پیام، فضای سبز با 15 هزار و 311 پیام و آسفالت با 8 هزار و 
796 پیام بیشترین تعداد پیام ها را در سال گذشته به خود اختصاص داده اند 
بازخوردگیری از سامانه هم نشان می دهد که اقدامات به سرانجام رسیده و 

اتمام پیگیری ها نسبت به سال های گذشته رشد قابل توجهی داشته است.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها شهرداری قم خبرداد:

ممنوعیت ورود و تردد موتورسیکلت 
در بوستان ها

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از ایجاد موانع متعدد و 
فرهنگ سازی برای عدم ورود موتورسیکلت به بوستان ها خبر داد.

پیام جوادیان با بیان اینکه طی سال های اخیر یکی از دغدغه های اصلی 
عدم ورود موتورسیکلت به بوستان ها بوده است اظهار کرد: به پارکبان ها نیز 
تأکید شده که از ورود موتورسیکلت به داخل بوستان جلوگیری شود و در 
برخی مکان ها نیز با احداث باغچه از این کار جلوگیری شده است. وی مطرح 
کرد: در برخی فضاها نیز با موانعی چون نرده و میله های جداکننده از ورود 
موتورسیکلت به بوستان ها جلوگیری شده تا بوستان ها فضای امن و آرامش 
بخشی برای مردم باشد. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم خاطرنشان کرد: بااین حال و با وجود اینکه راه تردد مناسب وجود ندارد، 
موتورسیکلت ها با تخریب برخی فضاها و یا از محل تردد ویلچر و کالسکه بچه 
به بوستان ها وارد می شوند. وی با اشاره به انجام فرهنگ سازی و اطلاع رسانی 
به مردم در خصوص ممنوعیت ها تصریح کرد: در سطح بوستان ها بنرهای 
بوستان ها  تردد موتورسیکلت در  و  ورود  بر ممنوعیت  اطلاع رسانی مبنی 
نصب شده است که امیدواریم راکبین موتورسیکلت به این مساله توجه کرده 

و موجبات ناراحتی و عدم آسایش شهروندان در بوستان ها را فراهم نکنند.

مدیر منطقه 2 شهرداری قم خبرداد:
بهسازی و روکش آسفالت حیاط 36 مدرسه 
مدیر منطقه 2 شهرداری قم از بهسازی و روکش آسفالت حیاط 36 مدرسه 

در سطح این منطقه خبر داد.
رضا رحیمی با اشاره به همکاری شهرداری قم و اداره کل نوسازی مدارس 
در حوزه آسفالت اظهار داشت: این اقدام در راستای ارائه خدمت به مدارس 
و نهضت بهسازی و روکش آسفالت مراکز آموزشی از سال 1396 شروع شده 
حدود 36  حیاط  طرح  این  در  اینکه  بیان  با  وی  بود.  خواهد  ادامه دار  و 
مدرسه در نواحی سه گانه منطقه روکش آسفالت شده است، افزود: در این 
عملیات عمرانی که یکی از اولویت های مدیریت شهری برای تأمین رفاه 
حال دانش آموزان مدارس و با هدف ارتقای سطح کیفی آسفالت مدارس و 
جلوگیری از خطرات احتمالی برای رفاه حال دانش آموزان بوده، انجام شده 
است، به طوری که تناژ آسفالت اجراشده بالغ بر 5 هزار تن با مساحت 55 هزار 
مترمربع است. مدیر منطقه 2 شهرداری قم گفت: اجرای این عملیات عمرانی 
شهری،  خدمات  محورهای  حول  منطقه  در  خدمت  طرح  اجرای  از  پس 
عمرانی و ترافیکی، انجام شده است. وی خاطرنشان کرد: این عملیات با 
توجه به نیازسنجی های صورت گرفته از وضعیت آسفالت سطح مدارس 
منطقه صورت گرفته و تداوم خواهد داشت. رحیمی یادآور شد: توسعه فضای 
سبز در داخل مدارس هم در فصول مختلف در برنامه های شهرداری قرار دارد.

مدیر کانون های خدمت رضوی استان قم خبر داد:

اعزام 42 زیارت اولی از قم به مشهد 
مقدس در دهه کرامت

مدیر کانون های خدمت رضوی استان قم از اعزام 42 زیارت اولی به مشهد 
مقدس و حمایت های رایگان از محرومان در دهه کرامت خبر داد. 

حجت الاسلام والمسلمین سید باقر تکیه ای سوم خرداد در جمع خبرنگاران 
ضمن تبریک ایام میلاد امام رضا)ع( و حضرت معصومه)س( عنوان کرد: این 
دهه فرصتی مغتنم برای یاری گری مستضعفان و نیازمندان با تمسک به سیره 

ائمه اطهار)ع( است.

شهرداری  شهرسازی  ضوابط  بر  نظارت  مدیرکل 
قم گفت: قرار است مجموعاً دوطبقه تشویقی برای 
پلاک هایی که در بافت فرسوده بوده، برای تشویق 
بهسازی و زندگی در بافت فرسوده در نظر گرفته شود.
مسعود میلانی در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به 
بسته های تشویقی برای بافت فرسوده در قم اظهار 
داشت: بافت فرسوده به لحاظ پیگیری از کمیسیون 
ماده 5 که در مصوبات شورای عالی در سال 1401 
ابلاغیه آن ارسال شده به 4 گروه تقسیم بندی شده 

است.
بازآفرینی  نخست  راستا  این  در  داد:  ادامه  وی 
در  نوسازی  دوم  شهری،  بلوک  اساس  بر  شهری 
مقیاس محورهای محله ای، گروه سوم عمق بافت 
فرسوده شهری و گروه چهارم قطعات غیرقابل تجمیع 

تقسیم بندی شده است.

شهرداری  شهرسازی  ضوابط  بر  نظارت  مدیرکل 
قم اضافه کرد: در کمیسیون ماده 5 در سال 1401 
تصویب شد یک طبقه تشویقی و مجموعاً دوطبقه 
تشویقی برای پلاک هایی که در گروه سوم بوده برای 
تشویق بهسازی و زندگی در بافت فرسوده در نظر 

گرفته شود.
وی با بیان اینکه برای پلاک هایی که در عرض معابر 
6 متر قرار دارند می توان یک طبقه تشویقی در نظر 
گرفت، ابراز کرد: این در حالی بوده که طبقه تشویقی 
در گذشته تنها به پلاک های واقع شده در معابر 8 متر 
در نظر گرفته می شد که در این بسته تشویقی به 6متر 
کاهش یافته که مالکان در عرض 6 متر با سطح اشغال 
70 درصد می توانند برای تجدید بنا یک طبقه اقدام 

کنند .
به گفته میلانی، هم چنین از دیگر مشوق ها طبق 

پارکینگ  محاسبه  نحوی  عالی،  شورای  مصوبات 
و  می شود  محاسبه  صدم   75 واحد  هر  ازای  به 
پارکینگ  تأمین  برای  در  یک  شدن  اضافه  امکان 
اختصاص یافته و در این بسته تراکم لحاظ نمی شود 
و  کرد  خواهد  کمک  فرسوده  بافت  نوسازی  به  که 
دسترسی برای معابر آسان تر و گشایشی لحاظ خواهد 

شد.
عنوان  و  پرداخت  بافت  این  چالش های  به  وی 
فرهنگی  و  اجتماعی  ابعاد  در  فرسوده  بافت  کرد: 
با  فرسوده  بافت  در  هم اکنون  و  دارد  چالش هایی 
معابر تنگ آپارتمان سازی در معابر 6 متری با بحران 
روبرو است که کارشناسان باید همکاری بیشتری در 
زمینه بحث فرهنگی در این بافت داشته باشند ولی 
باعث  این طرح های تشویقی می تواند  در مجموع 

تسهیل در روند زندگی در بافت فرسوده شود.

مدیرکل نظارت بر ضوابط شهرسازی شهرداری قم:

گره بافت فرسوده  با بسته های تشویقی باز می شود 

استاندار قم با اشاره به اینکه بخش های مختلف باید پیشرفت های خود را به 
نمایش بگذارند، گفت: کشور در ابعاد مختلف رشد و پیشرفت داشته که باید 

مورد بازدید جوانان و نوجوانان قرار بگیرد.
سیدمحمدتقی شاهچراغی در جلسه شورای اداری استان قم که در سالن 
همایش های باغ موزه دفاع مقدس برگزار شد، اظهار کرد: نمایشگاه آسمان 
اقتدار بضاعت و توان جوانان این مرز و بوم را نشان می دهد. وی با اشاره به اینکه 
بخش های مختلف باید پیشرفت های خود را به نمایش بگذارند، مطرح کرد: 
کشور در ابعاد مختلف رشد و پیشرفت داشته است که باید مورد بازدید جوانان 
و نوجوانان قرار بگیرد. استاندار قم با بیان اینکه در فصل تابستان مدیریت 
مصرف آب و برق ضروری است، عنوان کرد: به دلیل کم کاری های گذشته 

دچار کمبودهایی در زمینه آب و برق هستیم که با مدیریت مصرف باید از این 
شرایط عبور کنیم. وی با اشاره به اینکه استفاده فضای سبز از آب شرب و پساب 
باید تعیین و تکلیف شود، خاطرنشان کرد: اگر امسال این مشکل حل نشود با 

استفاده از راه های قانونی به دنبال حل آن خواهیم بود.
شاهچراغی با بیان اینکه اگر یک متر مکعب در مصرف آب شرب صرفه جویی 
داشته باشیم به نفع مردم قم است، تصریح کرد: بخش صنعت و کشاورزی باید 

با گفتمان و صحبت توجیه شوند و صرفا به ابلاغیه اکتفا نکرد.
وی با اشاره به اینکه باتوجه به اینکه برای اعتبارات تملک تا تاریخ 30 شهریورماه 
فرصت است، یادآور شد: در استفاده این اعتبارات باید دقت لازم به خرج داده 

شود و با برنامه ریزی مناسب به دنبال تحقق این موضوع باشیم. 

استاندار قم :

دستگاه ها باید پیشرفت های کشور را به جوانان معرفی کنند

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم 
از رفع مشکل خطوط انتقال بالا دست استان 
کیلوولت  جدید 400  پست  از  برداری  بهره  با 
نیروگاه سیکل ترکیبی استان قم در سال جاری 

خبر داد.
از  دیدار جمعی  در  یوسف صادقی  مهندس 
معاونین و مدیران شرکت توزیع نیروی برق استان 
قم با آیت الله سعیدی نماینده ولی فقیه در استان 
دولت  ویژه  توجه  به  اشاره  با  قم  جمعه  امام  و 
برق گفت: خاموشی های  به مسئله  سیزدهم 
سال 1400 کشور به لطف الهی و با اهتمام وزیر 
نیرو و تلاش و کوشش تمام خدمتگزاران صنعت 
برق در سال 1401 با کمترین مشکل در بخش 

صنعتی و کشاورزی مدیریت شد.
وی برگزاری جلسات مختلف در سطح وزارت 
خانه های نیرو، صمت و کشاورزی جهت مدیریت 
تأمین و توزیع را مورد تأکید قرار داد و خاطرنشان 
کرد: در همین راستا به همت همه تلاشگران 
صنعت برق کشور در بخشهای تولید، انتقال، 
عملیاتی،  و  ستادی  بخشهای  همه  و  توزیع 
توانستیم از پیک مصرف تابستان سال 1401 با 

کمترین مشکل عبور کنیم.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم 
با بیان اینکه در سال 1400 با یک ناترازی 20 
هزار مگاواتی در صنعت برق مواجه بودیم تصریح 
کرد: در یک سال و نیم گذشته حدود 7 هزار 
مگاوات به ظرفیت تولید برق کشور اضافه شد که 
این میزان با کل ظرفیتی که از سال 94 تا 1400 
به ظرفیت تولید برق کشور اضافه شده، برابری 
از سخنان  می کند. صادقی در بخش دیگری 
برق  بر ضرورت مدیریت صحیح مصرف  خود 
تأکید کرد و با بیان اینکه افزایش تولید به میزان 
رشد مصرف، هدر رفت سرمایه ملی و اسراف 
به شمار می رود، یادآور شد: تمامی مشترکین با 
مدیریت صحیح و اصلاح الگوی مصرف میتوانند 
یاری رسان خادمین خود در صنعت برق کشور 
باشند. وی در ادامه گفت: یکی از برنامه های 
ایجاد  و  انتقال  شبکه  مشکل  رفع  برای  کلان 
ظرفیت تأمین برق و اصلاح برخی مشکلات در 
یکی از خطوط انتقال 230 کیلوولت در ماه های 
تیر و مرداد سال گذشته را، راه اندازی پست 400 

کیلوولت قم اعلام کرد.

استان  برق  نیروی  توزیع  شرکت  مدیرعامل 
قم با بیان اینکه در همین راستا اهتمام ویژه ای 
پست 400  راه اندازی  برای  نیرو  وزیر  سوی  از 
کیلوولت در قم صورت گرفت و افزود: راه اندازی 
این پست، یک برنامه چندین  ساله ای بود که 
امیدواریم با اقدام جهادی دست اندرکاران، در 

پیک مصرف امسال وارد مدار شود.
وی شروع به کار این پروژه را به عنوان یکی از 
اصلی ترین پروژه های بخش انتقال در سطح 
کشور برشمرد و گفت: به بهره برداری رسیدن 
پیگیری  و  ممکن  زمان  حداقل  در  پست  این 
صورت گرفته نشانگر رویکرد ویژه وزیر محترم 
نیرو و متولیان و مدیران ارشد صنعت برق به شهر 

کریمه اهل بیت )س( است.
صادقی در پایان گفت: امیدواریم با دعای خیر 
و راهنمایی  های کارگشای علمای اعلام و مراجع 
عظام و تلاش و کوشش مضاعف خدمتگزاران 
صنعت برق، بهترین خدمت را به مردم شریف 
و شاهد کمترین مشکل در  استان قم داشته 
زمینه تأمین برق در ام القرای جهان  تشیع و شهر 

کریمه اهل بیت )س( باشیم.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم خبر داد؛

اهتمام ویژه جهت بهره برداری از پست جدید 4۰۰ کیلوولت 


